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Savetni~ka ra{omonijada
Nije pro{lo mnogo vremena otkako su nas u

Briselu pohvalili da smo u elektroprivredi,
u posledwe dve godine, u reformskom pogledu,
uradili mnogo vi{e nego neki na{i tranzi-
cioni sapatnici za ~itavu deceniju, kad ono na
doma}em terenu, umesto priznawa, neki opet
udari{e po EPS-u. Izgleda da pohvale vladi-
nom "finansijskom timu", poprili~no nisu
bile po voqi, kada su odlu~ili da, pored toga
{to EPS ojadi{e s cenom struje, sve to za~ine
i, blago re~eno, nekakvim neprimerenim
pore|ewima, etiketama i neistinama! 

Vaqalo bi, bar letimi~no, pobrojati i koji
primer. Eto, ve} u vi{e navrata, Miroqub
Labus, potpredsednik Vlade Srbije, izjavquje
da su ~elnici EPS-a, jedina prepreka refor-
mama u ovoj oblasti. Jednom prilikom je
istakao da se hidro i termoelektrane ne}e
prodavati, ali elektrodistribucije nije
spomenuo. A zatim, ni mawe ni vi{e, distribu-
tivne gubitke EPS-a uporedi sa gubicima u
prenosu u okolnim sistemima, koji se sami po
sebi vi{estruko razlikuju. Osoba od koje je
dobijao ovakve savete, bila je jo{ glasnija i,
najbla`e re~eno, nejasnija. U vi{e navrata
okrivila je poslovodstvo EPS-a da, pored
savetnika, koji bi se anga`ovao u saradwi
Vlade Srbije i EAR, EPS za istu stvar ho}e da
anga`uje svog savetnika i tako razbacuje naro-
dne pare! Tu stvari postaju jo{ nejasnije kada
se zna da de`urni kriti~ar svega u EPS-u sig-
urno nije ni video programski zadatak iz EPS-
ovog tendera. On, ne samo da nigde nije
objavqen, ve} se, po{to je u radnoj fazi,
nalazi samo u kompjuteru ~oveka koji je na ~elu
tog posla. A taj programski zadatak odnosi se
na sasvim druge ciqeve i zaista je te{ko
razumeti kako neko tako samouvereno mo`e da
tvrdi da je ne{to isto sa ne~im {to sigurno
nije ni video?!

E, sada mo`da }e se ovom zapa`awu prip-
isati i paranoi~ni karakter, ali ne mo`emo
da se otrgnemo utisku da se ovo i jo{ pone{to
ne doga|a tek tako - bez razloga. Ovih dana u
jednoj TV emisiji, pojavi se i razlog. Iz istog
savetni~kog izvora, jasno je izneta teza da
"jednog dana" iz EPS-a treba izdvojiti dis-
tribucije a potom ih prodati strate{kom part-
neru. Ovaj predstavnik vlade, istovremeno i
~lan UO EPS-a, prakti~no se protivi re{ewu
o vertikalnoj povezanosti Elektroprivrede
Srbije, koje je ista ta vlada usvojila i
"preto~ila" u Zakon o energetici. Vaqda otud
u nekim svojim li~nim razmi{qawima na jed-
nom privatnom sajtu, kao i u nekim TV ku}ama,
ona ve} sada predla`e da se taj zakon mewa.
Za{to i u ~ijem interesu? 

Za{to - ne znamo, ali znamo da op{ti
interes, odnosno interes gra|ana i dr`ave,
te{ko mo`e da bude u toj pri~i. Ozbiqne
evropske elektroenergetske kompanije, nisu
prodavale svoje distribucije, niti su ih odva-
jale od proizvodwe, iz niza opravdanih razlo-
ga. Daqe, po nedavnom ulasku u EU, zemqe, koje
su iz ko zna kakve muke, prodale strancima
elektrodistribucije, sada svim silama nasto-

je da ih vrate pod okriqe svojih elektro-
privreda i, uglavnom im to i polazi za rukom.
Elektrodistribucije se sada kupuju u zemqa-
ma, koje su jo{ u predvorju EU: Rumuniji,
Bugarskoj, Makedoniji, a neki vele da kupovina
uskoro sledi i u ostalim zemqama zapadnog
Balkana, ukqu~uju}i i na{u. Za{to strani
kapital toliko navaquje na elektrodistribu-
cije? Pa zbog najve}eg profita, kao osnovnog
interesa. A o odr`avawu i unapre|ewu
proizvodwe i uop{te o zastarelim proizvod-
nim kapacitetima, kao i razvoju, neka brine
dr`ava. Wih interesuje samo da kupe i pre-
prodaju struju i na tome {to vi{e zarade.
Poznato je da su se u Kaliforniji `estoko
suo~ili s mrakom samo zato {to su premnogo
mislili na trgovinu strujom, a  premalo na
proizvodwu, odnosno razvoj.

Ne znamo da li se to neko stara da taj sce-
nario za`ivi i kod nas, ali znamo da na
posledwim tenderima za uvoz struje, EPS, na
slobodnom tr`i{tu, nije u celosti mogao da
pribavi tra`ene koli~ine. Od dvadesetak
potencijalnih ponu|a~a, javqalo se dvoje-
troje i to sa nedovoqnim koli~inama i skupom
strujom. Zna~i, kada nam je struja najpotrebni-
ja, kada mi za sebe ho}emo da je kupimo, we
nema dovoqno. A koliko bi se za nas trudili
strani distributeri? Nama su potrebni novi
proizvodni kapaciteti a ne distributivne
ujdurme. Zato je prili~no nejasno ~emu vode
malopre pomenuta nastojawa, a pogotovo
uporno cenovno iscrpqivawe EPS-a. Izuzev
ako nekome nije ciq da poka`e kako EPS ne
mo`e sam daqe i da su mu distributivni
du{ebri`nici jedini spas.          

Sasvim je o~igledno da je tako otvoreno
srozavawe na{e elektroprivrede i zago-
varawe wenog raspar~avawa, prevr{ilo svaku
meru. Nije li kona~no do{lo vreme da se u
Vladi Srbije zauzme jasan stav oko svojinske
transformacije EPS-a. Ona svakako uskoro
sledi, i vaqa utvrditi kako }e da se deli
akcionarski kola~ - ali EPS-a u celini, kako
nala`e Zakon o energetici: {ta je tu op{ti, a
{ta ne~iji drugi interes. I kona~no se mora
razjasniti ko se tu za {ta zala`e i ~emu , ili
kome slu`i ova savetni~ka ra{omonijada! �
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Zbog problema u snabde-
vawu prirodnim gasom,
JP Srbijagas je jo{ 18. ja-

nuara 2006. godine zahtevalo od
EPS-a da pokrene na mazut “Panon-
ske TE-TO” i pomogne grejawe Novog
Sada. U Elektroenergetskom bi-
lansu nije bio planiran rad tih
elektrana. 

17

Glavni odbor Sindi-
kata EPS-a je zamrzao
sve {trajka~ke aktiv-

nosti do kraja februara do kada
treba da se u pregovorima sa
Vladom, na|e re{ewe za preosta-
le zahteve sindikata. 

20

Ukrupwavawe Privred-
nog dru{tva “Drinsko-
Limske HE” d.o.o. pred-

stavqa nastavak reorganizacije i
restrukturisawa EPS-a, ~iji je ciq
efikasnije upravqawe tim siste-
mom.

8

EPS prati {ta se radi u
Makedoniji sa tamo-
{wim distribucijama.

To je ve} vi|eni scenario - istakao
je Dragojlo Ba`alac, zamenik gene-
ralnog direktora EPS-a. Zato }e
EPS ja~ati vertikalno povezani
holding. U wemu }e proizvodwa
ugqa, elektri~ne energije i di-
stribucije, u skladu sa zakonom,
biti jedna celina. 
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Ve} decenijama na{a planeta suo~ava se sa
izazovom kako obezbediti dovoqno energenata.
To je u svakoj ozbiqnoj zemqi nacionalni prio-

ritet broj jedan i vrhunska strategija razvoja tih ekonom-
ski najja~ih zemaqa. 

44

Da li bi {alterske slu`benike kod
nas trebalo pla}ati na sat, ili po
broju predmeta? I da li svima dati

beneficirani radni sta` ili to omogu}iti sa-
mo onima koji rade na reklamacijama kupaca. 

32

Kada se ide iz pravca Beograda, pa se pro|e ve-
lika tabla koja nas obave{tava da smo u{li na
teritoriju ^a~ka, s leve strane uka`e se viso-

ka i stamena zgrada savremenog privatnog mlina. On bi
mogao biti simbol novog, ovovremenog ^a~ka. 

62

Najavqeni drugi nastavak teksta o restrukturisawu i
poboq{awu efikasnosti Elektroprivrede Srbije objavi}emo u

narednom (386) broju lista “kWh”
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Januarski ledeni ta-
las, uspe{no smo pre-
brodili i pored niza
okolnosti koje nam

nisu i{le naruku. Potro-
{wa se sa 143 miliona kilo-
vat-~asova, za par dana, 26. ja-
nuara, popela na rekordnih
150,6 miliona kilovat-~aso-
va. To do sada nije zabele`e-
no u elektroenergetskom si-
stemi Srbije, a EPS je, za-
hvaquju}i rekordnoj proiz-
vodwi u svojim elektranama,
od te potro{we pokrio 142
miliona kilovat-~asova.
Ostatak  elektri~ne energi-
je pribavqen je iz ranije
ugovorenog uvoza.

S ovim ~iwenicama upo-
znao nas je, na samom po~etku
razgovora, Zoran Manasije-
vi}, zamenik generalnog di-
rektora EPS-a, zadu`en za
tehni~ka pitawa. On je za-
tim naglasio da su nas  pra-
tile i dodatne ote`avaju}e
okolnosti: {trajka~i u
EPS-u zatra`ili su
smawewe proizvodwe za 10
odsto, a celokupna enegetska
situacija u Srbiji je bila ve-
oma nestabilna. Znatno su
smawene isporuke gasa, lo-
kalne samouprave, odnosno
gradaske toplane, iz ekonom-
skih razloga, izbegavale su
kori{}ewe rezervi skupog
mazuta i postojala je bojazan
od velikog udarca na elek-
troenergetski sistem. Na
zahtev JP “Srbijagas”; posle
dogovora sa Ministarstvom
za rudarstvo i energetiku
EPS je morao da pokrene po
jedan blok u Panonskim TE-
TO i pored izuzetno neren-
tabilne proizvodwe u wima.

U januaru je proizvedeno
vi{e od ~etiri miliona ki-
lovat-~asova, {to je za devet
odsto iznad bilansa i ~eti-
ri odsto vi{e nego u januaru
2005. godine. Bruto konzum
ve}i je bio ~ak za 9,1 odsto u
odnosu na isti mesec pret-

hodne godine. To je, kako is-
ti~e Manasijevi}, bila izu-
zetno visoka potro{wa, s ob-
zirom na ~iwenicu da se u ja-
nuaru, kada se ukqu~e i vi-
kendi, prakti~no pola mese-
ca nije radilo.

- Sada, na po~etku februara
imamo stabilnu elektroener-
gertsku situaciju, stawe na
deponijama je zadovoqavaju}e,
a u akumulacijama je izuzetno
dobro. Jer, u wima imamo ~ak
450 miliona kilovat-~asova,
ili 85 odsto koli~ina iznad
bilansiranih. Ta ~iwenica
nas je ohrabrila da donesemo
odluku da u februaru ne uve-
zemo bilansom predvi|enih
268 miliona kilovat-~asova.
Tu koli~inu pokri}emo iz
ovog vi{ka u akumulacijama,
kao i 100 miliona kilovat-
~asova, koji }e nam, kako pro-
cewujemo, nedostajati iz pro-
to~nih elektrana, po{to je
na Dunavu i drugim rekama
pro{ao period visokih voda.
Ovaj potez je, moramo prizna-
ti dosta odgovoran, odnosno
rizi~an, jer pored aspekta
energije, potoji i aspekt vr-
{ne snage. Me|utim, u situa-
ciji potpune neizvesnosti
koliko }emo imati para za
remonte i nu`ne investicije
u 2006. odlu~ili smo se na
ovaj potez,  jer }emo tako uspe-
ti da u{tedimo, odnosno ne-
planirano zaradimo, 12 mi-
liona evra, neophodnih za
najvitalnije projekte u ovoj
godini. Bili smo, dakle, pri-
morani na ovaj rizik, jer ne-
mamo sredstava za ulazak u re-
montnu sezonu - naglasio je
Manasijevi}.

U februaru se, kako navo-
di na{ sagovornik, o~ekuje
jo{ jedan hladni talas, koji
EPS treba da prebrodi sop-
stvenim snagama, bez uvoza,
izuzimaju}i neke male koli-
~ine za havarijska stawa. On
je rekao da su EPS-ove ma-
{ine za to spremne, posebno

ZORAN MANASIJEVI], ZAMENIK GENERALNOG DIREKTORA EPS-A

Hidrovi{kovi, glavni adut
� Potro{wa je 26. januara dostigla rekordnih 150,6 miliona kilovat-~asova � U
akumulacijama je na po~etku februara zabeleæen “vi{ak” od ~ak 450 miliona kilo-
vat-~asova, ili 85 odsto koli~ina iznad bilansiranih

Zoran Manasijevi}:
Kada je re~ o 
proizvodwi 
elektri~ne energije,
na prvom mestu je 
bezbednost i 
sigurnost qudi 
koji rade na tim 
poslovima

Velike rezerve u 
hidroakumulacijama

eliminisa}e 
predvi|eni 

februarski uvoz
struje: akumulacija

“Kokin Brod”
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u rudarskom delu, zbog pada
“Glodara 9” u “Kolubari”.
Zato nema problema u proiz-
vodwi ugqa i jalovine i ot-
krivenog ugqa ima za oko
osam meseci rada.

Odgovaraju}i na pitawe
{ta ga motivi{e da ~esto
insistira na doma}oj proiz-
vodwi elektri~ne energije
i oslawawu na sopstvene ka-
pacitete, Manasijevi} je re-
kao:

“Na posledwih nekoliko
tendera, koje smo raspisa-
li, a posebno one, koji se
odnose na nabavku elek-
tri~ne energije u de-
cembru pro{le, kao i
za  januar i februar
2006. godine, pokaza-
lo se da na slobodnom
tr`i{tu nema elek-
tri~ne energije u ko-
li~inama, koje su nam
potrebne. Iako je bi-
lo 15 do 20 potenci-
jalnih ponu|a~a stru-
je, na na{e tendere se
javqalo svega dva tri
ponu|a~a, a od toga,
obi~no je samo jedan
imao kompletnu ko-
li~inu elektr~ne energije,
koju tra`imo. Zakqu~ak je
jasan: Srbija ne mo`e da se
osloni na uvoz struje, ne sa-
mo zato {to to iziskuje ve-
liki odliv deviza, ve} i
zbog toga {to elektri~ne
energija ne mo`e da se na|e
onda kada je nama najpo-
trebnija. U takvoj situaci-
ji, logi~no je da moramo da
se oslonimo na doma}e ka-
pacitete. Zato nije dobro
{to ve} deceniju i po ni-
smo izgradili ni jednu no-
vu elektranu. Kada bismo

imali jo{ 800 megavata, na-
redni period bismo mogli
da prebrodimo bez ikakvog
uvoza. Obezbe|ewe elek-
tri~ne energije je zadatak
EPS-a, a pokrivawe rastu-
}ih potreba, odnosno grad-
wa novih kapaciteta, zada-
tak je dr`ave”. 

Zoran Manasijevi} je ovom
prilikom izneo i svoje gle-

di{te da }e potrebe za no-
vim koli~inama elektri~ne
energije mnogo br`e da  ra-
stu nego {to je to iskazano u
postoje}im razvojnim plano-
vima do 2015. godine. On na-
pomiwe da nam je nova elek-
trana ve} sada  potrebna zbog
vr{ne snage i ~iwenice da
je 26. januara anga`ovano ~ak
6950 megavata. Zna~i, da su
radili gotovo svi kapacite-
ti u punom re`imu, {to sva-
kako ne mo`e da bude norm-
alno. To, kako ka`e na{ sa-
govornik poskupquje i samu

proizvodwu elektri~ne
energije, jer se pri vr{noj
snazi anga`uju i kapaciteti
iz kojih se dobija najskupqa
struja. 

Manasijevi} navodi da,
kada je re~ o proizvodwi
elektri~ne energije,  na pr-
vom mestu mora da se vodi ra-
~una o bezbednosti i sigur-
nosti qudi koji rade na tim

poslovima. Na dru-
gom mestu je da po-
tro{a~i, odnosno
wihovi ure|aji budu
maksimalno za{ti-
}eni, a na tre}em da
imamo redovne ispo-
ruke elektri~ne
energije {to se
uspe{no ostvaruje.
Tek na ~etvrtom me-
stu je ekonomija i u
tom pravcu, kako ka-
`e Manasijevi} ni-
kako nismo uspevali
da napravimo isko-

rak, ve} se stalno vra}amo na
ona prva tri prioriteta.
Me|utim,  on nagla{ava, da
ovo rukovodstvo EPS-a na-
stoji da vodi {to vi{e ra~u-
na o ekonomiji. To, pored
ostalog pokazuje i ~iwenica
da su Panonske TE-TO u pro-
{loj godini zbog neekono-
mi~nosti kori{}ene znatno
mawe od onoga {to je bilan-
som predvi|eno, a u ovoj go-
dini ih u bilansu uop{te i
nema. �

D. Obradovi}

Svedoci smo velikih transformacija u
Elektroprivredi Srbije i mislim da ~i-
tav preostali javni sektor, ukqu~uju}i i
dr`avne slu`be, zajedno u restrukturi-
rawu nisu postigli onoliko koliko je
EPS sam uradio. I u postoje}im uslovima
EPS funkcioni{e uspe{no, a u procesima
iza nas, nije na~iwen ni jedan ozbiqniji
propust. Mi idemo daqe i biv{a javna
preduze}a sada su postala zavisna pri-
vredna dru{tva, od kojih o~ekujemo efi-
kasnije poslovawe i pozitivne finansij-
ske efekte, mo`da ve} i ove godine. Sada
je na redu nova sistematizacija radnih
mesta u EPS-u, jer je postoje}a, na~iwena
pre dvadesetak godina, u mnogo ~emu pre-
vazi|ena.

Ovo je istakao Zoran Manasijevi}, za-
menik generalnog direktora i predsednik
Centralnog stru~nog tima za sistematiza-
ciju radnih mesta u EPS-u. On je rekao da
su na nedavno odr`anom sastanku ovog ti-
ma, svi koji su za ove poslove zadu`eni
dobili detaqna uputstva {ta treba da se
radi, a utvr|eni su i precizni rokovi {ta
i kada treba zavr{iti. O~ekuje se da do

31. marta ove godine bude zavr{ena prva
verzija predloga sistematizacije, koja }e
da bude upu}ena generalnom direktoru.

- Utvrdili smo pojedina~ne zadatke,
rokove i na~in rada, a utvr|ene su i pre-
se~ne ta~ke, gde }e se verifikovati
obavqeni delovi posla. Princip je da
svakog dana idemo korak napred i da nema
vra}awa nazad. Nova sistematizacija je
nu`na i zato {to se u me|uvremenu znat-
no promenila tehnologija u svetu i samim
tim mewa se i potreba za odre|enim po-
slovima i radnim mestima. Javqa se po-
treba za novim profilom kadrova i to no-
va sistematizacija treba da prepozna.
Trudi}emo se da kroz sve nivoe uprav-
qawa, a nastoja}emo da ih ne bude mnogo,
utvrdimo precizne na~ine komunikacije i
hijerarhijskog upravqawa, kada je re~ o
tome ko od koga zahteva izve{taje, kako
se sublimiraju, kako se ocewuju, kako ide
povratna informacija... Proba}emo da sa-
~inimo i detaqnije opise radnih mesta,
sa procedurama kako se komunicira sa
nadre|enima i podre|enima i razume se u
svojoj hijerarhijskoj horizontali. Pro-

blem komunikacije bio je izra`en u EPS-
u, zbog raznolikosti pristupa u odre|e-
nim javnim preduze}ima - ka`e Manasije-
vi}.

On napomiwe da najpre mora da se na|e
{ta je zajedni~ko  za sve firme i sve de-
latnosti u okviru elektroprivrede. To je
prvi nivo, koji }e da se odredi. Drugi ni-
vo odnosi se na odre|ene delatnosti. Re-
cimo za elektrodistributivna preduze}a,
koja su raznolikog karaktera, uspostavqa
se drugi nivo istog pristupa. Tek u tre-
}em delu, kako navodi na{ sagovornik,
utvr|iva}e se specifi~nosti za svako
preduze}e, koje moraju da budu izra`ene,
logi~ne i opravdane.

- Jedan od bitnih ciqeva sistematiza-
cije bi}e i utvr|ivawe sistema nagra|i-
vawa, jer oni, koji doprinose vi{e od dru-
gih moraju da budu posebno nagra|eni.
Ciq je tako|e i da se spre~i odliv stru~-
nih kadrova, a, tako|e, prilikom sistema-
tizacije, EPS, sa Ministarstvom za rad
socijalna pitawa i zapo{qavawe, mora
aktivno da radi na re{avawu pitawa in-
valida rada.  

Sistematizacija

Doneli smo odluku da u 
februaru ne uvezemo bilansom

predvi|enih 268 miliona 
kilovat-~asova. Tu koli~inu 

pokri}emo iz vi{ka u 
akumulacijama i tako zaraditi
12 miliona evra neophodnih za

remonte najvitalnije opreme

*

*



Udelu medija u po-
sledwe vreme
u~estale su spe-
kulacije zbog na-

mere EPS-a da anga`uje
konsultanta u vezi sa
daqom reorganizacijom.
Ta namera izazvala je i
nesporazume s odre|enim
krugovima u Vladi Srbi-
je, pa su weni pojedini
predstavnici javno optu-
`ivali rukovodstvo
EPS-a za nepotrebno ra-
sipawe para, zato {to je u
EAR ve} u toku postupak
za izbor konsultanta za
restrukturisawe energet-
skog sektora. Ispostavi-
lo se, me|utim, da je ceo
nesporazum isfabriko-
van potpuno pau{alnim
ocenama i posledica je
zabriwavaju}eg nepozna-
vawa materije, kao i ne-

shvatawa da konsultanti
EPS-a i konsultanti fi-
nansirani od strane
EAR-a ne}e da budu anga-
`ovani na istim pro-
gramskim zadacima,
odnosno da nikako
nije re~ o duplira-
nom poslu!

S obzirom da je iz-
no{ewe proizvoqnih
konstatacija u  javno-
sti stvorilo pogre-
{nu sliku o tome {ta
EPS `eli da postig-
ne raspisivawem svog
tendera za izbor kon-
sultanta, od Drago-
mira Markovi}a, di-
rektora Direkcije za
strategiju i razvoj EPS-
a, zatra`ili smo preci-
zno razja{wewe novona-
stale situacije. On je na-
pomenuo da je EAR, uz sa-

glasnost Vlade Srbije,
raspisao tender za izbor
savetnika za “Restruktu-
risawe energetskog sek-
tora”. EPS je raspisao

tender za izbor savetnika
za “Postupak unapre|ewa
organizacionih finan-
sijskih i i investicio-
nih performansa EPS-

a”. On je podeqen u dve ce-
line i to: 

Partiju 1. - Organiza-
ciono i finansijsko re-
strukturisawe EPS i

Partiju 2. - Unapre-
|ewe investicionih
aktivnosti (Izbor i
privla~ewe strate-
{kog partnera za na-
stavak gradwe TE “Ko-
lubara B” i Izbor i
privla~ewe strate-
{kog partnera za pro-
jekte rekonstrukcije
Panonskih TE-TO).
Ovo, nagla{ava Mar-
kovi}, nisu isti tende-
ri i tu nema bitnih
preklapawa, izuzev u

nekim sitnim segmenti-
ma gde mora da ima nekih
dodirnih ta~aka. Me|u-
tim, svaki od wih ima
razli~it ciq i osnovni

RAZGOVOR S POVODOM
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NAMERA EPS-a DA ANGAÆUJE “SVOJE” KONSULTANTE  IZAZVALA BURU

Dva tendera, dva zadatka
� Konsultanti EPS-a odnosno EAR-a ne}e da budu angaæovani na istim programskim
zadacima i nije re~ o rasipawu para � Pau{alne ocene posledica zabriwavaju}eg
nepoznavawa problematike - isti~e Dragomir Markovi}, direktor Direkcije za
strategiju i razvoj EPS-a

Programski zadatak na 
tenderu finansiranom 

od strane EAR upore|ivan sa
EPS-ovim kratkim opisom 
konsultantskih usluga koji

slu`i za izbor firme 
odgovaraju}eg profila   

Kqu~ni ciq tendera koji finansira EAR 
je funkcionalno razdvajawe osnovne 
delatnosti EPS-a: sa kopova RB “Kolubara”



zadatak. To se precizno
mo`e sagledati iz pro-
gramskih zadataka, a, po-
jednostavqeno prikaza-
no, kqu~ni ciq tendera
finansiranog od strane
EAR je funkcionalno
razdvajawe osnovne de-
latnosti EPS-a, uspo-
stavqawe tr`i{nog i ta-
rifnog sistema, odnosno
uspostavqawe funkcije
trgovine elektri~nom
energijom. To, kako ka`e
na{ sagovornik, EPS u
svom programu nema i to
mu je potrebno. Ima tu i
detaqa u vezi sa privla-
~ewem stranog kapitala,
op{tim analizama stawa
i makroorganizaciji kom-
panije, koji uop{te nisu
sporni.

[to se ti~e tendera
EPS-a, nagla{ava Mar-
kovi}, TE “Kolubara B” je
jedan konkretan zadatak,
koji nema veze sa gore na-
vedenim, a izbor konsul-
tanta u vezi sa Panon-
skim TE-TO fazno je po-
meren za dva-tri meseca,
jer jo{ nije obezbe|ena
potrebna dokumentacije.
Nesuglasice ili nepo-
znavawe ~iwenica, usme-
reni su na tender EPS-a,
koji je u vezi sa organiza-
cionim i finansijskim
restrukturisawem EPS-
a. On je, po re~ima Mar-
kovi}a stavqen u Plan
poslovawa za 2005. godi-
nu i pozicija iz tog plana
nosi naziv “Organizaci-
ono i finansijsko re-

strukturisawe EPS-a”
{to je o~igledno nekome
zazvu~alo isto kao i EAR-
ov odnosno vladin naziv
tendera. EPS-ov naziv
prenet je iz pozicije u
Planu i datira jo{ iz
2004. godine, kada je sa-
~iwavan Plan poslovawa
za 2005. godinu. Tender
EAR tada nije ni posto-
jao. 

- Tu je definisana stra-
tegija reformskih prome-
na i razvoja EPS-a do
2015. godine i postoji
jo{ niz stvari, koje nema-
ju veze sa drugim tende-
rom. Neka povezanost po-
stoji, ali su to u su{tini
razli~ite stvari i pri~a
kako postoje dva konsul-
tanta za jedan EPS, stvar-
no ne stoji. Va`no je
ovom prilikom izneti i
~iwenicu da sam EPS-ov
programski zadatak ja pi-
sao i da ga samo ja imam u
ra~unaru. On se dora|uje
i oko svake dopune kon-
sultujemo se u poslovod-
stvu. Zna~i, on jo{ nije
definitivan i niko ga
osim mene nema. Zato je
~udno da neko ko ne{to
nema, ka`e da je to isto
kao ne{to drugo?! I sada
imamo slu~aj da se pro-
gramski zadatak na tende-
ru EAR poredi sa na{im
opisom konsultantskih
usluga, gde mi biramo
firmu. A firme konsul-
tanti su zaista istog pro-
fila kao i EAR-ove. ^ak
smo tim firmama, koje su

se kvalifikovale na wi-
hov tender, poslali pozi-
ve da u~estvuju i na na-
{em. Razume se, da firme,
koje trebaju to da rade
imaju isti profil. To je,
na primer, kao da tra`i-
te istu gra|evinsku
firmu, ali na jednom me-
stu od we tra`ite da pra-
vi most, a na drugim zgra-
du. Dakle, programski za-
daci su razli~iti - rekao
nam je Dragomir Marko-
vi}.

Izvesno je da su optu-
`ivawa EPS-ovih posle-
nika u javnosti bila pot-
puno bespredmetna. [ta

vi{e, u EPS je upravo
stigla i potvrda da je
EAR prihvatila da u eva-
luacionom timu po tende-
ru finansiranom od stra-
ne EAR, bude odnos ~eti-
ri prema tri u korist
predstavnika EPS-a, {to
ina~e nije uobi~ajeno. To
zna~i da EPS preuzima
odgovornost i za taj ten-
der. Konsultantske uslu-
ge u tom segmentu u svakom
slu~aju su korisne za EPS
i prostora za daqe nespo-
razume jednostavno ne bi
trebalo vi{e da bude. 

Dragan Obradovi}
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U Slu`benom glasniku Republike Srbije 24. novembra 2005.
godine objavqen je Javni poziv za kvalifikaciju ponu|a~a  u
prvoj fazi restriktivnog postupka za dodelu ugovora za  pru-
`awe konsultantskih usluga  za “Unapre|ewe organizacionih,
finansijskih i investicionih performansi Elektroprivrede
Srbije”. Dragomir Markovi} napomiwe da su ve} na~iwene li-
ste kvalifikovanih konsultanata. Tendersku dokumentaciju
otkupilo je 33 kompanije, a u predvi|enom roku prispelo je 19
prijava (ima tu i konzorcijuma sa vi{e firmi).Tra`ene su wi-
hove reference iz procesa restrukturisawa velikih elek-
troprivrednih preduze}a. Pregledom referenci tih konsul-
tantskih ku}a u procesu evaluacije prijava, uo~eno je da je, na
primer, kod restrukturisawa velikih elektroprivrednih
preduze}a, istovremeno u~estvovalo vi{e konsultanata ( EZ
i RWE po pet…), naravno sa orijentacijom na specifi~ni
kqu~ni zadatak-ciq projekta. Svaki od wih radi odre|eni
segment organizacije i zato je, kako ka`e Markovi}, sasvim uo-
bi~ajeno da ima vi{e konsultanata.

Sa~iwene liste konsultanata

Dragomir 
Markovi}

Sva tri tendera imaju 
nezavisne i razli~ite 
programske zadatke i 
logi~ne dodirne ta~ke

1. Razvoj 
strategije EPS

2. Unapre|ewe
investicionih

aktivnosti EPS

3. EAR
Rekonstruisawe

energetskog sektora
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Novoosnovano Pri-
vredno dru{tvo za
proizvodwu hi-
d r o e l e k t r i ~ n e

energije “Drinsko-Lim-
ske hidroelektrane
d.o.o.”, koje je sa radom
startovalo po~etkom 2006.
godine, na osnovu Zakona
o privrednim dru{tvima
nastalo je spajawem jav-
nih preduze}a “Drinske
HE” i “Limske HE”. Novo
dru{tvo, ~iji je osniva~
EPS, time je objedinilo
sve hidroenergetske po-
tencijale zapadne Srbije.
U sastavu dru{tva sada je,
naime, devet elektrana i
to HE i RHE “Baji-
na Ba{ta”, HE
“Zvornik”, HE “Bi-
strica”, HE “Pot-
pe}”, HE “Kokin
Brod”, HE “Uvac”,
HE “Ov~ar bawa” i
HE “Me|uvr{je”.

- Ukrupwavawe
dru{tava predstav-
qalo je produ`etak
reorganizacije i restruk-
turisawa EPS-a zapo~e-
tog po~etkom 2001. godi-
ne, kao uslova za efika-
snije upravqawe tim si-

stemom. [to se ti~e zapo-
slenih u ranijim javnim
preduze}ima za wih je, po
svim parametrima, boqe
{to su sada u ve}em dru-
{tvu - ka`e Vasilije Pa-
vi}evi}, direktor “Drin-
sko-Limskih HE”. Time
je, pre svega, omogu}eno
racionalnije poslovawe,
uz smawivawe tro{kova
proizvodwe, a {to je i
bio jedan od glavnih
ciqeva spajawa. U novom
dru{tvu, tako, objediwen
je i samim tim poja~an ka-
drovski potencijal. U
funkciji svih devet elek-
trana je i kompletno sa-

gledavawe wihovog ukup-
nog stawa, {to je veoma
bitno za kvalitetnije do-
no{ewe va`nijih odluka.
Na taj na~in realnije }e

se odre|ivati razvojni
prioriteti i ste~ena je
mogu}nost da se u toku jed-
ne godine finansiraju
ve}i zahvati na jednoj

elektrani, kao i da
se ula`e u projekte
za koje se proceni
da su takva ulagawa
najpotrebnija.  

Prema re~ima
Pavi}evi}a, jednu
od ote`avaju}ih
okolnosti rada no-
vog dru{tva pred-
stavqa starost

elektrana. U protekloj
godini, naime, “Elektro-
morava” je navr{ila 53,
HE “Zvornik” - 51, “Lim-
ske HE” - 50, a HE “Bajina

Ba{ta” 40 godina. Iz toga
proizlazi i da }e nared-
nih 10-15 godina biti po-
sve}eno revitalizaciji
svih wihovih agregata.
Od ve} starih kapaciteta,
relativno najmla|a i naj-
zna~ajnija HE “Bajina Ba-
{ta” najdaqe je oti{la u
pripremama za revitali-
zaciju. Kako napomiwe
Pavi}evi}, posle ura|e-
nog idejnog projekta, za-
vr{ava se i tenderska do-
kumentacija (ura|eno je
ve} oko 95 odsto poslova).
Za finansirawe predvi-
|enih poslova, u septem-
bru 2005. godine sa KfW
bankom iz Nema~ke pot-
pisan je i ugovor o kredi-

VASILIJE PAVI]EVI], DIREKTOR PRIVREDNOG DRU[TVA “DRINSKO-LIMSKE HE”

Na Zapadu ne{to novo
� Novoosnovano privredno dru{tvo, nastalo spajawem “Drinskih i Limskih
HE”, na drugom mestu u EPS-u po vrednosti kapitala, a sa sada{wih 1.300 mega-
vata predstavqa oko 15 odsto ukupne instalisane snage

U privrednom dru{tvu “Drinsko-Limske hidroelektrane”
d.o.o. Bajina Ba{ta obrazovani su ogranci: HE “Bajina Ba{ta”,
“Limske HE”, HE “Zvornik” i HE “Elektromorava”, a u narednom
periodu najva`niji poslovi bi}e pravne forme u vezi sa regi-
stracijom nove organizacione {eme privrednog dru{tva. Kako
je na nivou EPS-a za te poslove formiran stru~ni tim, u ovom
dru{tvu sa radom uskoro po~iwe radna grupa, sastavqena od
predstavnika svih elektrana. Zadatak ove radne grupe bi}e
izrada nove unutra{we organizacije i sistematizacije radnih
mesta u novom privrednom dru{tvu. Na tom poslu }e sara|iva-
ti sa centralnim stru~nim timom EPS-a. 

Novo dru{tvo sa ograncima

Niska cena struje i kadrovska
“su{a” su najve}i problemi, 
i EPS-a i hidroelektrana 

na zapadu Srbije

*

*

HE “Bajina 
Ba{ta” uveliko
se priprema za

predstoje}u 
revitalizaciju

Rezervne vode
jezera HE 
“Potpe}” 
podmirivale 
bi potrebe nove 
reverzibilke
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tu u iznosu od 30 miliona
evra, za koji se, da bi bio
na raspolagawu, ~eka jo{
samo saglasnost Skup{ti-
ne Srbije. U me|uvremenu,
na osnovu raspisanog ten-
dera, izabran je konsul-
tant za ceo taj posao. To su
nema~ka konsultantska
ku}a “Fichtner” i Energo-
projekt, sa kojima je pri-
premqen ugovor za vo|ewe
projekta i o~ekuje se da }e
biti potpisan do polovi-
ne februara.

Od ostalih vreme{nih
proizvodnih kapaciteta,
za HE “Zvornik” ura|ena
je studija opravdanosti i
u toku je ugovarawe idej-
nog projekta revitaliza-
cije, dok se u “Limskim
HE” tek startuje sa pret-
hodnom studijom opravda-
nosti. Izuzetak je HE

“Bistrica”, u kojoj su na
prvom agregatu zamewene
stati~ke pobude, ali
predstoji nastavak radova
na drugom agregatu. Revi-
talizacija je, tako-
|e, neophodna i na
agregatima u hi-
droelektranama
“Kokin Brod” i
“Potpe}”. [to se
ti~e planiranog
p o d m l a | i v a w a
“Ov~ar bawe” i
“Me|uvr{ja”, ras-
pisan je tender za
izbor isporu~ioca
opreme i to posle
dva produ`avawa
predvi|enog roka. Krajwi
rok za dostavqawe tih po-
nuda sada je 28. februar,
posle ~ega }e se sa izabra-
nim jednim ili vi{e
preduze}a potpisati i
ugovor. Revitalizacija
tih elektrana, koja }e se
finansirati samo sred-
stvima EPS-a, krenu}e,
prema tom redosledu, u
2007. godini, a zavr{i}e
se za najvi{e dve i po go-
dine. Olak{avaju}a okol-
nost pri tome je {to je u
ovim elektranama isto-
vremeno mogu}e da se ob-
navqaju oba agregata.

- Razvojne perspektive
“Drinsko-Limskih HE”
baziraju se na pove}awu
instalisane snage posto-
je}ih kapaciteta - isti~e
Pavi}evi}. I to izgrad-
wom reverzibilne elek-
trane u “Limskim HE”
(idejni projekat postoji,
ali je neophodno wegovo

osve`ewe), koja bi kao sa-
svim novo postrojewe ko-
ristila rezervnu vodu iz
jezera HE “Potpe}”, kao i
na podizawu petog agrega-
ta u HE “Bajina Ba{ta”,
snage 42 megavata. Novi
agregat proto~ne elektra-
ne bio bi sme{ten u po-
stoje}u ma{insku zgradu
na monta`nom prostoru,
pa bi za takav novi obje-
kat potpuno izostali gra-
|evinski radovi. A kada
bi se podizala nova zgra-
da, bila bi potrebna bar
duplo ve}a ulagawa. Zna-
~i, sa istom vodom kada
elektrana radi na biolo-
{kom minimumu, proizvo-
dilo bi se 30 odsto elek-
tri~ne energije vi{e.
Hidroelektrane EPS-a
bi tako pove}ale proiz-
vodwu za 60 miliona ki-
lovat-~asova.

Kako isti~e Pavi}evi},
dva su najve}a problema
koja optere}uju poslovawe
i “Drinsko-Limskih HE”
i to: cene elektri~ne
energije i sve ve}a ka-
drovska “praznina”. O ni-
skim cenama elektri~ne
energije i sve ve}em dis-
paritetu u odnosu na dru-
ge energente, koje i te ka-
ko poga|aju poslovawe
EPS-a i wegovih delova,
sve je ve} mnogo puta re~e-
no. Hidroelektrane, bez
obzira na to {to posti`u
najrentabilniju proiz-
vodwu, kao neraskidivi
deo EPS-a u znatnoj meri
trpe posledice tako neod-
govaraju}ih cena struje.

Ali, poslovawe pri-
vrednih dru{tava EPS-a
sve vi{e pritiskaju i
uve}ani kadrovski pro-
blemi, pre svega izazvani
zaradama koje su opadale u
posledwih pet godina.

Zbog neiskazanog gubitka
nema para ni za kredite
za stanove za visokostru~-
ne i druge potrebne ka-
drove. Niske zarade i ne-
mogu}nost obezbe|ewa
stanova za stru~wake ra-
znih profila uti~u da se
sve te`e popuwavaju me-
sta za visokoobrazovan i
kvalitetan kadar nepoho-
dan za daqe nesmetano od-
vijawe proizvodwe. Po-
sebno je deficitaran in-
`ewerski kadar i jedino
je eventualno mogu}e da se
zaposli neko iz lokalne
sredine. Dovo|ewe sa
strane postaje utopija.
Problem je tim ve}i {to
sposobni i iskusni ka-
drovi odlaze u penziju i
to bez mogu}nosti wihove
zamene. Taj diskontinui-
tet pogotovo je izra`en u
posledwe dve-tri godine.

I oni koji ne odla-
ze, me|utim, zbog
sve mawih zarada
vi{e nisu dovoqno
motivisani za po-
treban nivo kvali-
teta poslova koje
obavqaju. U tom
smislu veliki pro-
blem za zaposlene u
hidrosektoru pred-
stavqa i udaqenost
tih elektrana od
velikih centara,

odnosno dodatno finan-
sijsko optere}ewe zbog
{kolovawa dece.

Va`no je ista}i da sve
hidroelektrane na ovim
prostorima imaju izuze-
tan zna~aj za lokalno sta-
novni{tvo, jer omogu}a-
vaju ve}u zaposlenost ne
samo u EPS-u nego i van i
to uslu`no za podmirewe
razli~itih potreba elek-
trana. To su ~esto jedini
poslovi koje takve firme
mogu da dobiju, {to zna~i
da im od toga zavisi i
daqa egzistencija. Ove
HE, istovremeno, pune i
buxete u tim op{tinama.
Kako ka`e Pavi}evi},
primera radi, tre}inu
buxeta Op{tine Bajina
Ba{ta predstavqa prihod
iz hidroelektrana, a sli-
~an je slu~aj i u drugim
gradovima. �

Miodrag Filipovi}

Objediwene elektrane - kao pola “\erdapa”
Novoosnovano PD “Drinsko-Limske HE”

sa 1.300 megavata instalisane snage i sa
553 zaposlenih predstavqa i oko 15 odsto
proizvodnih kapaciteta EPS-a. Kako Pa-
vi}evi} isti~e, jedan od osnovnih razloga
za spajawe ranijih posebnih javnih predu-
ze}a bio je da nova privredna dru{tva do-
biju realnije parametre kako bi bila {to
pribli`nija po ostvarenoj proizvodwi
(distribuciji) elektri~ne energije i po vrednosti kapitala. Da
je to plus za oba preduze}a, dovoqno je pomenuti da su ranije
“Limske HE” u ukupnoj proizvodwi struje u EPS-u u~estvovale
sa samo 3,5, a “Drinske HE” sa oko devet odsto. Ovako objediwe-
ne elektrane zapadne Srbije pove}ale su proizvodwu na nivo
pribli`no kao pola HE “\erdap” ili kao TE “Kostolac”! A po
vrednosti kapitala na drugom su mestu u EPS-u.

VASILIJE PAVI]EVI]
DIREKTOR "DRINSKO-LIMSKIH HE"   

Revitalizacija najstarijih 
HE EPS-a i izgradwa 

reverzibilne HE u “Limskim HE”
i petog agregata u HE “Bajina 
Ba{ta” - najva`niji poslovi 

u narednim godinama

*

*
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FORUMI

Na sednici Upravnog
odbora EPS-a, odr-
`anoj 31. januara
(predsedavao prof.

dr Jeroslav @ivani}), kojoj
je prisustvovao i Radomir
Naumov, ministar rudarstva
i energetike Srbije, usvoje-
na je informacija o izvr-
{ewu elektroenergetskog
bilansa za decembar 2005.
godine, sa procenama za janu-
ar i sa sagledavawem elek-
troenergetske situacije za
februar 2006. godine. Kako
je tim povodom istakao Zo-
ran Manasijevi}, zamenik
generalnog direktora EPS-
a, visok proizvodni ritam iz
prethodnog perioda zadr`an
je i po~etkom godine i kapa-
citeti EPS-a spremno su do-
~ekali i ispratili ledeni
talas. Iz doma}ih izvora tih
dana proizvodilo se i preko
142 miliona kilovat-~asova,

{to je omogu}ilo da se, uz za
taj period planiran i reali-
zovan uvoz, pokrije izuzetno
velika potro{wa elektri~-
ne energije.

Doneta je i odluka o da-
vawu saglasnosti na odluke o
obrazovawu ogranaka pri-
vrednih dru{tava. Odlukama
o reorganizaciji javnih
preduze}a predvi|eno je, na-
ime, da se za obavqawe poje-
dinih poslova iz delatnosti
privrednih dru{tava mogu
organizovati ogranci, kao
naj{iri organizacioni de-
lovi. Na osnovu toga ogran-
ci }e biti organizovani u
osam privrednih dru{tava i
to: u Rudarskom basenu “Ko-
lubara” d.o.o., Lazarevac (4),
“Termoelektranama Nikola
Tesla” d.o.o., Obrenovac (4),
“Drinsko-Limskim hidroe-
lektranama” d.o.o., Bajina
Ba{ta (4), “Elektrovojvodi-

ni” d.o.o., Novi Sad (10),
“Elektrosrbiji” d.o.o.,
Kraqevo (18), “Jugoistoku”
d.o.o., Ni{ (6), “Centru”
d.o.o. Kragujevac (2) i u “Pa-
nonskim termoelektranama-
toplanama” d.o.o., Novi Sad
(3). 

Privredna dru{tva “Hi-
droelektrane \erdap” d.o.o.,
Kladovo, “Termoelektrane -
Kopovi” d.o.o., Kostolac i
“Elektrodistribucija Beo-
grad” d.o.o., Beograd za sada
}e poslovati bez wih.

^lanovi Upravnog odbora
EPS-a usvojili su informa-
cije o remontnim aktivno-
stima za 2005. godinu, o
efektima primene plana
smawewa gubitaka u distri-
butivnom sektoru, o izvr{a-
vawu sporazuma o reprogra-
mirawu obaveza za isporu~e-
nu elektri~nu energiju, kao
i izve{taj o postupcima jav-

ne nabavke brojila iz kredi-
ta EBRD, odnosno za dodelu
konsultantskih usluga koje
se odnose na organizaciono
i finansijsko restrukturi-
sawe EPS-a i na nastavak
izgradwe TE “Kolubara B”.
Donete su i odluke produ-
`ewu va`nosti odluke o
transfernim cenama, usva-
jawu bilansa razgrani~ewa
obaveza na JP EPS i JP
EMS, nabavci rotornog ba-
gera za potrebe RB “Koluba-
ra” d.o.o, Lazarevac. 

Doneta je i odluka da se na
ime pru`awa pomo}i JP
EPS i wegovih zavisnih
privrednih dru{tava dva mi-
liona dinara uplate za po-
mo} porodicama postradalih
u `elezni~koj nesre}i kod
Bio~a u Republici Crnoj
Gori. 

M. Filipovi}

Ledeni talas koji je zahva-
tio neke dane u januaru i iza-
zvao veoma visok rast potro-
{we elektri~ne energije, sa do
sada i najve}im dnevnim konzu-
mom 26. januara od 150,6 milio-
na kilovat-~asova elektri~ne
energije, uspe{no je savladan i
to, pre svega, poja~anim radom
proizvodnih kapaciteta EPS-
a. U januaru je, tako, proizvede-
no vi{e od ~etiri milijarde
kilovat-~asova elektri~ne

energije, {to je za 9,1 odsto vi-
{e od bilansa, a za ~etiri od-
sto vi{e nego u istom mesecu
prethodne godine. Tako visok
konzum podmiren je i pored ne-
stabilne energetske situacije
u gasnom sektoru i najavqenog
smawewa proizvodwe zbog
{trajka zaposlenih u EPS-u.

- Bez obzira na takav inten-
zivan rad proizvodnih kapaci-
teta, stawe na deponijama je
po~etkom februara zadovoqa-

vaju}e a akumulacije su 85 od-
sto iznad bilansa - napomenuo
je Zoran Manasijevi}, zamenik
generalnog direktora EPS-a.
To je i razlog za{to je doneta
odluka da se u februaru, iako
se o~ekuje novi ledeni talas,
ne uveze planiranih 268 mili-
ona kilovat-~asova elektri~-
ne energije. Na taj na~in u{te-
|eno je 12 miliona evra. Imaju-
}i u vidu da takva odluka ima
i stepen rizika, EPS je bio

primoran da i na taj na~in po-
ku{a da obezbedi potrebna
sredstva za vitalne projekte u
2006. godini. Najavqeni hlad-
ni talas u februaru do~eka}e
se, zna~i, osloncem na sopstve-
ne snage i uz punu pogonsku
spremnost postrojewa, potkre-
pqenu dobrim stawem u rudar-
skom delu, naro~ito u proiz-
vodwi otkrivke. Jer, otkrive-
nog ugqa trenutno ima vi{e od
polugodi{wih potreba.  

UPRAVNI ODBOR EPS-a

Ledeni talas uspe{no
ispra}en

Proizvodni kapaciteti EPS-
a sa dnevnom proizvodwom ko-
ja je prema{ila ~ak 142 milio-
na kilovat-~asova uspe{no
podmirivali izuzetno veliku
potro{wu elektri~ne energije

Doneta odluka o obrazovawu
ogranaka privrednih dru{tava

ELEKTROENERGETSKA SITUACIJA KRAJEM JANUARA

EPS spreman za vanredne uslove

HE “\erdap”: visoka 
proizvodwa za ovo 

doba godine 
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^lanovi Upravnog odbora
EPS-a upoznati su sa dosa-
da{wim postupcima u pro-
cesu javnih nabavki za broji-
la iz kredita EBRD, odno-
sno za dodelu konsultant-
skih usluga za organizacio-
no i finansijsko restruktu-
risawe EPS-a i za nastavak
izgradwe TE “Kolubara B”,
kako bi, u skladu sa tim, do-
neli odgovaraju}e zakqu~ke.
Prema re~ima Radovana Sta-
ni}a, direktora Direkcije
EPS-a za trgovinu i distri-
buciju, u toku je tender za na-
bavku ure|aja za merewe
utro{ene elektri~ne ener-
gije iz kredita EBRD u iz-
nosu od oko 15 miliona evra.
Ugovorom sa EBRD predvi-
|eno je da za ove nabavke va-
`e wihova propisana pravi-
la, {to zna~i da se u ovom
slu~aju ne primewuje Zakon o
javnim nabavkama. Procedu-
ra za kori{}ewe sredstava
kredita podrazumeva da kon-
sultant kojeg odredi EBRD
(a izabran je EDF) odobri
komletnu dokumentaciju za
ovu nabavku. U saradwi sa
konsultantom, stoga, defi-

nisana je tenderska doku-
mentacija (javni poziv, ugo-
vor sa potencijalnim ispo-
ru~iocem i tehni~ka doku-
mentacija) a javni poziv za
dostavqawe ponuda objavqen
je 13. januara 2006. godine.

- Tendersku dokumentaciju
do sada je otkupilo 12 mogu-
}ih isporu~ilaca, me|u koji-
ma su i ~etiri doma}e firme
- istakao je Stani}. U prvoj
fazi nabavqa se ukupno
71.260 mernih ure|aja u vred-
nosti sedam miliona evra, od
~ega najvi{e brojila - 59.500
komada. Imaju}i u vidu teh-
ni~ke zahteve tendera, nabav-
qa}e se moderna procesorska
brojila koja imaju mogu}nost
kasnije nadogradwe potrebne
opreme za daqinsko o~ita-
vawe.  

Prema re~ima Dragomira
Markovi}a, direktora Di-
rekcije EPS-a za strategiju i
investicije, tendersku doku-
mentaciju za dodelu konsul-
tantskih usluga koje se odnose
na organizaciono i finan-
sijsko restrukturisawe EPS-
a i na nastavak izgradwe TE
“Kolubara B”, otkupile su 33

kompanije. U predvi|enom
roku prispelo je 19 prijava,
pri ~emu se odnose na obe ili
samo na jednu partiju. Drugim
re~ima, u 16 prijava konkuri-
salo se za konsultantske uslu-
ge za prvu, a u 14 za drugu par-
tiju. Do 24. januara izvr{ena
je prva faza restriktivnog
postupka za kvalifikaciju

ponu|a~a i sa~iwene su liste
kvalifikovanih firmi za
drugu fazu. Za kvalifikovane
ponu|a~e kandidovalo se se-
dam firmi-konzorcijuma i
sve one su i konsultantske ku-
}e sa najvi{im svetskim rej-
tingom u ovoj oblasti. 

M. F.

O MERNIM URE\AJIMA 
I KONSULTANTSKIM USLUGAMA

Tenderom 
do brojila

Me|u firmama koje su otkupile tendersku
dokumentaciju i ~etiri doma}a preduze}a 

Na prethodnim sednicama Upravnog odbora EPS-a Zorana
Mihajlovi}-Milanovi}, ~lan UO iz G 17 Plus, insistirala je
da se ~lanovi UO upoznaju sa postupcima javne nabavke brojila
a posebno sa izborom i projektnim zadatkom konsultanata koje
bira EPS. Informaciju o tome poslovodstvo EPS-a je pripre-
milo za UO, ali sednici nije prisustvovala upravo Zorana Mi-
hajlovi}-Milanovi}. 

Prilikom razmatrawa pomenute informacije, ministar Ra-
domir Naumov, koji je prisustvovao sednici, nije propustio
priliku da se osvrne na niz javnih nastupa i izjava  Zorane Mi-
hajlovi}-Milanovi}, u kojima je kritikovala i nipoda{tavala
rezultate koje posti`e EPS.

- Takve izjave u kojima se EPS proziva da po vi{e osnova ra-
di mimo nekih odluka Vlade Srbije posledica su nedovoqne
informisanosti i neupu}enosti gospo|e Zorane Mihajlovi}-
Milanovi}, savetnice potpredsednika Vlade Srbije Miroqu-
ba Labusa - istakao je Naumov. Velika pri~a je me|utim gasni
sektor, po{to gospo|a Mihajlovi}-Milanovi}, kao “faktor” u
“Srbijagasu”, ose}a potrebu da se vi{e “brine” o wihovim inte-
resima, primetio je Naumov.

Projekti EAR-a i EPS-a za izbor konsultantske ku}e koja }e
se baviti restrukturisawem elektroprivrede Srbije se ne
preklapaju, naglasio je Aleksandar Vlaj~i}, pomo}nik mini-
stra energetike. Preporuka je i EAR-a da se o tome ne rasprav-
qa preko medija - napomenuo je Vlaj~i}, misle}i pri tom na niz
javnih nastupa Z. M. Milanovi}, u kojima je kritikovala EPS
{to tro{i “narodne pare” a sve to ve} radi EAR. Takvi projek-
ti, istakao je Vlaj~i}, mogu te}i paralelno, po{to su komple-
mentarni i dopuwuju se, pa je naravno logi~no da imaju i dodir-
nih ta~aka. Ne mogu, vaqda, pojedinci preko medija da kreira-
ju energetsku politiku Srbije. U energetskom sektoru radi vi-
{e od 40.000 qudi koji imaju definisan stav o tome. Izjave go-
spo|e Mihajlovi}-Milanovi} ne shvatam kao wen li~ni stav,
jer u tom slu~aju, o wemu ne bi ni raspravqali. Mi zapravo po-
lemi{emo sa stavovima jakih interesnih grupa i energetskih
lobija, kojih u Srbiji, o~igledno, ima.

Diskusiji se pridru`io i Milan Kova~evi}, ~lan Upravnog
odbora EPS-a, koji je rekao da su ove interesne grupe veoma ja-
ke i da je najboqi primer za to zadr`avawe niske cene elek-
tri~ne energije. 

Informaciju o aktivnostima poslovodstva EPS-a po navedenim
pitawima usvojio je Upravni odbor EPS-a sa osam glasova za i sa
dvoje uzdr`anih. Uzdr`ani su bili “delegati” stranke G 17 plus.  

Polemika sa lobijima, a ne sa pojedincima

Na osnovu odluke Upravnog odbora EPS-a
u zavisnim privrednim dru{tvima obrazo-
va}e se ogranci kao naj{iri organizacioni
delovi. Utvr|ena su i na~ela za wihovo
obrazovawe u zavisnosti od vrste delatno-
sti privrednih dru{tava. Odluke o ogran-
cima sadr`e i odredbe koje se odnose na
naziv, mesto i podru~je poslovawa ograna-
ka, poslove ogranka i ovla{}ewa direkto-
ra ogranka.

U proizvodnim privrednim dru{tvima u
Rudarskom basenu “Kolubara” d.o.o. bi}e
obrazovani ogranci: “Povr{inski kopovi Ba-
ro{evac” - Baro{evac, “Prerada” - Vreoci,
“Projekt” - Lazarevac i “Valorizacija tehno-

genih sirovina” - Vreoci, u “Termoelektrana-
ma Nikola Tesla” d.o.o.: TE “Nikola Tesla” -
Obrenovac, TE “Kolubara” - Veliki Crqeni,
TE “Kolubara B” - UB i TE “Morava” - Svilaj-
nac, zatim u “Drinsko-Limskim hidroelek-
tranama” d.o.o. HE “Bajina Ba{ta” - Bajina Ba-
{ta, “Limske HE” - Nova Varo{,  HE “Zvornik”
-Zvornik i HE “Elektromorava” - ^a~ak i u
“Panonskim termoelektranama-toplanama”
d.o.o. TE-TO Novi Sad - Novi Sad, TE-TO
Zrewanin - Zrewanin i TE-TO Sremska Mito-
vica - Sremska Mitrovica.

U distributivnim privrednim dru{tvima
u “Elektrovojvodini” d.o.o. obrazova}e se
ogranci: ED Novi Sad, ED Subotica, ED Pan-

~evo, ED Zrewanin, ED Sombor, ED Kikinda,
ED Ruma, ED Sremska Mitrovica, ED Vrbas i
ED Senta. Ogranci “Elektrosrbije” d.o.o. bi-
}e ED Aran|elovac, ED Vaqevo, ED Vrwa~ka
Bawa, ED Jagodina, ED Kraqevo, ED Kru{e-
vac, ED ̂ a~ak, Lazarevac, ED Loznica, ED No-
vi Pazar, ED Para}in, ED ]uprija, ED Ra{ka,
ED Sjenica, ED Topola, ED Trstenik, ED U`i-
ce i ED [abac. U novoosnovanim privrednim
dru{tvima “Jugoistoku” d.o.o. ogranci }e bi-
ti ED Ni{, ED  Pirot, ED Prokupqe, ED Zaje-
~ar, ED Leskovac i ED Vrawe, a u “Centru”
d.o.o. ED “Elektro{umadija” - Kragujevac i ED
“Elektromorava” - Po`arevac. 

M. F.

U ZAVISNIM PRIVREDNIM DRU[TVIMA

Donete odluke o ograncima



FEBRUAR 2006 kWh BROJ 385

12

Finansijska situ-
acija u EPS-u
dramati~no je
lo{a i u ova-

kvim uslovima te{ko da }e-
mo izvr{iti Elektroener-
getski bilans za ovu godinu.
Godi{wim programom po-
slovawa, na koji je Vlada
Srbije dala saglasnost,
utvr|en je nedostatak fi-
nansijskih sredstava u visi-
ni od 26 milijardi dinara.
Prema aktuelnoj situaci-
ji,posle pregovora vlade sa
Sindikatom radnika EPS-
a, nelikvidnost }e se vero-
vatno uve}ati za dodatnih
1,7 milijardi dinara.

Ovo je istakao Ratko Bog-
danovi}, direktor Direkci-
je za ekonomsko-finansijske
poslove, na sastanku poslo-
vodstva EPS-a i direktora
privrednih dru{tava EPS-
a, koji je odr`an 17. januara u
Beogradu. Na sastanku je re-
~eno da nema uslova za reali-
zaciju Elektroenergetskog

bilansa, pa samim tim EPS
ne mo`e da preuzme odgovor-
nost za pouzdano snabdevawe
potro{a~a elektri~nom
energijom. Zaustavqa se, ka-
ko je re~eno, najve}i deo in-
vesticionih programa, {to
}e za posledicu imati
smawewe proizvodwe
ugqa u 2006. godini, a
od 2008. godine i nedo-
statak kapaciteta za
proizvodwu elektri~-
ne energije. Tako|e,
pove}avaju se tro{kovi
teku}eg poslovawa, po-
ve}ava se potreba za
uvozom elektri~ne
energije, rastu gubici
u mre`i distribucija,
smawuje se sigurnost
snabdevawa kupaca, onemogu-
}ava finansirawe dospelih

starih obaveza JP EPS i
ugro`ava se okon~awe rea-
lizacije Programa restruk-
turisawa, koji je do 2006. go-
dine, uspe{no sproveden.

Pored niza mera, koje su
predlo`ene u ciqu prevazi-

la`ewa ovakvog stawa i rea-
lizacije Programa poslo-
vawa za 2006. godinu, navede-
no je da je neophodno pove}a-
ti cenu elektri~ne energije,
ugqa, toplotne energije i
tehnolo{ke pare.

Vladimir \or|evi}, ge-
neralni direktor EPS-a je,
otvaraju}i sastanak, rekao
da je ovo prvi susret ~elnih
qudi otkako je EPS u novoj
organizacionoj formi. Ka-
ko bi se obezbedilo funk-
cionisawe novih privred-
nih dru{tava, preduzete su
mere da UO EPS-a odmah
izabere bar po jednog ~lana

skup{tine novoformira-
nih privrednih dru{tava
(umesto dosada{wih javnih
preduze}a) dok }e potom
uslediti izbor i preosta-
lih ~lanova.

Dragojlo Ba`alac, zame-
nik generalnog direk-
tora, istakao je da ste-
pen naplate prodate
elektri~ne energije ni-
kako ne sme da bude ni-
`i od visokog pro{lo-
godi{weg (92,6 odsto od
fakturisane vredno-
sti). On je, tako|e, ista-
kao da su zarade u EPS-u
potpuno nerealne u od-
nosu na okru`ewe i da
tu ne{to mora da se ura-
di. A radi}e se i na uvo-

|ewu stimulacija.
Prilikom razgovora o or-

ganizaciji i sistematiza-
ciji radnih mesta u pri-
vrednim dru{tvima, napo-
menuto je da je formiran
Centralni stru~ni tim na
~ijem je ~elu Zoran Manasi-
jevi}, zamenik generalnog
direktora EPS-a. On bi
trebalo da utvrdi jedin-
stvene principe sistemati-
zacije i do 31. marta ove go-
dine ve} bi trebalo da se
dobije prva verzija ovog do-
kumenta. �

D. Ob.

SASTANAK POSLOVODSTVA EPS-A I DIREKTORA PRIVREDNIH DRU[TAVA

Dramati~na finansijska
situacija
� Nedostaje najmawe 26 milijar-
di dinara za realizaciju Plana
poslovawa � Mawak }e verovat-
no biti uve}an za jo{ 1,7 milijar-
di dinara � Neophodno pove-
}awe cena elektri~ne energije,
ugqa, toplotne energije i tehno-
lo{ke pare

Predstavnici osniva~a, Elektroprivrede Srbije, u skup{ti-
nama novoformiranih privrednih dru{tava su:
PD “Drinsko-Limske hidroelektrane” - Zoran Obradovi};
PD RB “Kolubara” - Zoran Manasijevi};
PD “Hidroelektrane \erdap” - Dragomir Markovi};
PD TENT - Vladan Jovi~i};
PD “Panonske termoelektrane-toplane” - Dragan Jovanovi};
PD “Termoelektrane i kopovi Kostolac” - Milan Jakovqevi};
PD “Jugoistok - Ni{“ - Milan Mirosavqevi};
PD “Centar” - Kragujevac - Mijat Milo{evi};
PD “Elektrosrbija” - Kraqevo - Radovan Stani};
PD “Elektrodistribucija Beograd” - Ratko Bogdanovi};
PD “Elektrovojvodina” - Novi Sad - Dragojlo Ba`alac.

^lanovi skup{tina PD iz EPS-a

“Nema uslova za realizaciju 
Elektroenergetskog bilansa 

i EPS ne mo`e da preuzme 
odgovornost za pouzdano 
snabdevawe potro{a~a 
elektri~nom energijom” 

Sastanak sa 
direktorima 

privrednih dru{tava: 
zaustavqa se najve}i

deo investicionih 
programa
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Radomir M. Naumov, ministar
rudarstva i energetike Srbije i
dr Vladimir Ðorðevi}, general-
ni direktor i Dragojlo Ba`alac
i Zoran Manasijevi}, zamenici
generalnog direktora EPS-a, su-
sreli su se 19. januara, na po~et-
ku ove godine sa direktorima i
glavnim urednicima najva`nijih
srpskih elektronskih i štampa-
nih medija. To je bila prilika da
se ~elni qudi medija iz prve ru-
ke upoznaju sa do sada za-
vršenim reformskim poslovi-
ma u energetskom sektoru, sa po-
sebnim akcentom na reorganiza-
ciju i restrukturisawe EPS-a,
kao i da im se najavi šta }e se
sve dešavati u ovoj oblasti u
narednim godinama. 

Energetski sektor sa sprove-
denim brzim i kvalitetnim pro-
menama u protekle dve i po godi-
ne po mnogo ~emu }e u}i u istori-
ju, naglasio je ministar Naumov.
Reforme i reorganizacija u
ovom sektoru u ozbiljnim zemlja-

ma traju i po 20 godina. Rade se
polako i osmišljeno. Ipak, mi
smo veoma odmereno povla~ili
poteze i za dve godine uradili
mnogo toga, posebno u EPS-u. U
reformama ne kasnimo za ze-
mqama koje su u wih ušle dese-
tak godina pre nas. 

Samo zahvaquju}i jakom teh-
ni~ko-tehnološkom elektroe-
nergetskom sistemu koji su gra-
dile generacije, EPS je uspeo da
bez velikih potresa i bilo ka-
kvih posledica po snabdevawe
potroša~a, realizuje niz poslo-
va koji su doveli do toga da EPS
u 2006. godinu u|e sa gotovo
25.000 qudi mawe nego pre neko-
liko godina, istakao je Vladi-
mir Ðorðevi}. EPS je na~inio
svojevrstan “povratak u budu}-
nost” pribli`avaju}i se dostig-
nu}ima prethodnog ZEPS-a. To
dokazuju, izmeðu ostalog, re-
kordna godišwa proizvodwa u
2005. godini od preko 39,3 mili-
jardi kilovat-~asova, iako ve}

15 godina nismo izgradili nije-
dan novi kapacitet...Smaweni
su troškovi poslovawa u po-
sledwih ~etiri do pet godina za
20 odsto, pove}an stepen napla-
te na 98 odsto (pre pet godina
bio je ispod 65 odsto)... Ali, ni-
ska cena elektri~ne energije
onemogu}ila je postizawe još
boqih rezultata i potpuno zau-
stavqa razvoj ovog sektora.

Predstavnici Ministarstva i
EPS-a su izrazili nadu da }e na
stranicama medija biti mesta i
za strateške, “ozbiqne” teme o
kojima }e struka a ne kvazisa-
vetnici iznositi mišqewa i
davati preporuke i da redukcije
i poskupqewe ne}e biti jedine

teme koje interesuju medije. 
Sa ~elnim qudima Ministar-

stva i EPS-a razgovarali su di-
rektori i urednici slede}ih
medija: Manojlo Vukoti} - Ve~er-
we novosti, Veran Mati} - RTV
B92, Slobodan Reqi} - NIN,
Grujica Spasojevi} - Danas, Dra-
gan Jawi} - BETA, Zoran Sekuli}
- FONET, Zoran Lukovi} - Blic,
Ðoko Kesi} i Dragan J. Vu~i}e-
vi} - Pres, Dušan Vukajlovi} -
Kurir, Dragan Joki}, Vesna Sla-
dojevi} i Ru`ica Vrawkovi}-
RTS, Miloš ^oli} - TV Politi-
ka, Milan Nedi} - TV BK i Suza-
na Ðorðevi} - TV Pink.  

M. F.

SUSRET MINISTRA RUDARSTVA ENERGETIKE I GENERALNOG DIREKTORA EPS-a SA 
DIREKTORIMA I GLAVNIM UREDNICIMA ELEKTRONSKIH I [TAMPANIH MEDIJA

Na}i mesta za
strate{ke
energetske teme

Razgovori u opu{tenoj atmosferi:
kuda ide elektro-privreda?

Ministar Radomir M. Naumov
je nedavno u hotelu “Palas”
imao sastanak na kome se govo-
rilo o evropskim integracija-
ma, pa je, na putu prema mini-
starstvu iskoristio priliku
da svrati do zgrade EPS-a u Ca-
rice Milice 2, gde se nalazi i
Sektor EPS-a za odnose s javno-
{}u. Potpuno neo~ekivana pose-
ta ministra pomalo je iznenadi-
la zaposlene u Sektoru koji su
ba{ tada imali pune ruke po-
sla. Naime, u dve susedne kan-
celarije, u tom trenutku su bo-
ravile dve tv ekipe koje su sni-
male priloge o radu Panonskih
TE-TO i o privatizaciji EPS-a,
dok je neprekidna zvowava te-
lefona ometala ne samo sni-
mawe, ve} i razgovor sa mini-
strom. Tako se ministar na licu
mesta uverio koliko je EPS “po-
pularan” i kakav je medijski
pritisak na na{u firmu, pogo-
tovo u ledenim danima.

U razgovoru sa zaposlenima u
Sektoru ministar se, pored
ostalog, interesovao i za akciju
“EPS i deca”, ~iji }e glavni “ju-

nak” ove godine biti Nikola Te-
sla a posebnu pa`wu je posve-
tio listu “kWh”, koji izdaje Sek-
tor za odnose s javno{}u.

- Redovno ga ~itam, pravite
dobre novine i to nije samo moja
ocena. Samo mi nije jasno kako u
tako kratkom roku uspevate da
na|ete toliko materijala, re-
kao je ministar Naumov. 

Kako su Miodrag Filipovi},
glavni urednik lista i Dragan
Obradovi} wegov zamenik bili
slu`beno odsutni, Mom~ilo Ce-
balovi}, direktor Sektora je na-
glasio da to nije lako, s obzirom
da u tom delu Sektora rade jo{
samo jedan novinar (Anka Cvija-
novi}), kao i Jelena Stanojevi},
redaktor - tehni~ki urednik.

Ipak, nekako uspevamo. Anga-
`ujemo ugledne spoqne sarad-
nike iz najve}ih doma}ih listo-
va, koji sa rado{}u i zado-
voqstvom veoma profesional-
no i u roku rade dogovorene za-
datke. Za razliku od nekih dru-
gih saradnika kojima je rok tako
rastegqiv pojam. Imamo i kole-
ge koji nam iz inostranstva re-
dovno {aqu priloge. Dostignu-
ti kvalitet obavezuje, ispod
wega ne smemo, bez obzira na ka-
drovske probleme. Moramo da
stremimo samo ka boqem, ali,
kao i u svakoj struci, tako i u
novinarskoj, izbor kvalitetnih
kadrova, nije veliki. Iskreno,
taj problem nas veoma pritiska,
rekao je Cebalovi}.

Ministar Naumov je, isti~u}i
dobru saradwu ministarstva i
EPS-a na mnogim poqima, pa i u
oblasti odnosa s javno{}u, zapo-
slenima u Sektoru za odnose s
javno{}u po`eleo uspeh u svim
planiranim poslovima, uz {to
mawe medijske sekiracije.

R. E.

MINISTAR ENERGETIKE I RUDARSTVA SRBIJE  U SEKTORU EPS-A ZA ODNOSE S JAVNO[]U

Naumov: “Pravite dobre novine”
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Ukupna vrednost tran-
sformatora 7,5 miliona
evra. - Sredstva obezbeðena
iz kredita Evropske investi-
cione banke, koji je sa izno-
som od 59 miliona evra name-
wen obnovi prenosnog siste-
ma

Predstavnici javnih pred-
uze}a Elektromre`a Srbije i
Elektroprivreda Srbije pot-
pisali su, 3. februara ove

godine u Beogradu, sa pred-
stavnikom rumunske “Elek-
troputere” ugovor o isporuci
šest velikih transformato-
ra ukupne snage 1.700 mega-
voltampera. ^etiri tran-
sformatora od 400/110 kilo-
volti, odnosno od po 300
MVA, i dva od 220/110 kilo-
volti, odnosno po 250 MVA,
nameweni su za 400-kilo-
voltne trafo-stanice “Novi

Sad 3” i “Niš 2” i 220-kilo-
voltnu trafo-stanicu “Beo-
grad 5”.

Ovaj ugovor je deo prvog pa-
keta u realizaciji kredita
koji je Srbija dobila namen-
ski, za rekonstrukciju preno-
snog sistema, od Evropske in-
vesticione banke. Ukupan iz-
nos tog kredita je 59 miliona
evra, a prvi paket, za koji je
potpisan ugovor, vredi 7,5

miliona evra. Transformato-
ri }e biti isporu~eni idu}e
godine.

Ugovor su potpisali gene-
ralni direktori EPS-a i
Elektromre`e Srbije, Vladi-
mir Ðorðevi} i Dragan Vig-
wevi}, a potpisivawu je pri-
sustvovao i pomo}nik mini-
stra za rudarstvo i energeti-
ku Aleksandar Vlaj~i}.

A. C.

Na prvom sastanku
Stru~nog tima za
koordinaciju ak-
tivnosti u postup-

ku uskla|ivawa, odnosno
dono{ewa akata o organi-
zaciji i sistematizaciji
poslova i radnih zadataka
u privrednim dru{tvima,
odr`anom 20. januara, utvr-
|eni su zadaci ~lanova-ko-
ordinatora koji }e nepo-
sredno ostvarivati sarad-
wu i koordinaciju sa ope-
rativnim timovima pri-
vrednih dru{tava u izradi
ovih dokumenata. Stru~ni
tim je utvrdio i rokove za
izvr{ewe pojedinih faza,
kao i na~in rada, odnosno
davawa uputstava i smerni-
ca u postupku izrade akata
o organizaciji i sistema-
tizaciji poslova privred-
nih dru{tava. 

Kako je istakao Zoran
Manasijevi}, predsednik
Stru~nog tima, ovo je najo-
zbiqniji posao u 2006. go-
dini i EPS ima obavezu da
ga zavr{i u predvi|enim
rokovima. - Suo~avamo se
sa nekoliko ~iwenica na
koje treba obratiti pa-
`wu. Pre svega, sistemati-
zacije se ne rade ~esto a po-
stoje}e su osnova od koje

treba da krenemo- rekao je
Manasijevi}. Treba nagla-
siti da je vremenski rok
koji nam je dat kratak {to
}e zahtevati intenzivan
rad tima u narednih neko-
liko meseci. 

^lanovi tima su se slo-
`ili da treba insistirati
na jedinstvenosti sistema-
tizacije, ali da prilikom
izrade akata treba uzeti u
obzir specifi~nosti pri-
vrednih dru{tava. Ciq je,
prema wihovim re~ima, us-
postavqawe efikasne kon-
trole upravqawa finansi-
jama i tro{kovima, jasno
odre|ena linija rukovo-
|ewa i upravqawa, kao i
stvarawe osnove za odre|i-
vawe koeficijenta obra~u-
na zarada. 

Za ~lanove Stru~nog tima
izabrani su: Dragomir
Markovi}, direktor Direk-
cije za strategiju i investi-
cije, Radovan Stani}, di-
rektor Direkcije za trgovi-
nu i distribuciju elektri~-
ne energije, Vladan Jovi-
~i}, direktor Direkcije za
proizvodwu energije, Mi-
lan Jakovqevi}, pomo}nik
direktora Direkcije za
proizvodwu ugqa u Direk-
ciji za proizvodwu energi-

je, Dragan Jovanovi}, di-
rektor Sektora za odr`a-
vawe proizvodnih kapaci-
teta u Direkciji za proiz-
vodwu energije, Milan Mi-
rosavqevi}, direktor Sek-
tora za tarife i odnose s
kupcima u Direkciji za tr-
govinu i distribuciju elek-
tri~ne energije, Vera Sta-
nojevi}, direktor Sektora
za proizvodwu elektri~ne
energije i toplotne energi-
je u Direkciji za proizvod-
wu energije, Mladen Serv-
enti, direktor Sektora za

ekonomske poslove u Direk-
ciji za ekonomsko-finan-
sijske poslove, mr Qubi{a
Ili}, direktor Sektora za
qudske resurse u Direkciji
za pravne poslove i qudske
resurse i Mom~ilo Cebalo-
vi}, direktor Sektora
EPS-a za odnose s javno{}u.

O~ekuje se da ovaj obimni
posao dono{ewa akata o or-
ganizaciji i sistematizaci-
ji privrednih dru{tava bude
zavr{en do kraja marta. �

A. ^oli}

PRVI SASTANAK STRU^NOG TIMA ZA DONO[EWA AKATA O ORGANIZACIJI I 
SISTEMATIZACIJI PRIVREDNIH DRU[TAVA

Najozbiqniji posaou2006.
� ^lanovi tima su se sloæili da treba insistirati na jedinstvenosti sistematizacije,
ali da prilikom izrade akata treba uzeti u obzir specifi~nosti privrednih dru{tava

POTPISAN UGOVOR SA RUMUNSKOM “ELEKTROPUTEROM”

Transformatori za prenosni sistem

Intenzivan rad tima u narednih
nekoliko meseci
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AKTUELNE TEME

UMakedoniji, po-
sle reformi u
elektroenerget-
skom sektoru, po-

stoji samo jedna   distribu-
cija sa oko 650.000 potro-
{a~a i ona se sada nalazi
pred prodajom. Za wu su za-
interesovane ~etiri  firm-
e - nema~ki PBE, austrijski
EBH AG, italijanski ENEL

i ~e{ki ČEZ. Ponude }e
sti}i po~etkom marta a do
tada }e zainteresovane kom-
panije detaqno snimiti
ono {to kupuju, kako bi po-
nudili realnu cenu, bar po
wihovim kriterijumima.
Pare od prodaje distribu-
cije, naravno, ne}e
oti}i u elektroener-
getski sektor, ve} na
drugu stranu. MMF
tra`i od makedonske
vlade da to ode u de-
vizne rezerve zemqe a
vlada Makedonije
planira da sa novcem
od distribucija gra-
di puteve, tunele... Predsed-
nik Makedonije Branko Cr-
venkovski ima stav sasvim
suprotan vladi Makedonije
- ono {to mo`e da donosi
profit ne treba da se pro-
daje. Dragojlo Ba`alac, za-
menik generalnog direkto-
ra EPS-a za sajt UNE (Ud-
ru`ewa novinara energeti-
~ara) komentari{e prodaju
makedonske distribucije.

- Elektroprivreda Srbije
pomno prati de{avawa u
Makedoniji, kao uostalom i
sva druga de{avawa u elek-

troenergetskom sektoru, jer
je pred EPS-om slede}a fa-
za restrukturisawa, izgrad-
wa jakog holdinga, verti-
kalno povezanog, u kome }e
proizvodwa ugqa i elek-
tri~ne energije i distribu-
cije, u skladu sa Zakonom o
energetici, biti jedna ce-
lina - ka`e Ba`alac. - To
{to se sada radi u Makedo-
niji sa tamo{wim distri-
bucijama je ve} vi|en scena-
rio koji predla`u razni
finansijski savetnici a
koliko znamo i wima je sa-
vetnik za privatizaciju jed-
na austrijska banka. U ne-
kim dr`avama gde su se di-

stribucije odvojile od pro-
izvodwe i prodale, sada se
de{ava suprotan proces -
ponovo ih kupuju od onih ko-
jima su prodali i povezuju
sa proizvodwom. Uostalom,
to ČEZ radi po jugoisto~noj
Evropi, obja{wava Dragoj-
lo Ba`alac, zamenik gene-
ralnog direktora EPS-a.

Ako se makedonska distri-
bucija prodaje za oko 165 mi-
liona evra, sve EPS-ove di-
stribucije sa oko tri milio-
na potro{a~a, mogle bi da se
prodaju za oko 700-800 mili-

ona evra, procewuje Ba`a-
lac. 

Ako se primewuje dosada-
{wa logika da se od prodaje
onoga {to je bilo u EPS-u
ni{ta ne vra}a u EPS, jasno
je da bi korist od prodaje di-
stribucija imao buxet a ne
EPS. Razvoj distribucija i
EPS-a bio bi prepu{ten no-
vim vlasnicima a ne dr`avi,
dosada{wem vlasniku. Uz to,

novi vlasnik bi odmah
dobio znatno vi{u cenu,
jer }e to usloviti pre
nego {to uplati pare u
buxet Srbije. A onda }e
ulo`enih 700-800 mili-
ona evra, uz realnu cenu,
vratiti za oko ~etiri
godine. Sve posle toga
je neverovatan profit,

nastavqa Ba`alac.
A {ta }e biti sa elektra-

nama i kopovima ugqa, kada
se odvoje od distribucija?
Pa, novi vlasnik distribu-
cija }e kupovati struju na tr-
`i{tu, samo od onoga ko da
najni`u cenu. Wega ne}e za-
nimati sudbina elektrana,
kopova...

I u Srbiji imamo sve ~e-
{}e izjave pojedinih nazovi
eksperata koji po medijima
najavquju izmene Zakona o
energetici, i napadaju po-
slovodstvo EPS-a, koje je po

wima ko~nica nekim prome-
nama. Nama je naravno jasno
da bi ti “stru~waci” voleli
da se promeni zakon, da se
distribucije izdvoje iz
EPS-a i da se u Srbiji desi
scenario koji se sada de{ava
u Makedoniji, tvrdi Ba`a-
lac.

Podse}am, sada{wi Zakon
o energetici ne predvi|a iz-
dvajawe distribucija iz
EPS-a, niti wihovu prodaju.
Dakle, moramo da se u~imo
na gre{kama drugih i da sa-
mi kreiramo reorganizaciju
EPS-a, u korist dr`ave i
EPS-a a ne stranih, pa i do-
ma}ih interesenata. 

Jo{ jednom isti~emo -
EPS nije protiv privatiza-
cije, ve} je protiv izdvajawa
delova sistema a potom i ras-
prodaje tih delova. Mi smo
za privatizaciju EPS-a, kao
sistema, u kome su i kopovi
ugqa i elektrane i distribu-
cije, u procentu u kome odlu-
~i vlasnik, dr`ava. Dakle,
nismo za ovaj makedonski mo-
del. Uostalom, nedavno je u
Briselu jasno re~eno - model
privatizacije odre|uje dr-
`ava i nema diktata Evrop-
ske unije, iznosi stav poslo-
vodstva EPS-a Dragojlo Ba-
`alac, zamenik generalnog
direktora. �

DRAGOJLO BAÆALAC, ZAMENIK GENERALNOG 
DIREKTORA EPS-A, ZA SAJT UNE

Srbija ne sme da
proda tr`i{te
� Makedonija prodaje jedinu distribuciju za oko 165
miliona evra i elektroprivreda taj novac ne}e vide-
ti, a Srbija od prodaje svojih izdvojenih distribuci-
ja i predaje træi{ta stranim kompanijama moæe da
o~ekuje oko 700-800 miliona evra � U tom slu~aju, ne-
izvesna je sudbina kopova ugqa i elektrana. EPS æeli
privatizaciju sistema a ne delova sistema

U jakom holdingu, 
distribucije }e biti

celina sa 
proizvodwom ugqa 

i elektri~ne 
energije: {alteri

“Elektrovojvodine”

U nekim dr`avama gde su se 
distribucije odvojile od 

proizvodwe i prodale, sada 
se de{ava suprotan proces

*

*
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EPS-ov distribu-
tivni sistem je le-
deni talas, koji je
u Srbiju stigao

krajem januara, do~ekao
spreman. Uprkos smawenim
isporukama gasa i samim
tim ve}eg optere}ewa
elektroenergetskog siste-
ma, ni pri izuzetno niskim
temperaturama, sa izuzet-
kom Ni{a, u radu distri-
bucija  nije bilo ve}ih
problema. To dokazuje da su
distributivni objekti
pravovremeno i dobro pri-
premqeni za zimske uslove
rada, ka`e Radovan Sta-
ni}, direktor Direkcije
za trgovinu i distribuciju
elektri~ne energije.

Mawi prekidi u napajawu
potro{a~a su, po re~ima na-
{eg sagovornika, bele`eni
na svim podru~jima, ali ra-
dilo se o uobi~ajenim kva-
rovima. Ponegde ih je iza-
zivala prekomerna potro-
{wa, odnosno preoptere-
}ewe mre`e iznad granica

projektovane snage. De{a-
valo se, tako|e, i da u tran-
sformatorskim stanicama
reaguje za{tita zbog ~ega je,
nakratko, bez struje ostajao
deo konzuma. EPS je, dakle,
kada se sve uzme u obzir, do-
bro “pregurao” prvi ledeni
talas ove zime.

Kada je o distributivnom
sistemu re~, najvi{e pro-
blema, po re~ima Stani}a,
bilo je u Ni{u. Zbog kvara
na kablu koji nije mogao br-
zo da bude otklowen a na-
stao je kao posledica preop-
tere}ewa jer su gra|ani ma-
sovno ukqu~ili elektri~ne
pe}i, u ovom gradu je grupa
od oko 200 potro{a~a, ili
0,2 odsto ukupnog broja `i-
teqa, bez struje bila 40 sa-
ti. Zbog drugog ve}eg kvara
u “u mraku” se na{lo oko pet
hiqada ni{kih doma}in-
stava, ili pribli`no 6,5
procenata stanovnika gra-
da, ali je on otklowen znat-
no br`e, za oko dva sata.

Svakako da nije ni malo

prijatno ostati bez struje
kada je napoqu ozbiqan
minus, ali, kako ka`e
na{ sagovornik, treba
imati u vidu da su proble-
mi u Ni{u posledica du-
gotrajnog zastoja u razvoju
mre`e. Wena koncepcija
u ovom gradu je relativno
lo{a, a u proteklom peri-
odu, zbog izuzetno male
naplate, ni ulagawa u ni-
{ku distributivnu mre`u
nisu mogla da budu veli-
ka. Sredstava je, istina,
proteklih godina bilo
vi{e, ali ni{ta ne mo`e
da se zavr{i preko no}i.
Lane je ovde ulo`eno oko
300 miliona dinara, i za-
hvaquju}i tom novcu pri-

vedeno je kraju oko 50 od-
sto planiranih investi-
cionih i oko 70 procena-
ta radova na odr`avawu
mre`e. 

- U ovoj godini u planu
su radovi vredni oko 550
miliona dinara, izgrad-
wa velike trafo-stanice
“Ni{ 8” u vrednosti oko
dva miliona evra, rekon-
strukcija trafoa “Ni{
10”. Zahvaquju}i takvim
ulagawima o~ekuje se da
}e EPS ako ne ve} u ovoj,
onda najkasnije u 2007.
godini re{iti problem
snabdevawa Ni{a elek-
tri~nom energijom - ka`e
Stani}. 

P. M. P.

EPS JE SPREMNO DO^EKAO LEDENI TALAS

Mawi kvarovi u 
distribucijama

Najvi{e problema bilo je u Ni{u, kao posledica
ka{wewa u razvoju distributivne mreæe 

Izuzetno mala
naplata onemogu}ava 

ulagawa u 
distributivnu

mre`u

PRVI SASTANAK ODBORA ZA INTEGRISANI SISTEM MENAXMENTA KVALITETOM (IMS)

Usvojen Poslovnik o radu 
Veoma je zna~ajno da EPS u upravqa~-

kom smislu bude kompanija ure|ena pre-
ma me|unarodnim standardima me-
naxmenta kvalitetom, a primarni zada-
tak Odbora za IMS je odre|ivawe strate-
{ke pozicije kompanije u odnosu na elek-
troenergetske kompanije u okru`ewu,
definisawe misije, vizije i ciqeva, kao
i usvajawe i sprovo|ewe poslovnika o
radu - istakao je dr Vladimir \or|evi}
na prvom sastanku Odbora za integrisa-
ni sistem menaxmenta (IMS), odr`anom 3.
februara 2006. godine.

- Veoma sam zadovoqan {to je Odbor
za integrisani sistem menad`menta ko-
na~no konstituisan kao tre}e institu-
cionalno telo u EPS-u, pored upravnog

i nadzornog odbora - rekao je mr Zoran
Obradovi}, direktor Sektora za QMS i
EMS u Direkciji za proizvodwu energi-
je, koji je postavqen za predstavnika
rukovodstva za IMS. - Konstituisawem
odbora, koji treba da koordinira aktiv-
nosti svih celina u JP EPS, i defini-
sawem Projektnog zadatka prakti~no su
stvorene organizacione osnove za uvo-
|ewe IMS (ISO 9001:2000, ISO 14001:2004
i OHSAS 18001:1999 - standardi koji se
odnose na kvalitet, za{titu `ivotne
sredine i bezbednost i zdravqe zapo-
slenih) u EPS-u i wegovo funkcionalno
povezivawe sa sistemima menaxmenta u
privrednim dru{tvima, {to je neopho-
dan uslov za sertifikaciju. Na direk-

torima privrednih dru{tava je da de-
fini{u projektni zadatak, koriste}i
okvir postoje}eg, usvojenog u JP EPS-u i
time doprinesu harmonizaciji projekta
na nivou kompanije - rekao je Obrado-
vi}. 

Na sastanku je predstavqen Predlog
poslovnika o radu Odbora za IMS koji je
poslovodstvo EPS-a zajedno sa direkto-
rima direkcija i samostalnih sektora i
direktorima privrednih dru{tava jed-
noglasno usvojilo, a Zoran Obradovi} je
informisao prisutne o tome dokle se
stiglo sa uvo|ewem QMS u JP EPS, kao i
u privrednim dru{tvima i da se uglav-
nom odvija po planu. 

A. ^.
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Zbog problema u
snabdevawu pri-
rodnim gasom na-
stalih usled

smawenih isporuka uvo-
znog gasa i niskih temepe-
ratura, JP “Srbijagas” je
jo{ 18. januara zahtevao od
EPS-a da na mazut pokrene
“Panonske TE-TO” u krat-
kom roku. Zna~i, trebalo je
preduzeti hitne mere za
wihovo pu{tawe u rad, {to
je i u~iweno posle dogovo-
ra sa resornim ministar-
stvom. Time je normalizo-
vano snabdevawe priori-
tetnih potro{a~a i preva-
zi|ena je krizna situacija
i “Panonske TE-TO” tih
dana su grejale Novi Sad. 

Kako u EPS-u isti~u,
elektroenergetskim bi-
lansom nije predvi|ena
proizvodwa elektri~ne
energije iz proizvodnih
kapaciteta koji su u sasta-
vu Privrednog dru{tva
“Panonske termoelektra-
ne-toplane”, osim na ni-
vou tehni~kog minimuma
neophodnog za odr`avawe
tehni~ke ispravnosti ka-

paciteta. Zna~i, ni ve}e
anga`ovawe ovih kapaci-
teta posebno za proizvod-
wu toplotne energije za
potrebe grejawa Novog Sa-
da, Zrewanina i Sremske
Mitrovice. Razlog le`i u
nerentabilnoj proizvod-
wi sa stanovi{ta ekonom-
skih tro{kova poslovawa
koja nije nu`na za ostva-
rivawe bilansa, kao i u
tome da je prioritetni za-
datak EPS-a sigurno, kva-
liteno i pouzdano snabde-

vawe tarifnih i drugih
kupaca elektri~nom ener-
gijom.  

U vezi sa anga`ovawem
kapaciteta u sastavu “Pa-
nonskih termoelektrana-
toplana” radi proizvodwe
elektri~ne i toplotne
energije za potrebe gre-
jawa, pored planskih ogra-
ni~ewa, treba uzeti u ob-
zir tro{ak nabavke mazuta
koji direktno uti~e na ce-
nu proizvedenog kilovat-
~asa elektri~ne energije
koja je znatno vi{a od pro-
dajne cene elektri~ne
energije u na{oj republi-
ci, pa ~ak i od cene po ko-
joj se elektri~na energija
nabavqa iz uvoza.

Na osnovu kalkulacija o
mogu}oj ceni mazuta u
sklopu ocene ekonomske i
energetske opravdanosti
anga`ovawa kapaciteta
“Panonskih TE-TO” pro-
ceweno je da tro{ak mazu-
ta u grejnoj sezoni 2005-
2006. iznosi 5,3-5,5 evro
centi po kilovat-~asu, a
da se u istom periodu
elektri~na energija uvo-
zi po ceni od 4,5 evro cen-
ta po kilovat-sat. Cena od
20,26 dinara po kilogra-
mu po kojoj bi NIS ispo-
ru~ivao mazut uz ponu|eni
rabat od 17,48 dinara po
kilogramu, ~ini je i daqe

neprihvatqivom sa stano-
vi{ta ekonomskih mogu}-
nosti poslovawa. Uz ura-
~unate tro{kove tran-
sporta i aditiva za eli-
minisawe {tetnog dej-
stva sumpora, cena elek-
tri~ne energije (koja bi
obuhvatala samo tro{ak
goriva) iznosila bi 4,5-
5,5 dinara, odnosno pet i
vi{e evro centi po kilo-
vat-satu. Cena koja bi mo-
gla da bude prihvatqiva
iznosi 14 dinara po kilo-
gramu, pri ~emu bi bilo
neophodno obezbediti
sredstva od 2,1 milijarde
dinara za nabavku mazuta.
Iz odnosa cena koju nudi
NIS i cene koju ekonom-
ski mo`e da podnese EPS
proizlazi da je neophodno
da se obezbede sredstva u
iznosu od 600 miliona di-
nara. 

EPS je u vi{e navrata
informisao Ministar-
stvo rudarstvo i energeti-
ke da je elektroenergetska
situacija stabilna, kao i
da bi anga`ovawe kapaci-
teta “Panonskih TE-TO”,
u obimu kojim bi se obez-
bedile potrebe grejawa,
iziskivalo pove}ane tro-
{kove sa cenom elektri~-
ne energije ve}om od pro-
dajne, {to bi dodatno do-
velo do uve}awa gubitka u
poslovawu koji se ina~e
o~ekuje kao poslovni re-
zultat za 2006. godinu. Ta-
ko|e, sagledavawem proiz-
vodnih mogu}nosti termo
i hidro sektora u istom
periodu i prognozirane
potro{we elektri~ne
energije, zakqu~eno je da
bi dodatno anga`ovawe
“Panonskih TE-TO” uzro-
kovalo potiskivawe pro-
izvodwe elektri~ne ener-
gije iz termo i hidro sek-
tora ~iji su tro{kovi
znatno ni`i. �

R. E.

POSLEDICE VANREDNOG ANGAÆOVAWA “PANONSKIH TE-TO”

Rad na {tetu EPS-a
� JP “Srbijagas” jo{ 18. januara zahtevao od EPS-a da pokrene “Panonske TE-TO” na
mazut, {to je i u~iweno posle dogovora sa resornim ministarstvom

Zbog problema u radu elektroenergetskog sistema sazvan je
1. februara vanredni proizvodni kolegijum na kome je bilo re-
~i o trenutnoj situaciji u proizvodwi i isporuci elektri~ne
energije. 

Prema posledwim sagledavawima, stawe akumulacija i de-
ponija je zadovoqavaju}e, tako da }e EPS uprkos kvaru na blo-
ku u Kostolcu nastaviti uredno da isporu~uje elektri~nu
energiju potro{a~ima. 

S obzirom na to da se prema meterolo{kim podacima od 7.
februara o~ekuje hladni talas, ponovo }e biti pokrenuti ka-
paciteti “Panonskih termoelektrana-toplana” za koje su obez-
be|ene potrebne koli~ine mazuta. Prema re~ima Jovana Jovi-
}a, pomo}nika direktora Direkcije za proizvodwu energije,
TE-TO }e za potrebe EPS-a proizvesti 19 miliona kilovat-~a-
sova elektri~ne energije, dok }e toplane same morati da naba-
ve mazut za proizvodwu toplotne energije. 

Vanredni proizvodni kolegijum 

Pokretawe “Panonskih 
TE-TO” predvi|eno samo na nivou

tehnolo{kog minimuma u ciqu
odr`avawa tehni~ke ispravnosti

kapaciteta 
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O~ekuje se da }e u ne-
koliko navrata
odlagana revita-
lizacija “\erdapa

I” po~eti krajem jula, odno-
sno po~etkom avgusta ove go-
dine - ka`e Branislav Ig-
watovi}, zamenik direktora
HE “\erdap” d.o.o. Kladovo.
- Da bi revitalizacija hi-
droagregata po~ela, potreb-
no je da se potpi{e me|udr-
`avni sporazum o reguli-
sawu duga biv{eg Sovjetskog
Saveza prema Srbiji i Crnoj
Gori. Srpskocrnogorska
strana je parafirala ovaj
sporazum i o~ekuje se da ga
prihvati i ruska strana i da
ga zatim zajedni~ki potpi{u
- obja{wava Igwatovi} i do-
daje da postoji jo{ jedan va-
`an dokument a to je Memo-
randum o podeli duga biv{eg
Sovjetskog Saveza prema ~la-
nicama biv{e Jugoslavije. U
decembru pro{le godine

parlament Bosne i Hercego-
vine ratifikovao je ovaj do-
kument ali ruska vlada nije
dobila zvani~nu notu da je
on i prihva}en.

Za revitalizaciju hidroa-
gregata na “\erdapu I” zadu-
`eno je ministarstvo finan-
sija Ruske Federacije koje je
pripremilo sva dokumenta i
uputi}e ih na razmatrawe
vladi Ruske Federacije, po
dobijawu takve saglasnosti
Parlamenta Bosne i Herce-
govine. O~ekuje se da }e do
kraja februara Bosna i Her-
cegovina poslati notu o ra-
tifikaciji, a da }e me|udr-
`avni sporazum biti potpi-
san tokom marta ove godine. 

Prema re~ima na{eg sago-
vornika, od potpisivawa me-
|udr`avnog sporazuma po-
trebno je oko ~etiri meseca
do po~etka revitalizacije.
Tokom ovog perioda neop-
hodno je da se registruje ugo-

vor o revitalizaciji koji su
potpisali Elektroprivreda
Srbije, kao naru~ilac posla,
HE “\erdap” d.o.o. kao inve-
stitor i kompanija “Silo-
vie ma{ini” kao izvo|a~ ra-
dova. Tek posle prijave ovog
posla kod nadle`nih insti-
tucija u Rusiji mogu}e je ot-
po~eti sa isporukom opreme
i delova za revitalizaciju.
Uzimaju}i u obzir da je za
transport i cariwewe po-
trebno oko tri meseca to,
prakti~no, zna~i da do po-
~etka revitalizacije ostaje
~etiri meseca.

- Kada je re~ o obimu i vr-
sti radova koje treba sprove-
sti, predvi|ena je kompletna
revitalizacija i osposobqa-
vawe hidroagregata za nared-
ni proizvodni ciklus od 35
godina, {to obuhvata zamenu
lopatica radnih kola, kao i
rekonstrukciju i moderniza-
ciju opreme hidroturbina, a

kod hidrogeneratora zamenu
paketa i namotaja statora ge-
neratora, kao i polova roto-
ra generatora uz odgovaraju-
}u modernizaciju ostale
opreme - ka`e Igwatovi}. 

Ovi radovi koji bi treba-
lo da traju {est godina, ta~-
nije godinu dana po agrega-
tu, podrazumevaju primenu sa-
vremenih tehni~kih re{ewa
i pove}awe me|uremontnog
perioda sa tri na {est godi-
na i mawi obim remontnih
radova. 

Vrednost realizovanih ra-
dova i izra|ene opreme je 25
miliona dolara. Od toga je
fakturisano 18 miliona do-
lara. Isplata jo{ nije po~e-
la jer se ~eka da potpisivawe
me|udr`avnog sporazuma,
kao i sporazuma izme|u bana-
ka koje bi vr{ile otpis duga,
zakqu~uje na{ sagovornik. �

A. ^oli}

ZA REVITALIZACIJU HE “\ERDAP I” OTKLAWAJU SE I POSLEDWE PREPREKE

Potpisivawe me|udr`avnog
sporazuma tokom marta 2006?
� O~ekuje se da }e vladi Ruske Federacije do kraja februara vlada BiH poslati notu o
ratifikaciji Memoranduma o podeli duga biv{eg SSSR prema ~lanicama biv{e SFRJ

Posle revitalizacije, hidroagregati HE
“\erdap I” u pogonu jo{ 35 godina
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Ovogodi{wi Plan inve-
sticija u Elektroprivredi
Srbije, koji je usvojio
Upravni odbor EPS-a, a
prihvatila ga i Vlada Re-
publike Srbije, ve}im de-
lom sro~en je u vidu aksio-
ma, {to }e re}i nepobitno-
sti, same sobom uvidqive
istine, koju nije potrebno
dokazivati. Proisti~e iz
onoga ~ime EPS raspola-
`e u pogledu kapaciteta i
resursa, s jedne strane, i
obaveze da se ostvari elek-
troenergetski bilans za
ovu godinu, s druge. Kako su
imawe i morawe u raskora-
ku, Plan investicija je
sro~en tako da ovu nesagla-
snost smawi na najboqi
mogu}i na~in, a s jednim,
osnovnim ciqem - da se
odr`i sada{wi nivo pro-
izvodwe i pouzdanosti ra-
da kapaciteta.

Direktor za investicije
u Direkciji EPS-a za star-
tegiju i investicije @iv-
ko @ivkovi} ka`e da se
Plan investicija mo-
`e ~itati i tako, kao
da je izvedena zakoni-
tost, ali da ga pre sve-
ga treba posmatrati
kao dokument u kome su
sadr`ani programi
investirawa, koji se u
ovoj godini moraju ne-
izostavno realizova-
ti, upravo stoga {to i
jesu postali neodlo-
`ni. Jer, ma koliko da su u
proteklih pet godina ubla-
`ene posledice dugogodi-
{weg vakuuma u investira-
wu, pa i odr`avawu kapaci-
teta, nije jo{ sve dovedeno
u stawe da se mo`e odahnu-
ti. Naprotiv, na povr{inu
je izbio mawak u proizvod-
wi ugqa, koja ne mo`e da
prati potrebe pove}ane
proizvodwe elektri~ne
energije u revitalizovanim
termoblokovima. 

- Ulagawem u termokapa-
citete u proteklim godi-

nama EPS je uspeo da pove-
}a proizvodwu elektri~ne
energije i znatno smawi
zavisnost od uvoza, ali ia-
ko je bilo ulagawa i u ru-
darsku opremu, ona nisu
bila dovoqna da predupre-
de situaciju u kojoj smo se
na{li. Proizvodwa ugqa
postala je usko grlo u rea-
lizaciji elektroenerget-
skog bilansa, te zato ulaga-
wa u rudarski sektor imaju
pun prioritet - obja{wava
@ivkovi}.

Na pitawe da li se mo`e
dogoditi da se i ovi, najva-
`niji, projekti investira-
wa u ugqenokope odlo`e
zbog nedostatka sredstava,
budu}i da je Plan poslova-
wa u 2006. godini “skrojen”
sa nedostaju}ih 26 milijar-
di dinara, ukoliko izosta-
ne pove}awe cene struje za
20 odsto, koje jo{ nije odo-
breno, a i ne zna se kad }e,
@ivkovi} ka`e da se u
EPS-u obavqaju sve pri-
preme za realizaciju usvo-

jenih programa i da za sada,
kada je re~ o rudarskim ka-
pacitetima, nema razmi-
{qawa o odustajawu od
planova. On smatra da se od
Vreoca, odnosno investi-
cionih zahvata na Povr-
{inskom kopu “Tamnava -
Zapadno poqe” i na PK
“Drmno” ne mo`e odustati,
jer bi to imalo lan~ane po-
sledice na rad termoelek-
trana u narednim godin-
ama, koje i pored pove}a-
nih sopstvenih kapaciteta
ne bi imale dovoqno ugqa

za ina~e mogu}u proizvod-
wu elektri~ne energije.

Ipak, na{ sagovornik ne
taji da je u Sektoru inve-
sticija tokom januara bilo
prili~no elaborirawa o

mogu}im odlagawima
nekih delova, ako ne
celih projekata. Kako
ka`e, neke poslove je
ve} trebalo uraditi,
deo opreme ugovoriti,
da bi realizacija pro-
jekata krenula, ali na-
`alost sve zavisi od
pove}awa cene kilo-
vat-sata kojeg jo{ nema.
Moglo bi se, dakle, re-

}i da je cena na ledu, a pri-
oriteti na ~ekawu.

@ivkovi} skre}e pa`wu
da je ovde re~ pre svega o
projektima ~ije je finan-
sirawe planirano iz sop-
stevnih sredstava EPS-a.
Od ukupno planiranih ne-
{to vi{e od 26 milijardi
dinara ulagawa u investi-
cione projekte tokom ove
godine, EPS namerava da
iz sopstvenih sredstava
ulo`i oko 12,5 milijardi,
koje mo`e da obezbedi samo
ako dobije planirano po-

ve}awe cene struje. Pri to-
me, prema re~ima @ivko-
vi}a, svih pet postavqenih
prioriteta u Planu inve-
sticija, me|u kojima su na
prvom mestu rudarski kapa-
citeti, odnose se ili na
spre~avawe posledica zao-
stajawa u pojedinim delo-
vima proizvodnog procesa
ili na stvarawe uslova za
racionalno ostvarivawe
plana razvoja u idu}oj go-
dini. 

Svaki od projekata,
ukqu~uju}i i revitaliza-
ciju “\erdapa” i Bajine
Ba{te”, kao i unapre|ewa
kvaliteta `ivotne sredi-
ne pored termoelektrana i
kopova, koji }e se finan-
sirati iz ino kredita ili
donacija, treba da omogu}i
odr`avawe sada{weg ni-
voa proizvodwe i pouzda-
nosti rada elektroener-
getskog sistema. To zna~i
da u ovoj godini nema re~i
o gradwi novih kapaciteta
za potrebe rastu}e potro-
{we elektri~ne energije u
Srbiji. �

Anka Cvijanovi}

OSTVAREWE PLANA INVESTICIJA U EPS-u USLOVQENO RASTOM CENE STRUJE

Prioriteti na ~ekawu
� Bez planiranih ulagawa ne moæe se odræati ni sada{wi nivo proizvodwe i pouz-
danosti, a kamoli graditi novo za potrebe rastu}e potro{we elektri~ne energije

Sa Povr{inskog 
kopa “Drmno”

Proizvodwa ugqa postala 
je usko grlo u realizaciji 

elektroenergetskog bilansa, 
te zato ulagawa u rudarski 

sektor imaju pun prioritet
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Sindikatu EPS-a
je ispuwen deo
zahteva radi kojih
je organizovan ge-

neralni {trajk u EPS-u,
EMS-u i PEU, zapo~et 10.
januara ove godine. Kako je
iz Glavnog odbora saop-
{teno, time su se stekli
uslovi da se zamrznu sve
{trajka~ke aktivnosti do
kraja februara, do kada
treba da se u pregovorima s
Vladom Srbije na|e re{e-
we za preostale zahteve
Sindikata. 

Da podsetimo, Sindikat
EPS-a stupio je u general-

ni {trajk jer je, kako je na-
vedeno, iscrpeo sve druge
mogu}nosti za spre~avawe
daqeg uru{avawa materi-
jalnog polo`aja zaposle-
nih u javnim preduze}ima
koje ovaj sindikat okupqa.
Centralni {trajka~ki od-
bor definisao je osnovne
{trajka~ke zahteve, od ~i-
jeg je ispuwewa zavisilo u
kojoj meri i kojim tempom
}e i}i radikalizacija
{trajka~kih aktivnosti.
Pre svega, zahtevano je da
se odmah, jednokratno, svim
zaposlenima isplate neis-
pla}eni delovi zarada iz

2004. i 2005. godine i da se
utvrdi ve}i od planiranog
procenta rasta vrednosti
radnog ~asa u ovoj godini. 

[trajk je po~eo jednosat-
nim prekidima rada {al-
tera u distribucijama i od-
govaraju}im smawivawem
obima rada u ostalim de-
latnostima, a potom je, po-
sle nedequ dana, radikali-
zovan dvosatnim zatvara-
wem {altera i smawewem
proizvodwe struje za 10 od-
sto. Radikalizacija {traj-
ka do{la je, me|utim, u vre-
me kada je Srbiju zahvatio
prvi ledeni talas, i sma-

wewe isporuke gasa, {to je
stvorilo strah kod gra|ana
da }e ostati bez struje.
Glavni odbor je saop{tio
da je na wegovu odluku da
potpi{e sporazum kojim se
ispuwava samo deo zahteva
uticala upravo `eqa Sin-
dikata da otkloni ovaj
strah kod gra|ana, protiv

Sindikat Elektroprivrede
Srbije nije odustao od tra-
`ewa sporazumnog re{ewa za
objekte dru{tvenog standar-
da, nad kojima je jesenas
upravqawe preuzela Repu-
blika Srbija, tretiraju}i ih
kao svoje vlasni{tvo. I daqe
se vode razgovori s predstav-
nicima Vlade da se hoteli i
odmarali{ta, kojima je uprav-
qao EPS ili neko od EPS-
ovih preduze}a, ne prodaju
dok se ne razgrani~i vlasni-
{tvo nad wima, budu}i da
Sindikat ima dokaza da su te
objekte zaposleni gradili
svojim sredstvima. Pored to-
ga, Sindikat je pokrenuo i
sudske sporove, anaga`uju}i
za taj posao advokatske kance-
larije u Kotoru (za odmarali-
{te “Park” u Budvi) i Beogra-
du (za desetinu odmarali{ta
“Epstursa” i drugih EPS-ovih
preduze}a).

Kako ka`e Vera Tomovi},
pravnik u Centrali Sindikata
EPS-a, Sindikat tra`i od suda
da donese privremenu meru za-
brane otu|ivawa ovih objekata
do okon~awa sudskog postupka,
kako bi se na taj na~in Vlada
spre~ila da neki od  objekata
proda pre nego {to se utvrdi
vlasni{tvo nad wima. Tako|e,
navodi Tomovi}eva, Sindikat
tra`i da sud utvrdi procenat
vlasni{tva Sindikata EPS-a,
odnosno zaposlenih, koji su
svojim sredstvima u~estvovali
i gradwi ovih objekata. 

Su{tinski, zahteva se da
se ta~no utvrdi koliko zapo-
sleni imaju vlasni{tva u po-
jedinim objektima i u celini,
ta~nije koji procenat vredno-
sti ovih objekata predstavqa
vlasni{tvo Sindikata i ko-
jim jedino on mo`e da upravqa
i raspola`e. Razumqivo je da
zahtevanom privremenom me-

SINDIKAT NE ODUSTAJE OD ODMARALI[TA

Za{titna mera
zabrana prodaje

ZBOG HLADNO]E OGRANI^ENE [TRAJKA^KE AKTIVNOSTI

[trajk zamrznut, 
pregovori traju
� Ukoliko se do kraja februara ne na|e re{ewe u vezi sa pre-
ostalim zahtevima, nastavi}e se {trajk u EPS-u, EMS-u i PEU 

KAKO OBAVESTITI ZAPOSLENE

Pre~a posla
Na{i ~itaoci primeti}e da u informaciji o pregovorima Sindi-

kata EPS-a i Vlade Srbije nedostaju neka va`na obja{wewa i da
nismo objavili nijednu ocenu sindikalnih rukovodilaca o vredno-
sti postignutog sporazuma. Evo za{to. Posle potpisivawa spora-
zuma, koje se u Sindikatu naro~ito slavilo, zamolili smo pred-
sednika Glavnog dobora Sindikata EPS-a Miroslava Veli~kovi}a
da deo svog vremena posveti razgovoru s na{im novinarom. Ra~u-
naju}i da je takva informacija od obostrane koristi i za list
“kWh” i za rukovodstvo Sindikata, kome podr{ka ~lanstva daje
legitimitet, ostavili smo slobodu g. Veli~kovi}u da sam proceni
koliko i {ta `eli da ka`e. 

Na`alost, posle potpisivawa sporazuma, g. Veli~kovi} nije
na{ao vremena za razgovor s na{im novinarom, {to je u najmawu
ruku ~udno s obzirom na neprestano dvonedeqno “dr`awe na ve-
zi” svih medija u Srbiji, koji su veliku pa`wu posvetili {traj-
ku Sindikata EPS-a. Istina, komunikacija Centrale Sindikata
i redakcije lista “kWh” ni u to vreme nije bila na zavidnom ni-
vou, zbog ~ega smo i reagovali kod predsednika Sindikata, sma-
traju}i da treba i glasilo EPS-a da ima ravnopravan tretman sa
ostalim medijima.

Aktuelni predsednik Sindikata EPS-a nije se pojavio ni na
prvom, niti na drugom dogovorenom susretu s novinarom. Nije
ostavio ni poruku kod sekretarice iako ga je novinar ~ekao ne-
koliko sati u petak, 3. februara, dok je trajala sednica Izvr-
{nog odbora Sindikata. List “kWh” jeste otvoren i za sindikal-
ne teme, ali ako predsednik “ima pre~a posla”, kako nam reko{e
u Centrali Sindikata, onda neko, bez ikakve potrebe, stvara
problem i uskra}uje informacije onima koji su ih izabrali da
zastupaju wihove interese.

R. E.
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~ijih interesa {trajk nije
ni bio organizovan. Iako
sli~nih saop{tewa nije
bilo, po brzini reagovawa
mo`e se zakqu~iti da se
sli~nim motivima rukovo-
dila i druga strana u pre-
govorima, ma koliko da su u
danima polarne hladno}e
javnosti predo~avane umi-

ruju}e ocene o stabilnoj
energetskoj situaciji u Sr-
biji.

Nezvani~no saznajemo da
Sindikat nije uspeo da
ubedi Vladu da zaposleni-
ma u EPS-u, EMS-u i PEU
treba da vrati zakinute de-
love zarada iz dve godine,
ali je sporazumom reguli-
sano da zaposleni u EPS-u
i EMS-u mogu da dobiju po-
zajmicu u prva tri meseca
ove godine, kako bi se po-
boq{ao wihov materijal-
ni polo`aj i stimulisao
rad. Mada je Sindikat pr-
vobitno potra`ivao 2,5
milijarde duga, sada se go-
vori o pozajmici koja ukup-
no jedva da prema{uje ~e-
tvrtinu ovog iznosa. Iz
sindikalnog saop{tewa
nije jasno na koji na~in }e
se tretirati ova pozajmica
u predstoje}im pregovori-
ma, niti koliko Sindikat
mo`e da ra~una na ve}i
rast vrednosti radnog ~asa
od zacrtanih 6,5 odsto. �

A. C.  

Se}a li se neko kad je u elektroprivredi

ispla}ena trinaesta plata? Me|u zaposlenima

verovatno nema vi{e nikoga ko pamti takav doga|aj,

ina~e lep obi~aj nagra|ivawa uo~i Nove godine za

uspe{no obavqeni posao. Mo`da }et e se iznenadi-

ti, ali takav obi~aj je zadr`an u nekim firmama.

Konkretno, ako poredimo dve energetske kompanije,

odnosno do ju~e javna preduze}a EPS i NIS,

nafta{i redovno dobijaju trinaestu platu. Zna~i

li to da je vlasnik, tj. dr`ava jednima majka, a

drugima ma}eha.

O~ito je "caka" u ne~em drugom. Nafta{i, naime,

ne ispla}uju svake godine samo trinaestu platu.

Jo{ prilikom pravqewa plana poslovawa za

narednu godinu obavezno ubacuju stavku o rastu

zarada zaposlenih od bar tri procenta iznad

planirane inflacije. Vaqa, istine radi, re}i da

to malo poma`e, po{to planirana i stvarna

inflacija nisu ni pribli`no iste. Tako|e, treba

znati da ta "povlastica" ko{ta NIS "k’o svetog

Petra kajgana" - ostvareni profit redovno

"prila`u" u buxet, iako su svi segmenti naftne

industrije gladni kapitala za ulagawa.

Sindikalcima EPS-a treba ~estitati - uspeli su

da se izbore da im se ispuni bar deo zahteva zbog

kojih su i organizovali generalni {trajk. Svi

detaqi nisu utana~eni i pregovori se nastavqaju,

~im malo otopli.

Ve} sama ~iwenica da zarade nisu ispla}ivane

prema postignutim sporazumima, zabriwava. Jo{

vi{e brine ukupni polo`aj elektroprivrede u pri-

marnoj raspodeli, jednostavnije re~eno poslovawe

uz gubitke zbog nerealnih cena elektri~ne energije.

I stawe u kome neko udequje zarade zaposlenima, a

taj neko uteruje preduze}e u gubitke. Kad su u istim

rukama no` i poga~a, svi zaposleni postaju nes-

posobni za rad i `ivot od svog rada. Zar to nije

uvredqivo i za struku i za ponos zaposlenih?

Posledice takve politike, ako se ovakvo

pona{awe uop{te mo`e zvati razumnom politikom,

ve} su tu, a oseti}e se dugoro~no. Ne radi se samo o

zaostajawu zarada prema drugima i wihovim pros-

ecima, svedoci smo da iskusni i obu~eni kadar

nedostaje i napu{ta elektroprivredu.

Mi, koji dugo pamtimo i neka socijalisti~ka vre-

mena kada se gradila elektroprivreda, kreditima

i doprinosima svih `iteqa zemqe, ne mo`emo da

verujemo da vlasnik ovako uni{tava svoje najve}e

bogatstvo. Evo, ve} vi{e od deceniju i po ~ekamo

vlast ili vlasnika koji }e da promeni taj odnos

prema kompaniji koja je u drugim zemqama poluga

razvoja. Princip raubovawa se ne mewa, narod se

~uva od stra{nog EPS-a a kada sindikat pritisne,

kao sada usred zime, kada je mrak mnogo crwi i

hladniji nego leti, vlasnik se seti da je negde zatu-

rio neki novac i da zara|eno i potpisima garanto-

vano mora da isplati. A moglo je bez {trajka. Samo

da ima razuma. �

Dragan Nedeqkovi}

ENERGETSKA RASKR[]A 

Pastor~e dr`ave

rom treba da se spre~i i otu-
|ewe objekata i wihovo even-
tualno obezvre|ivawe radi
lak{e prodaje. U Sindikatu,
naime, smatraju da Sindikat
kao vlasnik dela ove imovine
mo`e racionalno da raspola-
`e wome i da joj sa~uva osnov-
nu namenu - odmor i rehabili-
taciju radnika. Pri tome, Sin-
dikat se poziva na iskustva
razvijenih elektroprivreda
koje imaju ovakve objekte i ko-
je veliku pa`wu posve}uju

zdravqu zaposlenih.
Da podsetimo, Vlada Srbije

je svojim zakqu~kom preuzela
osniva~ka prava nad “Epstur-
som”, a ostale objekte, kojima
ovo preduze}e nije upravqalo,
ve} javna preduze}a u EPS-u,
izuzela je iz imovine tih pred-
uze}a budu}i da nisu bili u
funkciji obavqawa delatno-
sti, te ih po tom osnovu i pre-
uzela. �

A. C.

Sudski spor pokrenut i za 
odmarali{te “Park” u Budvi

U {trajku je obustavqan rad
{alterskih slu`bi: 

{alterska sala “Elektrosrbije”
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Usvim privrednim
dru{tvima EPS-a
koja obavqaju de-
latnost distribu-

cije elektri~ne energije i
upravqawa distributivnim
sistemom nastavi}e se ak-
tivnosti za smawivawe gu-
bitaka elektri~ne energije.
Tim povodom redefinisan
je Jedinstveni operativni
program (JOP) i reformi-
san Stru~ni tim, na ~ijem je
~elu i daqe Slobodan Kujo-
vi}, glavni in`ewer u Di-
rekciji EPS-a za trgovinu i
distribuciju elektri~ne
energije, a novi ~lanovi su
iz svih pet distributivnih
dru{tava.

Na predlog generalnog di-
rektora EPS-a, zakqu~ak o
potrebi nastavqawa rada na
smawivawu gubitaka elek-
tri~ne energije u di-
stributivnom sistemu
doneo je, na pro{loj
sednici, Upravni od-
bor EPS-a, usvojiv{i
istovremeno inform-
aciju o efektima po-
stignutim u dvogodi-
{wem sprovo|ewu pro-
grama mera. U ovoj in-
formaciji konstato-
vano je, izme|u osta-
log, da je evidentan trend
smawewa nivoa ukupnih gu-
bitaka elektri~ne energije
u distribuciji, i to kao re-
zultat skupa svih mera predu-
zetih u elektrodistributiv-
nim preduze}ima.

Prema osnovnim zahtevi-
ma JOP-a, aktivnost je usme-
ravana na kontrolu potro-
{a~a, kako bi se otkrila
neovla{}ena potro{wa i
spre~ili poku{aji da se
struja krade. Za dve godine
kontrolisano je oko 750
hiqada poto{a~a, odnosno

gotovo ~etvrtina od ukupnog
broja, a me|u wima je prona-
|eno vi{e od 17 hiqada onih
koji su neovla{}eno kori-
stili struju. Izra~unato je
da su oni o{tetili EPS za
oko 263 miliona kilovat-sa-
ti, odnosno za vi{e od mi-
lijardu dinara.

Iako je kra|a struje najve-
}i problem s kojim se suo~a-
vaju distribucije, stru~nim
analizama se do{lo do sa-
znawa da je i stawe ure|aja za
merewe i registrovawe po-
tro{we elektri~ne energi-
je jedan od kqu~nih razloga
za relativno visok procenat
gubitaka, koji se tako|e mo-
raju smatrati netehni~kim,
odnosno komercijalnim,
uprkos tome {to ih uslovqa-
va slaba tehni~ka opremqe-
nost. Potreba da se smawe

gubici energije razlog je da
se od pro{le godine pripre-
ma nabavka ve}eg broja bro-
jila, koja bi, kako se najav-
quje, delom mogla da se rea-
lizuje ove godine. U planu
je, tako|e, da se nastavi sa
ulagawima u mre`u i tran-
sformatore, kao i kompenza-
ciju reaktivne energije,
{to bi sve zajedno doprine-
lo da se podigne opremqe-
nost distributivnog siste-
ma i samim tim smawe teh-
ni~ki razlozi za gubitak
energije.

Slobodan Kujovi} ka`e da
je u redefinisanom JOP-u, o
kome treba da se izjasni i
Koordinacioni tim za
smawivawe gubitaka elek-
tri~ne energije, sadr`ana
druga faza aktivnosti za re-
alizaciju ovog programa. U
prvoj fazi, koja je trajala
dve godine, stiglo se do od-
re|enih rezultata, koji su
vidqivi kako u evidentno

uspostavqenom trendu
smawewa gubitaka, tako
i u obezbe|ivawu uslo-
va za redovnu kontrolu
potro{we. U ovoj, dru-
goj fazi trebalo bi da
se kvalitet kontrole
podigne na vi{i nivo,
a sama kontrola posta-
vi kao deo organizacije
i sistematizacije po-
slova. Prema re~ima

na{eg sagovornika, i daqe
ostaje zahtev svim privred-
nim dru{tvima da organizu-
ju stalne timove za kontrolu
potro{we, jer je to zadatak
koji ne mo`e da se ostvaruje
sporadi~no i kampawski.

Na`alost, u ve}ini elek-
trodistributivnih preduze-
}a grupe montera su do sada
prebacivane s poslova na po-
slove, tako da se u kontrolu
i{lo povremeno, kad gubici
do|u u `i`u interesovawa.
Tako se radilo jer montera
nema dovoqno, a istina je

tako|e da malo ko od wih ̀ e-
li da ide na otkrivawe kra-
|e struje, koje donosi i ne-
prijatnosti i opasnosti. Na
terenu, i ~ita~i brojila
imaju problema s neplati-
{ama struje, a kamoli monte-
ri s lopovima. Pri tome,
monteri ni na koji na~in
nisu za{ti}eni u obavqawu
svojih poslova. 

Upravo ra~unaju}i na is-
kustva u dosada{wem radu na
realizaciji JOP-a, Stru~ni
tim je iznova predlo`io da
se i daqe insistira na ujed-
na~avawu sudske prakse i da
se preduzmu dodatne mere za
za{titu montera na terenu. 

- Ovo {to smo do sada po-
stigli na smawewu gubitaka
elektri~ne energije rezul-
tat je velikih napora svih
elektrodistributivnih
preduze}a, ulo`enih u kon-
trolu potro{we ili ot-
klawawe tehni~kih nedosta-
taka na mre`i i objektima.
Sigurno je da sa vi{e rada i
ulagawa mo`e i vi{e da se
u~ini, ali pitawe je da li se
kra|a struje mo`e spre~iti
ako, i pored novih zakon-
skih re{ewa, i daqe opstaje
stara sudska praksa odugo-
vla~ewa procesa i “gledawa
kroz prste” na kra|u struje -
ka`e Kujovi}. �

A. Cvijanovi}

SMAWIVAWE GUBITAKA ELEKTRI^NE ENERGIJE U DISTRIBUCIJI

Ve}a kontrola 
i nova brojila
� Kontrolisano 750.000 potro{a~a, a wih 17.000
ukralo struju u vrednosti od milijardu dinara
� Kontrola kao stalni, a ne povremeni posao 

Za dve godine
kontrolisana 

gotovo ~etvrtina
potro{a~a: 
monteri na 

zadatku

I pored novih zakonskih 
re{ewa, opstaje stara sudska
praksa odugovla~ewa procesa

i “gledawa kroz prste” 
na kra|u struje 

*

*
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Iako je Zakon o energeti-
ci ukinuo monopol EPS-a
na snabdevawe velikih po-
tro{a~a, i prakti~no im
otvorio vrata tr`i{ta, ni
jedna od tih velikih kompa-
nija elektri~nu energiju ne
nabavqa na tr`i{tu. Za-
{to? Pa, kilovat-sat koji
im isporu~uje EPS gotovo je
dvostruko jevtiniji od uvo-
znog pa ova preduze}a nemaju
nikakvih razloga da razmi-
{qaju o izboru drugog snab-
deva~a. Po{to kupuju struju
po srpskoj a robu prodaju po
tr`i{noj, svetskoj ceni, i
te kako im se isplati da po-
ve}avaju proizvodwu i tra-
`e vi{e kilovat-sati jer
tako, umawuju prihod EPS-a
a uve}avaju svoj profit. Po-
stoji, naravno, jo{ jedan
razlog wihovog “vezivawa”
za EPS, a to je - sigurnost
snabdevawa. Elektropri-
vreda Srbije, naime, ovim
kupcima, ~ak i u uslovima
izuzetno velike potro{we,
kakva je bele`ena krajem ja-
nuara, garantuje sigurno
snabdevawe elektri~nom
energijom.

Ipak, ima pomaka. Prema
nedavno zakqu~enom ugovoru
sa Elektroprivredom Srbije
“Ju es Stil” }e ubudu}e za po-
tro{wu ve}u od zabele`ene u
2004. godini kilovat-sat
pla}ati ~etiri evro centa.
Kona~no, bar jedna dobra

vest kada je re~ o srpskoj ce-
ni struje.

Ova kompanija je, da pod-
setimo, za decembarsku po-
tro{wu, prema va`e}im ta-
rifnim stavovima, platila
150 hiqada evra. Da je cena
kilovat-sata bila bar na ni-
vou prose~ne godi{we, ili
3,2 evro centa, ra~un “Ju es
Stila” iznosio bi 220 hiqa-
da evra. A da je, kojim slu~a-
jem, cena struje bila pribli-
`nija uvoznoj, odnosno ~eti-
ri evro centa, iz te kompani-
je bi na ra~un EPS-a bilo
upla}eno 300 hiqada
evra. Odnosno, weno
zadu`ewe bi bilo dvo-
struko ve}e od onog ko-
je je napla}eno.Dakle,
te pare su umesto u
EPS, ostale ameri~koj
kompaniji.

- Industrijski po-
tro{a~i, iako za sve va-
`e isti tarifni stavo-
vi, u zavisnosti od ~a-
sovnog kori{}ewa, po-
tro{we u vreme jevtinije ta-
rife i koli~ine reaktivne
energije, kilovat-sat pla}aju
izme|u 2,35 i 2,75 evro centi.
Privreda u Srbiji godi{we
potro{i oko 7,5 milijardi
kilovat-sati. Po{to cena
nije realna, kod privatizo-
vanih i jo{ neprivatizova-
nih, dru{tvenih kompanija
ostane 80-90 miliona evra,
umesto da zavr{i u EPS-u.

Tolika je godi{wa subven-
cija EPS-a privredi Srbije,
samo kroz cenu struje. Najni-
`u cenu imali su, primera
radi, Vodovod i “Ju es Stil”,
a najve}u potro{a~i sa jed-
nosmenskom proizvodwom i
malom potro{wom elektri~-
ne energije, ka`e Dragojlo
Ba`alac, zamenik general-
nog direktora EPS-a za po-
slovni sistem.

Kilovat-sate ~iji je uvoz
ugovoren ove zime Elektro-
privreda Srbije, po re~ima
na{eg sagovornika, pla}a

4,4 evro centa, a kada se woj
doda i ~etiri do {est proce-
nata gubitka na “putu” elek-
tri~ne energije do ovih po-
tro{a~a, ona izlazi na pri-
bli`no 4,7 evro centi. Tako-
|e, kupuju}i struju od EPS-a
a ne od nekog drugog snabde-
va~a, doma}e firme ne pla-
}aju ni tro{kove prenosa
elektri~ne energije. Oni
iznose oko ~etiri odsto ce-

ne kilovat-sata i, dakle, pa-
daju na teret EPS-a. 

Na drugoj strani, prose~na
godi{wa cena struje za sve
potro{a~e u Srbiji iznosi
oko 3,3 evro centa. Ve} samo
pore|ewe ovih brojki do-
voqno slikovito govori ka-
kve pogodnosti, kada je re~ o
tro{kovima za struju, imaju
najve}i potro{a~i elek-
tri~ne energije u Srbiji. I
za{to nemaju ba{ nikakav
interes da je {tede. A oni,
po re~ima Ba`alca, u ukup-
noj potro{wi elektri~ne

energije u~estvuju sa
oko 27 do 28 odsto.

- To je razlog zbog
koga je EPS predlo-
`io da se za ove, najve-
}e potro{a~e potro-
{wa ve}a od ostvarene
u 2004. godini vrednuje
po uvoznoj ceni. Takav
zahtev EPS je uputio
vlasniku, odnosno, dr-
`avi. Tako|e, sa novim
poskupqewem u najve-

}em procentu }e morati da
poskupi upravo kilovat-sat
za industriju, jer je wegova
cena proteklih godina po-
prili~no “zaostala” za onom
koju pla}aju potro{a~i iz
kategorije “{iroka potro-
{wa”, odnosno, doma}instva,
ka`e Dragojlo Ba`alac. On
dodaje da odnos tarifnih
stavova, odnosno cena izme|u
kategorija potro{we, mo-
`da jeste dobro postavqen,
ali po{to se pri svakom po-
ve}awu cene kontroli{e, u
prvom redu, cena za grupu
“doma}instvo”, to i ostale
kategorije potro{a~a kori-
ste baznu socijalu. Ali, ovi
odnosi se moraju zaboraviti
dok se prose~na cena ne dove-
de na nivo realne koja po-
kriva neophodne tro{kove
proizvodwe, deo dugova iz
ranijeg perioda i najnu`ni-
ji deo sredstava za razvoj. �

P. M. P.

KAKO SRPSKA PRIVREDA TRO[I STRUJU

Najjevtinije kod EPS-a
� Iako je Zakon o energetici velike potro{a~e oslobodio od EPS-ovog monopola,
pa mogu da kupuju struju od koga ho}e, nijedan jo{ nije “pobegao” od EPS-a, jer nigde
nema tako jevtine struje koja se plati kada se ho}e

Najve}i industrijski 
potro{a~i, me|u kojima je 
dosta stranih kompanija, 

kilovat-sat pla}aju po srpskoj
ceni a svoju robu prodaju po
tr`i{nim, svetskim, cenama

*

*

"Ju es Stil" }e za
potro{wu ve}u od
ostvarene u 2004.
godini, na osnovu
ugovora zakqu~enog
sa EPS-om, kilvat-
sat pla}ati ~etiri
evro centa
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Rezultati ispiti-
vawa izolacionih
uqa transformato-
ra, koja je obavila

Laboratorija za ispiti-
vawe izolacionih uqa In-
stituta “Nikola Tesla”
mogu da doprinesu podi-
zawu pouzdanosti rada ce-
lokupnog elektroenerget-
skog sistema i omogu}e
zna~ajne finansijske
u{tede, rekla je Jelena Lu-
ki}, rukovodilac ove labo-
ratorije na konferenciji
za novinare odr`anoj sre-
dinom januara. 

U posledwih nekoliko
godina Laboratorija za is-
pitivawe izolacionih
uqa, koja ima pet ~lanova,

zauzela je vi{e nego zna-
~ajnu poziciju kako u regi-
onu, tako i u me|unarodnim
okvirima o ~emu svedo~i i
podatak da je stekla status
akreditovane laboratori-
je. Na{a laboratorija je u
komparativnim me|ulabo-
ratorijskim ispitivawi-
ma, zajedno sa predstavni-
cima iz Finske, Velike
Britanije, [vedske, Ita-
lije i Austrije, ostvarila
odli~ne rezultate. To,
prakti~no, zna~i da je u mo-
gu}nosti da obavqa i druga
ispitivawa i na taj na~in
aktivno u~estvuje u izradi
svetskih standarda iz
oblasti energetike. 

- Primarni zadatak labo-

ratorije je odr`avawe tran-
sformatora u elektroener-
getskom sistemu i wihova
preventivna kontrola - obja-
snila je Luki}eva i dodala: -
Analizirawem uzorka izo-
lacionog uqa sti~e se uvid u
stawe, odnosno ispravnost
odre|enog transformatora
~ime se mogu preduprediti
kvarovi i havarije. 

Prednost ovog metoda je
u tome {to se postupak ra-
di bez iskqu~ivawa trans-
formatora, a kako je samo u
EPS-u i EMS-u instali-
rano vi{e od 1.500 tran-
formatora ~ija ukupna
vrednost prema{uje neko-
liko milijardi evra, mogu-
}e su finansijske u{tede
od vi{e miliona evra ako
se preventivno deluje.  

- Institut “Nikola Te-
sla”, koji ove godine obele-
`ava 70 godina od osnivawa,
napravio je veliki pomak u
verifikaciji svojih ispi-
tivawa koja su priznata u
okviru me|unarodnih stan-
darda Me|unarodne komisi-
je za standarde i Me|unarod-
ne elektrotehni~ke komisi-
je - istakao je Miomir Sen-
}ani}, direktor Centra za
elektroenergetske objekte i
rukovodilac sistema kvali-
teta i dodao da je neophodna
pomo} i aktivnije u~e{}e
doma}ih stru~waka kako bi
se u optimalnom roku preu-
zeli evropski, odnosno me-
|unarodni elektrotehni~ki
standardi. �

A. ^oli}

LABORATORIJA ZA ISPITIVAWE IZOLACIONIH UQA INSTITUTA “NIKOLA TESLA”

U samom svetskom vrhu
� Na osnovu rada u posledwih nekoliko godina, laboratorija zauzela zna~ajnu po-
ziciju u regionu � Aktivno u~e{}e u izradi me|unarodnih standarda

Me|unarodna elektrotehni~ka komisija (International Electro-

technical Comission - IEC) je vode}a organizacija za pripremu i
objavqivawe me|unarodnih standarda za elektri~ne i elek-
tronske tehnologije, koja ove godine slavi 100 godina rada. Sr-
bija i Crna Gora je punopravni ~lan komisije od 1. januara 1953.
Prema statutu te organizacije, Zavod za standardizaciju ima
ulogu nacionalnog komiteta IEC-a za SCG. U Zavodu radi vi{e
od 50 komisija za standarde iz obalsti elektrotehnike i in-
formacionih tehnologija. Jedna od wih je i Komisija za stan-
darde za fluide za elektrotehni~ke primene kojom predseda-
va mr Jelena Luki}. 

^lanstvo u IEC

Prema re~ima Du{ana Arnautovi}a, direktora Centra za au-
tomatiku i regulaciju, Institut “Nikola Tesla” je jedini elek-
trotehni~ki institut u na{oj zemqi. Ima oko 100 zaposlenih i
organizovan je u ~etiri centra: za elektroenergetske sisteme,
za automatiku i regulaciju, za elektroenergetske objekte i
elektromerewa.

Krajem pro{log meseca, ta~nije 23. i 24. januara, Institut je
bio doma}in najzna~ajnijim nau~nim i istra`iva~kim imenima
iz oblasti ispitivawa izolacionih uqa i dijagnostike stawa
transformatora, koja su se okupila u okviru rada ~etiri rad-
ne grupe Me|unarodne elektrotehni~ke komisije. Predstavni-
ci radnih grupa radili su na reviziji standardnih metoda i
izradi standarda za nove dijagnosti~ke metode stawa papirno-
uqne izolacije transformatora.

Institut “Nikola Tesla”

Pripreme za gradwu male
hidroelektrane na akumula-
cionom jezeru ]ehotina, u
Otilovi}ima nadomak Pqe-
vaqa - posao za koji je inte-
resovawe pokazala Norve-
{ka elektroprivreda NTE,
privode se kraju. Prema na-
javama, uskoro }e biti zavr-
{ena studija izvodqivosti,
a NTE bi gradwu ovog elek-

troenergetskog objekta mo-
gla da po~ne ve} sredinom
godine. Kako bi ~itav posao,
po planu, bio zavr{en za naj-
vi{e devet meseci, izlazi
da bi prvi kilovat-sati iz
nove hidroelektrane treba-
lo da krenu ve} 2007.

Uz gradwu male elektrane
u Otilovi}ima, prema naja-
vama iz Elektroprivrede

Crne Gore, Norve`ani su za-
interesovani i za investi-
rawe u novu hidroelektranu
na Mora~i kao i u druge
elektroenergetske objekte u
Republici.

Jezero ]ehotina, sa 18 mi-
liona kubika vode, postoji
oko 25 godina i “napravqe-
no” je za potrebe pqevaqske
Termoelektrane. Ova akumu-

lacija je izuzeta iz privati-
zacije, upravo zbog toga da
bi na woj, kao pilot projekat

IZ ELEKTROPRIVREDE CRNE GORE

Norve`ani zainteresovani
za gradwu hidroelektrana

Investicije 
za ja~awe 

hidropotencijala:
HE “Mratiwe”
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Od po~etka januara ove go-
dine u Direkciji EPS-a za
strategiju i investicije ra-
di novi, mo}ni server, koji
zajedno sa storixom (sistem
za arhivirawe podataka), ~i-
ni jedinstvenu infrastruk-
turu za rad poslovnog in-
formati~kog sistema. Uz no-
vi server, sa storixom su po-
vezana i dva aplikativna
servera sa kompletnom in-
frastrukturom. Sve zajedno,
to je glavni deo nove in-
formati~ke opreme koju je
EPS nabavio radi podizawa
kvaliteta upravqawa po-
slovnim sistemom. Realiza-
cijom ovog projekta, od na-
bavke i instalisawa, do usa-
vr{avawa rada novog siste-
ma, upravqa Sektor za in-
formatiku u Direkciji za
strategiju i investicije. 

Osnovna prednost nove
opreme, prema re~ima direk-
torke Sektora za informati-
ku Irene Nini}, jeste ta {to
je znatno pove}ana brzina
pristupa podacima, zatim po-
uzdanost wihovog ~uvawa, kao

i za{tita od otkaza sistema,
naro~ito na prenosu, gde in-
frastruktura ima udvojene
vitalne komponente.

Kako obja{wava direk-
torka Nini}, novi server za
ORACLE bazu podataka
marke je Hewlet Packard Alp-

ha ES47 i on zajedno sa
aplikativnim serverom i
EMC Clariion CX500 siste-
mom diskova (storix) ~ini
jedinstvenu hardversku kon-
figuraciju za upravqawe
poslovnim sistemom. Clarii-

on storix ima dva proceso-
ra sa dva seta od po 15 di-
skova, koji uve}avaju pouzda-
nost rada sistema i ~uvawa
podataka. Veze izme|u serve-
ra i storix a su opti~ke,
{to dodatno uve}ava kvali-
tet celog sistema.

- Podaci na diskovima
organizovani su u RAID 1+0
re`imu, pa je na taj na~in
obezbe|ena za{tita podata-
ka ukoliko se dogodi da ot-
ka`e bilo koji od diskova.
Sva ova dodatna oprema
omogu}uje da server zna~aj-
no br`e i pouzdanije radi -
ka`e direktorka Nini} i
dodaje da je novim serverom
zamewen stari Alpha server
koji je bio u upotrebi deset
godina. 

Prema wenim re~ima, br-
zina od jednog gigabajta u se-

kundi i jedinstvenost siste-
ma servera i storixa obezbe-
|uju pouzdan i brz pristup
podacima, wihovo sigurno
~uvawe, kao i pouzdano spa-
savawe (bekap) teku}ih i ar-
hivskih podataka. 

Direktorka Sektora za
informatiku navodi da su
instalisawe i konfigura-
cija hardvera i softvera, za-
tim preno{ewe ORACLE

baze podataka, aplikativnih
alata za razvoj i samih apli-
kacija i prate}ih mre`nih
servisa, kao i prelazak na
novi produkcioni sistem
obavqeni u saradwi sa part-
nerima Digit d.o.o. iz Beogra-
da i S&T Jugoslavija iz Beo-
grada, od kojih je oprema i
nabavqena. �

A. C.

Koliko je mo}an novi server dovoqno ilustrativno svedo~i
podatak da je na starom Alpha serveru obra~un zarada za zapo-
slene u direkcijama EPS-a trajao 25 do 30 minuta, a novi sve
to obavi za 25 sekundi.

Mo} u sekundama

OSAVREMEWENA INFORMATI^KA PODR[KA POSLOVNOG SISTEMA

Novi server za 
bazu podataka
� Brzinom od jednog gigabajta u sekundi prenose se
podaci izme|u novog servera i storixa za sme{taj
podataka, koji zajedno ~ine jedinstven sistem za
kori{}ewe ORACLE baze podataka

za gradwu drugih, ve}ih, bi-
la izgra|ena mala hidroe-
lektrana.

Na drugoj strani, Rudnik
ugqa i Termoelektranu
“Pqevqa” posledwih dana,

posle ponovoqenog tendera
za prodaju tih kompanija,
obilaze zainteresovani po-
nu|a~i. Tendersku dokumen-
taciju do sada su otkupili
~e{ki ČEZ, slovena~ki HSE,
ruska EN plus grupa, sibir-
ska Belon JSC, Public Power

Corporation iz Gr~ke i ame-
ri~ki Contour Globar. Svi
ponu|a~i, kako su saop{ti-
li iz EPCG, mogu da dobiju
informacije o poslovawu
ovih kompanija, a “soba sa
podacima” bi}e “dostupna”
do 20. februara. Tender za
prodaju Termoelektrane
“Pqevqa” i 31 odsto dr`av-
nog kapitala u Rudniku
ugqa otvoren je do kraja me-
seca. 

Drugi tender - za privati-
zaciju malih elektrana “Ri-
jeka Mu{ovi}a”, “Podgor”,
“Rijeka Crnojevi}a”, “[av-
nik” i “Lijeva Rijeka” bi}e,
kako je najavqeno, raspisan
najkasnije do sredine godi-
ne, a za wihovu kupovinu
ili, pak, uzimawe u zakup
interesovawe je pokazala
Norve{ka elektroprivreda.
NTE, koja je ina~e, posled-
wih pet godina me|u najve-
}im donatorima EPCG, poka-
zala je `equ da ula`e u
elektroenergetiku Crne Go-
re u kojoj je, ina~e, do sada
iskori{}eno svega 17 odsto
voda. �

P. M. P.

Novi server
zauzima 

malo prostora,
ali ima veliku

snagu
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AKCIJE

Akcijom “EPS i de-
ca” Elektroprivre-
da Srbije i ove go-
dine nastavqa dru-

`ewe sa najmla|ima. Naime,
pokazalo se da su osnovci
pro{le godine veoma dobro
prihvatili ponu|ene sadr-
`aje koje je za wih pripremi-
la Elektroprivreda Srbije.
Deca su bila otvorena za no-
va saznawa, za pro{irivawe
vidika, ali i za igru i za no-
va poznanastva. Elektropri-
vreda Srbije je bro{urama sa
stihovima Ra{e Popova,
igricama sa svog sajta i li-
kovnim konkursom “Ta ~ude-
sna struja” po~ela da izgra|u-

je nove kanale komunikacije
sa najmla|om populacijom.
Stoga }e Sektor za odnose s
javno{}u i ove godine nasta-
viti akciju “EPS i deca”. 

U godini koja je u celom
svetu posve}ena jednom od
najgenijalnih izumiteqa
svih vremena, Nikoli Tesli,
Elektroprivreda Srbije }e
nizom akcija poku{ati da
deci pribli`i ovog velikog
nau~nika. Sektor EPS-a za
odnose s javno{}u planira
da u saradwi sa Ministar-
stvom prosvete i privrednim
dru{tvima organizuje li-
kovni i literarni konkurs.
S obzirom da je i do sada ak-

ciju “EPS i deca” bilo mo-
gu}e sprovoditi samo uz kva-
litetnu saradwu sa elektro-
distributivnim dru{tvima,
predvi|eno je da se sredinom
februara sastanu predstav-
nici privrednih dru{tava
radi dogovora oko realiza-
cije ovog projekta. Po~etkom
marta akcija }e biti i medij-
ski promovisana.

Pored ovih aktivnosti,
EPS je i generalni sponzor
tri autorska projekta agen-
cije “Blumen”. Ti projekti
su: pozori{na predstava za
decu “Tesla - bajka o struji”,
organizovane posete Muzeju
Nikole Tesle i multimedi-

jalni CD o Tesli, na kome }e
biti zanimqivih igrica za
decu. Pozori{na predstava
}e putovati po Srbiji a doma-
}ini }e biti privredna dru-
{tva, dok }e deca iz cele Sr-
bije, u organizaciji privred-
nih dru{tava dolaziti u Beo-
grad, u Muzej Nikole Tesle.

Sektor za odnose s javno-
{}u planira da ove godine
pro{iri saradwu i sa jo{
nekim organizacijama (Bri-
tanski savet, “De~je srce”...)
sa kojima bi EPS-ova akcija
dobila i neke nove zanimqi-
ve sadr`aje. �

S. Roslavcev

"EPS I DECA" U 2006. GODINI

Tesla kao 
inspiracija
� Dogovor o realizaciji akcije sa
privrednim dru{tvima sredinom feb-
ruara, a wena promocija po~etkom marta

Elektrotehnika je moj iz-
bor i siguran sam da nisam
pogre{io. Za sada mi je jedi-
ni ciq da zavr{im Elektro-
tehni~ki fakultet i, ako mi
se uka`e prilika, voleo bih
da se bavim istra`ivawem u
inostranstvu i da se kasnije
vratim u zemqu i pomognem.

Ovo su, prilikom uru~ewa
poklona EPS-a, “lap-top”
ra~unara, bile re~i Dobrice
]osi}a, koji je po okon~awu
U`i~ke gimnazije, minule
godine, kao {esnaestogodi-
{wak - najmla|i maturant
(prosek 5) upisao Elektro-
tehni~ki fakultet u Beogra-
du. Elektroprivreda Srbije
odlu~ila je da iza|e u susret
molbi ovog izuzetno talen-
tovanog mladi}a, da mu se,
zbog slabijeg materijalnog
stawa wegovih roditeqa, za
pra}ewe nau~nih dostignu}a

iz prirodnih nauka preko
interneta, kupi odgovraju}i
ra~unar. U ime EPS-a, ]o-
si}u je “lap top” ra~unar u
vrednosti od 90 hiqada di-
nara, 12. januara 2006. godine
uru~io Mom~ilo Cebalovi},
direktor Sektora EPS-a za
odnose s javno{}u. 

Zaista je te{ko pobrojati
sve uspehe i priznawa, koje je
Dobrica minulih godina po-
brao. Zavr{io je osnovnu
{kolu, sa 12 i po godina, kao
najmla|i u~enik u istoriji
na{eg {kolstva. U desetoj
godini i to za vreme NATO
agresije, zavr{io je peti i
{esti razred osnovne {kole.
Progla{en je za |aka genera-
cije, dobio je niz specijal-
nih diploma na raznim tak-
mi~ewima. Polo`io je tri
me|unarodna ispita iz en-
gleskog jezika kao najmla|i

u~esnik od kada postoji ova-
kvo utvr|ivawe znawa i to mu
omogu}uje upis u {kole {i-
rom sveta. Pored engleskog,
Dobrica u~i jo{ ruski i ne-
ma~ki jezik, a planira u~ewe
francuskog i {panskog. Uz

sve to zavr{io je i ~etiri go-
dine ni`e muzi~ke {kole -
odsek gitare i, kako re~e, s
lako}om u~i i ostaje mu dosta
vremena za druge aktivnosti.

D. Ob.

DOBRICI ]OSI]U, IZUZETNO TALENTOVANOM MLADI}U IZ UÆICA, EPS POKLONIO RA^UNAR

Sa 16 godina na fakultetu

Veliko interesovawe izazvali su EPS-ovi novogodi{wi kalendari

Poklon 
EPS-a u 
pravim 
rukama 
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KOSMET

Srbi na Kosovu i
Metohiji bez struje
su i ove zime, sedme
po redu od dolaska

Mirovne misije UN, a u samo
predve~erje pregovora o sta-
tusu Pokrajine. Tokom lede-
nog januarskog talasa, srpska
sela u lipqanskoj op{tini
bila su neprekidno bez stru-
je punih osam dana, a u Gra~a-
nici re`im redukcije spro-
vo|en je tako da je struje bilo
tek po petnaestak minuta, od
vremena kada krene ukqu-
~ewe, pa do iskqu~ewa. Na
gotovo polarnoj hladno}i,
kada je potro{wa u celoj Po-
krajini daleko prema{iva-
la proizvodwu u TE “Koso-
vo”, KEK je tre}u kategoriju
potro{a~a, u koju je svrstao
sve one koji imaju ma-
lu naplatu potro{we,
a fakti~ki sve Srbe,
snabdevao tako da im
je energiju isporu~i-
vao po jedan sat posle
pet sati iskqu~ewa. 

Posle protesta Srba u
Gra~anici, KEK je izmenio
re`im redukcija, pa od po-
~etka februara prekidi
mawe traju. Tre}a kategori-
ja, odnosno Srbi, struju ima-
ju dva sata, a ~etiri nemaju.
Zvani~nici KEK-a ne kriju
da su redukcije potro{we
uvedene zbog nedostatka
elektri~ne energije, ali
ipak ne `ele da prihvate po-
mo} Vlade Srbije. Ministar
rudarstva i energetike u
Vladi Srbije Radomir Nau-
mov izjavio je da Republi~ka
vlada jo{ od pro{le godine
nudi re{ewe za snabdevawe
strujom srpskih sredina i da
je spremna da obezbedi me-
se~no 50 miliona kilovat-
sati, koji bi pokrili potro-

{wu srpskih doma}instava.
Takvu pomo} odbio je i zva-
ni~nik UNMIK-a Joakim
Riker, koji je u razgovoru sa
Sandom Ra{kovi}-Ivi} od-
bacio tvrdwe o diskrimina-
ciji Srba iskqu~ivawem
struje, oglu{uju}i se o izne-
te argumente.

Problem sa strujom na Ko-
smetu mo`e se posmatrati u
tri ravni. Prvo i osnovno je
da u Pokrajini konstantno

nedostaje oko 200 megavata
na mre`i. Kada se dogodi da
iz pogona ispadne neki od
blokova na TE “Kosovo B”,
onda nedostaje i vi{e od 300
megavata, ali ni tada uvoza
nema. I redovni i vanredni
mawak energije razre{avaju
se redukcijama, koje potro-
{a~e poga|aju po trostepenoj
gradaciji, koju smo ve} pome-
nuli.  

Druga ravan je zahtev UN-
MIK-a i KEK-a da Srbi iz-
mire stara dugovawa i pot-
pi{u  ugovore sa KEK-om. Na
taj na~in mogli bi da se svr-
staju u zavidnu prvu katego-
riju, da ~etiri sata imaju
struje i samo dva nemaju. Sr-
bi to odbijaju iz vi{e razlo-
ga, a pre svega zato {to su do-

vedeni do takve bede da ne
mogu da plate ra~une. U vezi
sa starim dugovawima, oni
postavqaju pitawe da li }e
procewena potro{wa, kojom
se KEK u naplati rukovodi,
biti obra~unata i za spaqe-
ne srpske ku}e, ili pak i za
uzurpirane? Da li }e ra~un
morati da plate proterani
Srbi ili Albanci koji u
wima ̀ ive? Dodatno pitawe
je za{to bi KEK procewivao

potro{wu u srpskim do-
ma}instvima kada ih ne-
ma ni u evidenciji po-
tro{a~a, niti odr`ava
distributivni sistem u
ovim sredinama, a spre-
~ava da se upotrebe po-

daci o registrovanoj potro-
{wi koju ima “Elektroko-
smet”? 

Kada je o “Elektrokosme-
tu” re~, on tek u ovakvim zim-
skim danima ima velike te-
{ko}e da popravi sve kvaro-
ve na distributivnoj mre`i
do kojih dolazi zbog stalnih
iskqu~ewa i ukqu~ewa.

U tre}oj ravni sadr`ana je
su{tina opstanka srpske za-
jednice na Kosmetu. Srbi
tra`e da se najpre razre{e
pitawa povratka proteranih
radnika iz EPS-ovih predu-
ze}a u Pokrajini, kao i stva-
rawa uslova za elementarnu
bezbednost i rad, kako bi mo-
gli da privre|uju i pla}aju
utro{enu struju. Tu opciju
UNMIK ne otvara. Umesto

toga, nude im se ugovori sa
KEK-om, za koje oni veruju da
su ta~ka na sva wihova prava. 

Tako|e, od UNMIK-a se
o~ekuje da najpre odgovori
na zahteve “Elektrokosmeta”
da se registruje za obavqawe
elektrodsitributivnih po-
slova u srpskim sredinama
na Kosovu i Metohiji, a ne
da odgovor odla`e gotovo
dve godine, pravdaju}i se na-
merom da se pitawa razre{e
na onoj famoznoj radnoj gru-
pi za energetiku, koja ni po-
sle godinu dana od formi-
rawa, zbog protivqewa
KEK-a, jo{ nije utvrdila
spisak tema za razgovor, a ka-
moli da je zapo~ela ikakve
pregovore. Opstanak EPS-
ovog preduze}a na Kosmetu
Srbi smatraju jednim od
kqu~nih za sigurnost svog
`ivqewa u Pokrajini, jer u
wihovim uslovima nije sve-
jedno ko je inkasant ili
monter za popravku elektro-
mre`e. O~ito je da KEK i
UNMIK razmi{qaju na
istim (nacionalnim) rela-
cijama. Da nije tako, zar im
ne bi bilo svejedno da li }e
potro{enu struju platiti
Vlada Srbije ili kosmetski
Srbi? Od Vlade Srbije ne}e
ni novac ni struju. Od Srba
tra`e novac i potpis - za
mawe smrzavawa, jer struje i
ina~e nema dovoqno.  �

Anka Cvijanovi}

TE[KA ELEKTROENERGETSKA SITUACIJA NA KOSOVU I METOHIJI 

Srpska naseqa ponovo
bez struje
� Vlada Srbije nudi da sa 50 mili-
ona kilovat-sati mese~no pokrije
potro{wu srpskih doma}instava,
ali KEK i UNMIK odbijaju pomo}

Kretawe potro{we
struje na Kosovu i 

Metohiji

Od Srba UNMIK tra`i 
potpis za mawe smrzavawa

*

*
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POVR[INSKI KOPOVI

Pro{irewe Povr-
{inskog kopa “Po-
qe D”, ina~e najve-
}eg rudnika u Kolu-

barskom basenu, ne}e biti
mogu}e dok se ne okon~aju
svi imovinsko-pravni po-
slovi oko raseqavawa Vreo-
ca. U skladu sa zajedni~kim
interesom Elektroprivre-
de Srbije i op{tine Laza-
revac, prioritet je organi-
zovano preseqewe ve}ine
doma}instava, kao i izme-
{tawe seoskog grobqa. Ovo
je odluka Skup{tine op-
{tine Lazarevac

doneta u prisustvu pred-
stavnika EPS-a, Rudarskog
basena “Kolubara” i pred-
stavnika Mesne zajednice
Vreoci.

Na ovoj sednici SO Laza-
revca, predstavnici Insti-
tuta za arhitekturu i urba-

nizam iz Beograda predsta-
vili su Studiju uslova pre-
seqewa naseqa Vreoci koja
je usvojena na Stru~nom sa-
vetu EPS-a 8. decembra
2005. Studijom je utvr|ena
vrednost naseqa Vreoci ko-
ja iznosi 142 miliona evra,
kao i modaliteti preseqe-
wa  MZ Vreoci.

Tom prilikom je razma-
tran i prihva}en “Idejni
projekat sa studijom oprav-
danosti pro{irewa grani-
ca Povr{inskog kopa “Po-
qe D”, koji je usvojen na
Stru~nom savetu EPS-a 9.
decembra 2005. Istim je
dokazana tehno-ekonomska
opravdanost pro{irewa
zapadne i severozapadne i
granice PK “Poqa D”, sa
neophodnim otkopavawem
vreo~kog grobqa i dela na-
seqa MZ Vreoci, radi do-

bijawa novih 55 miliona
tona ugqa, i produ`avawa
rada ovog kopa do 2014. go-
dine.

U ponu|enom dokumentu
sa ekonomske strane u pot-
punosti se opravdava pre-
seqewe celog naseqa radi
pro{irewa eksploatacio-
nih poqa povr{inskih ko-
pova.

Skup{tina op{tine La-
zarevac ocenila je oprav-
danim zahteve MZ Vreoci
da se izvr{i raseqavawe
celog naseqenog mesta koje
pokriva 1879 hektara, ima
1088 doma}instava sa oko
3200 stanovnika. Deo atara
Vreoca je ve} eksproprisan
za potrebe eksploatacije
ugqa iz pravca kopa “Tam-
nava - Istok”, u toku je
“udar” sa “Poqa D”, za po-
trebe Kolubarskog basena

izuzeto je i vi{e stotina
hektara za industrijske po-
gone koji su skoncentrisa-
ni na ovom podru~ju.

Nedavno je ukazano da ne
postoji mogu}nost prese-
qewa pojedinih doma}in-
stava, a posebno seoskog
grobqa, bez kompletnog re-
{avawa sudbine jednog od
najve}ih lazareva~kih na-
seqa.

Studijom “Opravdanost
dislokacije kapitalnih
infrastrukturnih objeka-
ta i re~nih tokova razvoja
povr{inske eksploatacije
ugqa u Kolubarskom base-
nu” koja je usvojena na
Stru~nom savetu EPS-a  6.

SKUP[TINA OP[TINE LAZAREVAC O VREOCIMA 

Iseliti celo selo
� Do postizawa kona~nog dogovora treba da se, juæno od gro-
bqa Vreoci, zaustavi otkopavawe jalovine � SO Lazarevac
protiv pojedina~nih preseqewa � Neizvesno gde }e se na}i
oko 142 miliona evra za preseqewe æiteqa i grobqa

Deo atara Vreoca 
ve} eksproprisan

Ako se “po jutru dan poznaje”,
ova godina trebalo bi da bude
jo{ jedna u nizu uspe{nih za ko-
lubarske rudnike. U prvom me-
secu sa povr{inskih kopova is-
poru~eno je bezmalo 2,7 milio-
na tona ugqa, {to je za uslove u

kojima se odvija proizvodwa iz-
uzetan uspeh. Plan za januar je
neznatno prema{en kada je u pi-
tawu ugaq, ali je realizacija
otkrivke ve}a za oko 40 odsto i
iznosi 5,5 miliona kubnih me-
tara. Ovako visok u~inak

ostvaren je zahvaquju}i pravo-
remenom povezivawu “glodara
2” na Peti BTO sistem, sa kojeg
je zbog nedavne havarije iskqu-
~ena “devetka”.

Posebno mobilno na “Koluba-
rinim” kopovima bilo je u drugoj

polovini januara, kada se tem-
peratura spu{tala i ispod 20
stepeni Celzijusa. U tim lede-
nim danima proizvodwa je bila
“redukovana”, a uz primenu svih
propisa, sem maweg u~inka, go-
tovo da nije bilo nikakvih dru-
gih posledica. U toku januara
ostvarivane su predvi|ene is-
poruke ugqa od oko 99 hiqada
tona, a posledweg dana put
elektrana i doma}instava ot-
premqeno je ~ak 100 hiqada to-
na lignita.

Visoka proizvodwa ugqa
o~ekuje se i u februaru. Sredi-
nom ovog meseca po~e}e redov-
ni godi{wi remonti na jalovin-
skim sistemima. U popravku
najpre ulazi Drugi BTO sistem
na Poqu “D”. Takvi zastoji su
predvi|eni godi{wim planom,
pa se wihovo stajawe ne}e od-
raziti na planirane rezultate.

T. @.

NA “KOLUBARINIM” KOPOVIMA

U januaru vi{e od plana

Poqe “D” - “glodar 2” 
zamenio “devetku”
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decembra 2005. utvr|eno je
da se u zoni, najve}im de-
lom Vreo~kog atara, mo`e
otkopati jo{ oko 500 mi-
liona tona ugqa.

Od Elektroprivrede Sr-
bije je zatra`eno da se de-
fini{u razvojni planovi u
pogledu pro{irewa povr-
{inskih kopova, da se utvr-
de planska dokumenta i ur-
banisti~ki planovi i izna-
|u optimalna re{ewa za or-
ganizovano raseqavawe do-
ma}instava. Razumqivo, iza
celog poduhvata morala bi
da stoji Vlada Republike
Srbije, odnosno Agencija
pod ~ijim }e se nadzorom
odvijati realizacija, tre-
nutno, jednog od najve}ih
investicionih poduhvata u
doma}em rudarstvu. 

Ono {to je u ovom momen-
tu nepoznanica je obezbe-
|ewe neophodnih gra|evin-
skih parcela za dislokaci-
ju kako urbanih, tako i seo-
skih doma}instava. U tom
smislu Op{tina Lazare-
vac ve} preduzima odre|e-
ne aktivnosti mada se do
sada nije suo~avala sa ova-
ko velikim i kompleksnim
pitawem.

Jasno je, me|utim, da su ba-
geri “Poqa D” ve} u{li u
podru~je sela i da se zbog
ugro`enosti terena na ko-
jem se nalazi seosko grobqe
daqe ne mo`e napredovati
u otkrivawu jalovine, pa je
u tom smislu Skup{tina op-
{tine Lazarevac i donela
odluku da se, do postizawa
kona~nog dogovora, ju`no
od grobqa, obustavi otkopa-
vawe jalovine. �

T. @ivkovi} 

Prema utvr|enim proiz-
vodnim bilansima na Po-
vr{inskim kopovima “Ko-
stolac” u ovoj godini treba
otkopati 26,6 miliona ku-
bika jalovine i iskopati
sedam milona tona ugqa.
Od ukupno planiranih ko-
li~ina jalovine sa kopa
“Drmno” o~ekuje se proiz-
vodwa od 22 miliona
kubika ~vrste mase.
Pred zaposlenima na
kopu “]irikovac”
stoji obaveza da u ovoj
godini ostvare pro-
izvodwu otkrivke u
visini od 3,9 milio-
na kubika, a sa Poqa
“Klenovnik” treba
otkopati 700.000 ku-
bika. Kada je o ugqu
re~, tu je situacija ne-
promewena u odnosu
na pro{logodi{wi plan.
I u ovoj godini na kopovi-
ma “Kostolac” treba ostva-
riti proizvodwu od sedam
miliona tona ugqa, od ~ega
na kopu “Drmno” 6.150.000
tona, kopu “]irikovac”
700.000 tona i sa Poqa
“Klenovnik” o~ekuje se
proizvodwa od 150.000 to-
na ugqa.

- Planovi su realno sa-
gledani i u skladu su sa
objektivnim tehni~kim
mogu}nostima eksploata-
cije na kopovima “Kosto-
lac” - ocenio je Veselin
Bulatovi}, direktor Di-
rekcije za proizvodwu
ugqa. U odnosu na pro{lo-
godi{wi plan, obja{wava
Bulatovi}, plan proizvod-
we ugqa se ne razlikuje,
zna~i nije pove}an. Ali,
zato se plan proizvodwe
jalovine pove}ao u odnosu
na pro{lu godinu za 1,4
miliona kubika. To zna~i
da bi se ispunio proizvod-
ni plan iskopavawa ugqa,
neophodno je da se ostvare

znatno ve}i proizvodni
rezultati na jalovini,
zbog nepovoqnog koefi-
cijenta izme|u jalovine i
ugqa u zapadnom poqu kopa
“Drmno”, koje je u inte-
znivnoj fazi otvarawa.
Dakle, u naredne dve godi-
ne ne}emo biti u prilici
da zna~ajnije pove}amo

proizvodwu ugqa dok se ne
zavr{i potpuno otvarawe
i {irewe kopa “Drmno”
prema zapadu. S druge stra-
ne, poznato je da su termo-
energetski kapaciteti u
“Kostolcu” modernizova-
ni i revitalizovani, od-
nosno osposobqeni za

maksimalnu proizvodwu.
Ove godine zavr{ava se i
revitalizacija prvog blo-
ka termoelektrana u Ko-
stolcu, {to prakti~no
zna~i da za puno anga`o-
vawe kapaciteta termoe-
lektrana nedostaje negde
oko 1,5 miliona tona
ugqa, upravo iz razloga s

kojima se suo~ava kop
“Drmno”, ali i usled
problema i uslova ra-
da na kopu “]iriko-
vac”.

Prema re~ima Bula-
tovi}a, re{ewe ovog
problema je jasno. Svo-
di se na pro{irewe
kopa “Drmno” na devet
milona tona ugqa go-
di{we. Na realizaci-
ji ovog plana inten-
zivno se radi, ali po-

trebno je i vreme da bi se
stvorili svi neophodni
uslovi da kopovi “Kosto-
lac” budu tehni~ko-tehno-
lo{ki spremni za proiz-
vodwu od devet miliona to-
na ugqa.

S. Sre}kovi}

POVR[INSKI KOPOVI “KOSTOLAC” U OVOJ GODINI

Utvr|eni bilansi
� U 2006. godini planirano da se na kopu “Drmno” otkopa 22
miliona kubika jalovine, “]irikovcu” - 3,9 i na poqu “Kle-
novnik” - 700.000 kubika � Proizvodwa ugqa od sedam mili-
ona tona na nivou lawske

Kop “Drmno” oslonac u
proizvodwi ugqa

U naredne dve godine ne}e 
biti mogu}e zna~ajnije 

pove}awe proizvodwe ugqa 
dok se ne zavr{i potpuno 
otvarawe i {irewe kopa 

“Drmno” prema zapadu



FEBRUAR 2006 kWh BROJ 385

30

TERMOELEKTRANE

Svi blokovi u
Termoelektrana-
ma “Nikola Tesla
A” ispunili su ja-

nuarski plan proizvodwe i
zabele`ili preba~aj od pet
odsto. Planirano je, naime,
da se u prvom mesecu ove go-
dine proizvode 820 milio-
na kilovat-~asova, a elek-
troenergteskom sistemu je
isporu~eno 862 miliona
kilovat-~asova elektri~ne
energije. Ovako dobar ovo-
godi{wi start u proizvod-
wi, pro{logodi{we is-
puwewe planova i dopri-
nos ove elektrane rekordi-
ma u dnevnoj i mese~noj pro-
izvodwi, ostvarenim kra-
jem pro{le godine u TENT-
u, pokazuje zna~aj efekata
ulagawa u obnovu postro-
jewa. U sklopu strategije
obnove TENT-a tokom pro-
{le i pretpro{le godine
obavqeni su kapitalni re-
monti sa elementima mo-
dernizacije na blokovima
A-3, A-5 i A-2. U ove poslo-
ve ulo`ena su sopstvena
sredstva EPS-a, kreditna
sredstva, kao i donacije ko-
je je obezbedila Evropska
agencija za rekonstrukciju.

- U ovoj godini planira-
na proizvodwe elektri~ne

energije vi{a je od pro-
{logodi{weg bilansa i
iznosi 7,976 milijardi ki-
lovat-~asova. Pored ovog
osnovnog zadataka koji tre-
ba da realizujemo, imaju}i u
vidu zna~aj poslova obavqe-
nih u prethodnim godinama,
kao i visinu sredstava ko-
jima raspola`emo, u ovoj
godini planiramo redovne
remonte radi podizawa po-
uzdanosti rada blokova. Od
ve}ih zahvata u planu je i

modernizacija upravqa~-
kog sistema na bloku A-1 i
na dopremi ugqa “2” koja
snabdeva tri bloka u ovoj
termoelektrani, ka`e Mi-
hajlo Nikoli}, direktor
TENT A. - U dosada{wim
velikim zahvatima na blo-
kovima ura|eno je sve da se
pove}a pouzdanost wihovog
rada. Sada nam predstoji da
smawimo gubitke i tro{ko-
ve, odnosno da vi{e vodimo
ra~una o kvalitetu rada i

ceni proizvodwe kilovat-
~asa.

Remontna sezona u TENT
A po~iwe 16. marta i to ra-
dovima na bloku A-5. Za ovaj
blok upravo je zavr{en ga-
rantni period i u TENT-u
isti~u da su zadovoqni po-
gonskom spremno{}u i po-
kazateqima rada posle re-
habilitacije. Tako|e, re-
zultati pokazuju, da su i na
bloku A-2, posle pro{logo-
di{weg kapitalnog remon-
ta sa elementima rehabili-
tacije i modernizacije, po-
slovi dobro obavqeni.
Probni pogon na ovom blo-
ku pro{ao je sa mnogo mawe
problema od onih koji su za-
bele`eni na blokovima A-3
i A-5. U prilog ovoj konsta-
taciji treba ista}i i poda-
tak da se broj ispada iz me-
seca u mesec smawuje i o~e-
kivawa su da }e u toku eks-
ploatacije blok opravdati
ono {to je u wega ulo`eno.

- To se posebno odnosi na

SEZONA REMONATA U TENT A PO^IWE SREDINOM MARTA

Blokovi bez predaha
�Ovogodi{wi remonti u funkciji podizawa pouzdanosti rada blokova

Nedostaju stru~waci
Obuka qudi za rad u termoenergetskim

postrojewima, dug je i slo`en proces i to
posebno ukoliko oprema nije unificira-
na. Nismo u mogu}nosti da tada qude sa
jednog upu}ujemo na rad u drugim blokovi-
ma. U TENT A, posle kapitalnih remonata
i rehabilitacije, blokovi A-3 i A-5 su uni-
ficirani. Sli~na situacija }e biti i sa
najstarijim blokovima A-1 i A-2, naravno
posle uvo|ewa upravqa~kog sistema na A-1. Zna~i, ako imamo
velike razlike u sistemima na blokovima i obuka qudi je te-
`a i dugotrajnija. Zato smo, kao kolektiv, veoma rawivi na od-
laske stru~waka koji su obu~eni za rad na na{im postrojewi-
ma. Te{ko se dolazi do eksperata, do qudi od iskustva. S dru-
ge strane, mladi qudi se te{ko odlu~uju da do|u kod nas. Onaj
ko je u svom poslu dobar i ima {ansu da ode, bilo u inostran-
stvo, bilo u privatne firme, to i u~ini. Mladi, stru~ni qudi,
tra`e boqe uslove za rad, za mogu}nost dokazivawa i, narav-
no, ve}u platu.

MIHAJLO NIKOLI]
DIREKTOR TE "NIKOLA TESLA" A

Remonti 
se ve} 

“ispla}uju”:
sa kapitalnog

remonta 
bloka A-2

Kulturno-umetni~ko dru{tvo “Termoelektrane Ni-
kola Tesla” nedavno je sve~anim koncertom obele`i-
lo 26 godina postojawa i rada. Du`e od ~etvrt veka
ovo dru{tvo, uz pomo} Poslovodstva i Sindikata
TENT-a, neguje nacionalni folklor i obi~aje. KUD
trenutno ima oko 400 ~lanova, prvi i drugi igra~ki
ansambl, ansambl veterana, orkestar, `ensku peva~ku
grupu i {kolu folklora u svim obrenova~kim osnov-
nim {kolama. Za 26 godina, koliko KUD “TENT” po-
stoji, odr`an je veliki broj koncerata u zemqi i ino-
stranstvu. U godini obele`avawa 150 godina od ro-
|ewa Nikole Tesle, KUD “TENT” planira da odr`i
koncert u Beogradu. 

R. R.

KULTURNO-UMETNI^KO DRU[TVO “TENT”

^etvrt veka igre
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Radovi na realizaciji
prve faze revitalizacije
bloka A-1 u kostola~kim
Termoelektranama u{li su
u zavr{nicu. Zbog ka-
{wewa opreme iz Rusije,
{to je usporilo i monta-
`ere, sa mawim zaostatkom
u odnosu na ranije planove,
ovih dana po~ela je hidro
proba cevnog sistema ko-
tla jedan. U toku februara,
ukoliko to vremenski
uslovi budu dozvolili,
o~ekuje se i hemijsko ~i-
{}ewe a potom i produva-
vawe i priprema kotla za
ulazak u pogon. U toku su,
istovremeno, i aktivnosti
na izboru isporu~ilaca
opreme i izvo|a~a radova
na drugoj fazi koja treba
da bude zavr{ena do okto-
bra. To podrazumeva zamenu
opreme na drugom kotlu,
kao i wenog znatnog dela
na turbini i generatoru.
Potrebna finansijska
sredstva za realizaciju
druge faze u visini od pre-
ko 14 miliona evra obezbe-

|uje Elektroprivreda Sr-
bije. Zavr{etkom ovog blo-
ka Termoelektrane dobija-
ju obnovqeni izvor za pro-
izvodwu blizu 600 miliona
kilovat-~asova elektri~ne
energije godi{we. 

- Najva`nije je da se sada
u najavqenim rokovima iz-
vr{e potrebna hidro pro-
ba, hemijsko ~i{}ewe ko-
tla i wegovo produvavawe
i da {to pre otpo~nu rado-
vi na realizaciji druge
faze - ka`e Qubi{a Ste-
vi}, direktor Direkcije za
proizvodwu energije u
Privrednom dru{tvu
“Termoelektrane i kopovi
Kostolac” i nagla{ava: -
Po izvr{enoj hidro probi
veliki posao o~ekuje nas i
na toplotnoj izolaciji.
Izvo|a~i radova su sprem-
ni, bez obzira na tesne ro-
kove ne samo na ovom poslu
nego i na realizaciji dru-
ge faze koja treba da bude
zavr{ena u oktobru. Upo-
redo sa aktivnostima na
kotlu jedan, pri kraju su i

radovi na remontu opreme
koja se ne mewa. Bez obzira
na niske temperature i
znatno te`e uslove rada,
aktivnosti na revitaliza-
ciji ove proizvodne jedi-
nice u punom su zamahu. 

Imaju}i u vidu iskustva
prilikom ranije izgrad-
we energetskih objekata u
Srbiji, vaqalo bi razmi-
{qati i o stimulaciji iz-
vo|a~a radova u narednom
periodu. Polaze}i od toga
da }e elektroprivreda ve}
naredne zime imati na
raspolagawu dodatnih 100
megavata za proizvodwu
elektri~ne ali i toplot-
ne energije, stimulisawe
tih firmi vi{e je nego
racionalno ako se zna da
je re~ o dodatnih najmawe
600 miliona kilovat-~a-
sova elektri~ne energije,
{to u zimskim uslovima
visoke potro{we elek-
tri~ne energije nije zane-
marqivo.    �

^. Radoj~i}

REVITALIZACIJA BLOKA A-1 U KOSTOLA^KIM TE

Od oktobra u pogonu
� Od naredne zime obnovqenih 100 megavata godi{we }e proizvoditi
do 600 miliona kilovat-~asova elektri~ne energije 

DOBAR START TE “KOSTOLAC” U 2006. GODINI

Uz struju i - grejawe

sistem upravqawa koji je
ugra|en u toku pro{logo-
di{weg kapitalnog re-
monta na bloku A-2. Sada
sa vi{e iskustva mo`emo
da ovakav projekat uradimo
i na “jedinici”, ve} tokom
remonta u ovoj godini, za
{ta nam je potrebno oko 70
dana, isti~e Nikoli} i
ocewuje: - Pro{logodi-
{wi kapitalni remont
ovog bloka va`an je ne sa-
mo zbog dobitka u pogon-
skoj spremnosti i pouzda-
nosti rada, ve} i zbog anga-
`ovawa doma}e privrede,
najve}eg do sada u sli~nim
radovima u na{oj elektro-
energetici. Kao {to je po-
znato, uveden je potpuno
nov, kompjuterizovani si-
stem upravqawa, koji je de-
lo stru~waka Instituta
“Mihailo Pupin” i EPS-
a. Ovim poslom je potvr|e-
no da sve ono {to mogu da
urade  renomirane svetske
firme, poput “Simensa”,
uspe{no rade i stru~waci
iz na{ih kompanija.

U ciqu ostvarivawa pla-
nova u proizvodwi elek-
tri~ne energije u ovoj godi-
ni, u TENT-u nagla{avaju
da je neophodno da se dovr-
{i ono {to je strategijom
obnove predvi|eno i {to
stawe postrojewa name}e, a
posebno kada su u pitawu re-
habilitacije blokova A-4 i
A-6. Pripreme za kapitalni
remont bloka A-4 ve} su po-
~ele, odnosno potpisani su
ugovori koji se odnose na
nabavku opreme sa dugim ro-
kom isporuke. Sam remont
bi}e obavqen u narednoj go-
dini. �

K. Jani}ijevi}

Kostola~ki proizvo|a~i elektri~ne
energije, posle rekordne proizvodwe
ostvarene u pro{loj, dobro su startova-
li i ove godine. U ledenim januarskim
danima, kada se spoqna temperatura spu-
{tala i do minus 15 stepeni, u pogonu su
bila sva tri raspolo`iva bloka sa
dnevnom proizvodwom i do 17 miliona
kilovat-~asova elektri~ne energije.
Mese~ni plan od 384 miliona kilovat-
~asova realizovan je jo{ 27. januara,
{to potvr|uje i ostvarena proizvodwa
elektri~ne energije, zakqu~no sa 29. ja-
nuarom. Energetskom sistemu Srbije u
tom periodu isporu~eno je 420,2 milio-
na kilovat-~asova elektri~ne energije,
{to je 16 procenata vi{e od plana. Po-
sebno dobre proizvodne rezultate
ostvario je blok A-2, ~ija je proizvodwa
od 106,2 miliona kilovat-~asova ve}a od
planirane za gotovo 30 odsto. Re~ je o
bloku koji pored elektri~ne proizvodi

i toplotnu energiju za potrebe topli-
fikacionih sistema Kostolaca i Po-
`arevca.

Prema re~ima Bojana @ivanovi}a, za-
menika direktora novoformiranog
preduze}a “Termoelektrane i kopovi Ko-
stolac”, to je rezultat stabilnog rada
blokova koji su bili u pogonu i u vreme
ledenih januarskih dana, kada se dnevna
potro{wa elektri~ne energije u Srbiji
kretala i do 150 miliona kilovat-~aso-
va. I pored niskih temperatura i rudari
izvr{avaju obaveze prema elektranama
na ~ijim se deponijama nalaze zadovoqa-
vaju}e rezerve ovog goriva. To, prakti~-
no, zna~i da }e daqe anga`ovawe kosto-
la~kih termokapaciteta i u narednom
periodu najvi{e zavisiti od wihove po-
gonske spremnosti i mogu}nosti plasma-
na elektri~ne energije. �

^. R.
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NA LICU MESTA

Qudi se, s razlo-
gom ili bez
wega, `ale na
sve: nekome je

mala plata, nekog je ostavi-
la `ena, onome propado{e
usevi, ovom su izgubili do-
kumenta, jednog su prevari-
li, drugog zaboravili, ni u
mati~noj kwizi ro|enih ne
mogu da mu na|u ime, ne slu-
{aju ga ni deca, ne po{tuju
roditeqi, mrzi ga vlast, mr-
zeli ga i nastavnici, leka-
ri mu namerno pronalaze
bole{tine, kom{ija pome-
rio me|u, i sve}a mu se u cr-
kvi gasi…

- Previsoki su im ra~uni
za utro{enu struju, ne oslo-
ba|aju ih od televizijske
pretplate… - nastavqa sa na-
brajawem @eqko Baji}, di-
plomirani ekonomista i ru-
kovodilac Sektora merewa i
obra~una Elektrodistribu-
cije Novi Sad, pa, dakle, i
Centra za potro{a-
~e sve sa {alter-sa-
lom (i s neizostav-
nim {alterom za re-
klamacije).

To, za visoke ra~u-
ne, veli, stara je pe-
sma, mada priznaje da
je procenat ili dva
onih koji se `ale - u
pravu. Doga|a se, naj-
~e{}e zbog neis-
pravnih mernih je-
dinica, zbog strujomera, ma-
da omane i kompjuter, ni on
nije nepogre{iv. Na sre}u,
vrlo retko.

- Svejedno, uvek polazimo
od pretpostavke da je kupac u
pravu, ~im potegne ovamo da

se `ali. Ali, ako pozovemo
u pomo} statistiku, isposta-
vi se da su `albe osnovane
tek u oko pet odsto slu~aje-
va. Sada je taj procenat znat-
no vi{i, jer nam od decem-
bra pro{le godine ponovo
nad glavama visi RTV pret-
plata, a qudi se ne mire s
wom tek tako. I opet, kao da
ne shvataju da mi obavqamo
samo tehni~ki deo posla, da
je naplata preko na{ih ra-
~una, a da odluka o osloba-
|awu ili neosloba|awu za-
visi iskqu~ivo od RTS-a.

@eqko je drag, srda~an i
razgovorqiv ~ovek: `ao mi
je {to smo ovo na{e dru-
`ewe zapo~eli pri~om o
obaveznoj televizijskoj
pretplati, temom koja kod
ve}ine qudi kvari raspolo-
`ewe. Wemu i vi{e nego
drugima, jer je, {to se ka`e,
u “prvoj liniji odbrane” ne-
~ega iza ~ega, izgleda, ne

stoji ba{ svim srcem, ali mu
je i to u opisu posla.

Sve je po~elo nedavno, ka-
da se pitawe, postavqeno to-
kom neobaveznog kafanskog
razgovora, svelo na aporiju
sli~nu onoj sa Ahilom i

korwa~om i zapretilo da
ina~e vrlo prijatno dru-
`ewe premetne u pravi urne-
bes sa sr~om i okrvavqenim

nosevima. Ali ne, ni-
je bilo re~i o politi-
ci (mada se ona ni
ovom prilikom nije
mogla izbe}i), ve} o
jednom sasvim nevi-
nom tehni~kom de-
taqu.

- Da li }e i po no-
voj, demokratskoj RTV
pretplati, mo}i da
mi iseku struju kao i
po onoj staroj [e-

{eqevoj taksi na brojilo? -
pitao je glasno jedan i svima
za stolom podigao pritisak.

Pale su te{ke re~i na ra-
~un dr`ave kojoj se omililo
da ima tri televizijska ka-
nala i desetak radio-progra-

ma (uprkos zdravoj logici i
mudrom iskustvu bogatijih
zemaqa koje su zadovoqne i
sa jednim televizijskim ka-
nalom), sve to upakovala u
nekakav “javni servis” i pre-
bacila na le|a gra|ana, ume-
sto da je reorganizovala i
privatizovala ve}i deo RTS-
a, pa tek onda krenula u na-
platu od zbuwenih korisni-
ka re~enog servisa.

To je moralo da se ra{~i-
sti na licu mesta, {to je zna-
~ilo da neko mora da ustano-
vi i da li se gra|ani ̀ ale na
ovu i ovakvu uredbu Vlade
Srbije. Onaj ko je savetovao
da se to utvrdi upravo u
“Elektrovojvodini”, nije ra-
~unao s tim da su pre~ani
uop{te, a Novosa|ani poseb-
no, vrlo pristojan i pomir-
qiv svet i da svoje obaveze

“ELEKTROVOJVODINA”: NA [TA SE KUPCI ÆALE

Visoki ra~uni 
i TV pretplata
� Da li bi {alterske sluæbenike kod nas trebalo
pla}ati na sat, ili po komadu? � I da li svima dati
beneficirani radni staæ, ili to omogu}iti samo
onima koji rade na reklamacijama? � Tu|e æalbe i
tuæbalice su, i ina~e, vrlo delikatna stvar. Pogi-
beqna, takore}i. I stresna, to svakako� Zahtevaju
posebna znawa i mnoge ve{tine onoga ko ih slu{a

Poznato je da je Novi Sad 
najve}e gradili{te u Srbiji, 

pa sledstveno tome i popri{te 
najburnije nelegalne gradwe,

{to za posledicu ima i veliki
broj nelegalnih potro{a~a

*

*

Kwiga 
utisaka je 

institucija

Statistika 
pokazuje da je

samo pet odsto
`albi osnovano
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uglavnom uredno ispuwavaju,
te da slika wihovog mogu}eg
nezadovoqstva ne}e biti do-
voqno “o{tra”.

Tako sam se obreo u novo-
sadskom zdawu “Elektrovoj-
vodine” u Bulevaru oslobo-
|ewa, gde sam upoznao kolege
iz lista “EV”, a potom i
@eqka Baji}a, i dobio pri-
liku da ih gwavim ~itavo
pre podne.

I odmah smo ustanovili:
EPS se, ni kriv ni du`an,
zatekao na udaru gneva onih
koji su nezadovoqni uvo-
|ewem novog nameta na iona-
ko istawene nov~anike i
`ivce gra|ana.

- Zapravo, na{ najve}i pro-
blem su neizmireni ra~uni -

veli @eqko. - Svesni smo da
zna~ajan broj kupaca vi{e
nije u stawu da redovno serv-
isira ni svoje teku}e obave-
ze, a kamoli jo{ da pla-
te i nagomilane dugove.
Uvo|ewem RTV pretpla-
te ovaj problem }e se sa-
mo uve}avati. Ipak, mi-
slim da je sre}na okol-
nost to {to je ovde kod
nas to mawe izra`eno i
{to u Novom Sadu, Voj-
vodini uop{te, sve re-
dovne plati{e izmiruju
i ovu pretplatu. Mada,
to jo{ ne mora da zna~i ni-
{ta, jer smo sa novim ra~uni-
ma krenuli od sredine de-
cembra i jo{ nemamo valid-
ne podatke.

Problem im je, ka`e, i
neovla{}ena potro{wa. Jer,
poznato je da je Novi Sad naj-
ve}e gradili{te u Srbiji,

pa sledstveno tome i popri-
{te najburnije nelegalne
gradwe, {to za posledicu
ima i veliki broj nelegal-
nih potro{a~a. S jednim od
wih se spore pred sudom (i to
po wegovoj tu`bi!) ve} godi-
nama bez previ{e izgleda da
}e do presude do}i uskoro.

- Mi smo zbog potro{a~a
koji imaju kompleksnije pro-
bleme, a me|u wima su i gra-
|evinski investitori, otvo-
rili taj na{ novi Centar,
upravo sa idejom da im omo-
gu}imo da sve zavr{e na jed-
nom mestu. Time smo im zna-
~ajno pomogli, a rasteretili
{alter-salu.

[alter za reklamacije su,

ka`e vrlo ozbiqno, raste-
retili tako {to su uveli -
Kwigu utisaka! I to ne bi-
lo kakvu. Vaqalo bi da se
pogleda.

Kwiga je - institucija.
Zadwa tvrda korica je zale-
pqena za pult, vaqda da je
neko ne bi odneo, a strani-
ce su numerisane kako bi se
odmah ustanovilo ako bi ih
neko cepao. U woj su “rubri-
ke”: podaci o potro{a~u ko-
ji unosi utiske, primedbe
ili {ta ve}, uz mogu}nost da
upi{e puno ime i prezime,
adresu, pretplatni~ki broj
i broj telefona, ili samo
jedan od ovih podataka, da-
tum kada je popunio rubri-
ku, potpis… Ni{ta poseb-
no. Ali, na margini je ru-
brika koju popuwava -
“Elektrovojvodina”. U wu
se unose svi podaci vezani
za predstavku potro{a~a, od
toga {ta je u~iweno, do pot-
pisa odgovornog radnika.
Dvosmerna komunikacija!

I prvo {to sam iz Kwige
utisaka pro~itao bilo je pi-
tawe izvesnog Predraga Ne-
{ovi}a iz Novog Sada. Pre-
pisujem, koliko da se zna ko-
ja mu je muka: “Za vikendicu
sam dostavio redovno svu po-

trebnu dokumentaciju
radi osloba|awa od
RTV pretplate koju
preuzimam na ku}nu
adresu. Sada sam dobio
obra~un sa pove}awem
od 300 dinara. Na {al-
teru tri nisu mi dali
obja{wewe. Redovan
sam plati{a, ali za-
{to pla}am duplo, i za
stan, i za vikendicu?

^ekam va{ odgovor na ku}nu
adresu za sedam dana.”

- U pravu je - ka`e @eqko.
- Prosledili bismo to RTS-
u, ali oni tra`e kompletnu
dokumentaciju. Svejedno, sa-
mo tre}ina zahteva za oslo-
ba|awe od pretplate koje im
dostavimo, bez obzira da li
su re{eni pozitivno ili ne-
gativno, vrati se ovamo. Gra-
|ani s pravom negoduju, ali
svoju qutwu upu}uju na pogre-
{nu adresu. A, jeste li pri-
metili da u Kwizi utisaka
ima i pohvala?  

Da, ali nisam poverovao
ro|enim o~ima. �

Milo{ Lazi}

Da li }e i po novoj, 
demokratskoj RTV pretplati,
mo}i da mi iseku struju kao 
i po onoj staroj [e{eqevoj 

taksi na brojilo? 

*

*

@eqko Baji}, rukovodilac 
Sektora merewa i obra~una

Elektrodistribucije Novi Sad u
razgovoru sa na{im saradnikom

U Centru za 
potro{a~e
“Elektro-
vojvodine” 
re{avaju 
se oni 
kompleksniji
slu~ajevi
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HIDROELEKTRANE

Dolazak takozvanog
sibirskog talasa,
uz pad temperatu-
re do minus 20

stepeni, nije iznenadio
energeti~are na \erdapu.
Prema Konvenciji o eks-
ploataciji i odr`avawu
HEPS “\erdap I i II”, koju
su potpisale vlade na{e
zemqe i susedne Rumunije
1998. godine, zajedni~ke hi-
droelektrane na Dunavu -
HE “\erdap” i “Portile de fi-

er”, zadu`ene da {tite sek-
tor Dunava od Kusjaka kod
Prahova do Pan~eva od leda
i ledenih poplava, na vreme
su preduzele potrebne mere
da se uspe{no obavi postav-
qeni zadatak. 

Prema re~ima Petra Gre-
kulovi}a, zamenika direk-
tora Sektora za proizvod-
wu i odr`avawe HE “\er-
dap I”, na 72. zasedawu Me-
{ovite srpskocrnogorske-
rumunske komisije za \er-
dap, odr`anoj krajem pro-
{le godine, usvojen je kon-
kretan zajedni~ki plan i
formiran je zajedni~ki
{tab za odbranu od leda. U
svojstvu rukovodioca Sek-
tora za odbranu od leda sa
na{e strane, Grekulo-
vi} isti~e da su obe za-
jedni~ke elektrane na
Dunavu blagovremeno
izvr{ile pripreme za
rad u zimskim uslovima.

Sa Institutom za vo-
doprivredu “Jaroslav
^erni” potpisan je ugo-
vor o osmatrawu i pra-
}ewu pojave leda, odno-
sno o mogu}nostima stva-
rawa ledenih ~epova koji
bi mogli da izazovu popla-
ve u priobaqu dve elektra-
ne. Sa re~nim brodarstvom
“Krajina” ugovoreno je an-
ga`ovawe dva sna`na te-

gqa~a - “Bor” i “Greben” -
koji su se i ranijih godina
uspe{no hvatali u ko{tac
sa ledenom stihijom na
\erdapu. Brodovi su jo{ 25.
decembra stigli na HE
“\erdap I” i tu u dowem
pretpristani{tu spremno
~ekaju da interveni{u ako
zatreba.

No, zasad takve potrebe
nema. A mo`e se desiti i da
je ne bude, ako se ostvare du-
goro~ne prognoze metero-
loga, da sibirski talas ko-
ji je na{u zemqu zahvatio
krajem januara ne}e dugo po-
trajati. Prisustvo leda, od
10 do 30 odsto povr{ine je-
zera, koji uglavnom na
“\erdap I” sti`e iz gorwih
tokova Dunava i wegovih
pritoka, ne ometaju plovid-
bu, kao ni proizvodwu du-
navskih elektrana. [tavi-
{e, obe, a naro~ito HE
“\erdap I” izuzetno uspe-
{no koriste povoqne doto-
ke Dunava za ovo doba godi-
ne i proizvode znatno vi{e
struje od planiranih koli-
~ina.

U o~ekivawu eventualne
intervencije, posade dva
ledolomca, se}aju se prote-

klih godina, kada je ovde
bilo znatno te`e, ~ak dra-
mati~no.

Posada “Grebena”, Vito-
mir Jorda~evi}, kapetan,
ma{inisti Jovica Solda-
tovi} i Bogoqub-Boki Bol-

botinovi}, kao i redar
Mom~ilo Ili} i kuvarica
Nasta Dini} posebno isti-
~u zimu 2002, odnosno 2003.
godine. Led je tada bio oko-
vao celo jezero. Dramati~-
no je bilo na celom sektoru,

naro~ito kod Sikolov-
ca, Golupca i Stare
Moldave. Tu su se form-
irali ledeni ~epovi, ko-
je su morali razbiti ka-
ko bi spre~ili podi-
zawe uspora vode uzvodno
ka Gradi{tu i Beogradu
i to u uslovima pravih
sibirskih mrazeva. Tada
je ledena kora bila tako

kompaktna i debela da se po
woj moglo bezbedno kreta-
ti, isti~e Bolbotinovi},
koji je ba{ na Svetog Savu,
dok je barometar pokazivao
minus 13 sepeni, na obali
Dunava na svom “Grebenu”

proslavqao 38. ro|endan. 
Tih dana se}aju se i wiho-

ve kolege sa broda “Bor”,
Jovica Radoi~i}, kapetan,
ma{inisti ^edomir Dre-
cun i Aca Bogdanovi}, re-
dar \or|e Barbulovi} i
Milka Dolbo~anovi}, ku-
varica. Radilo se po ceo
dan, a ~esto do duboko u no}.
Jer, vaqalo je ne samo raz-
bijati ledene ~epove ve} i
osloba|ati zarobqene bro-
dove, koji su ka Beogradu
tih dana prevozili uglav-
nom naftu i mazut.

Privredno dru{tvo “Hi-
droelektrane \erdap” us-
pe{no je zapo~elo reali-
zaciju plana za 2006. godi-
nu. Prvi mesec ove godine
zavr{ava sa preba~ajem
plana od oko 12 odsto.
Umesto planiranih 645,
sistemu se isporu~ile 720

“DUNAVSKE HIDROELEKTRANE” NA MINUS 20 STEPENI

Ledolomci u
pripravnosti
� “Bor” i “Greben”, dva snaæna broda Re~nog brodarstva
“Krajina”, deæuraju kod HE “\erdap I” � Za sada nema
opasnosti od ledene stihije i stvarawa ledenih ~epova

Led jo{ ne 
ugro`ava 

plovidbu na 
Dunavu

Obe zajedni~ke elektrane 
na Dunavu su blagovremeno 
izvr{ile pripreme za rad 

u zimskim uslovima
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Posledica maweg prihoda
EPS-a u 2006. godini od pr-
vobitno previ|enog Pla-
nom poslovawa, a zbog izo-
stajawa pove}awa cene
elektri~ne energije je
smawewe planiranih inve-
sticija u ovoj godini. I u
“Drinsko-Limskim HE” od-
ustalo se, stoga, od inovi-
rawa tehni~kog re{ewa na-
~ina pokretawa agregata
RHE “Bajina Ba{ta” u pump-
ni rad, koji je trebalo da
ko{ta oko 50 miliona di-
nara. Za wihovo pokretawe
sada se koriste generatori
H-3 i H-4 proto~ne HE “Ba-
jina Ba{ta”, {to uti~e na
habawe i br`e starewe ovih
ma{ina, koje ve} imaju 40
godina. 

Zahvaquju}i revitaliza-
ciji HE “Me|uvr{je” i HE
“Ov~ar Bawa”, planirani
obim investicija i nije ma-
li. Za investicione radove
u tim hidroelektranama iz
sredstava EPS-a izdvoji}e
se 100 miliona dinara, za
re{ewe problema zasutosti
re{etke na brani HE “Pot-
pe}” 36 miliona i za inve-
sticione radove u HE “Baji-
na Ba{ta” 59 miliona dina-
ra. Dakle, za investicione
radove, u ovoj godini, u
“Drinsko-Limskim HE” iz
sredstava EPS-a izdvoji}e
se ukupno 195 miliona di-
nara. Toj sumi trebalo bi
dodati i 199 miliona dina-
ra iz kredita KfW banke,
kojom }e se finansirati
kompletna rekonstrukcija
sopstvene potro{we i dela
telekomunikacija u HE “Ba-
jina Ba{ta”. 

- [to se ti~e ovogodi-
{wih remontnih radova,
sve {to je planirano u
funkciji je visoke pogon-
ske spremnosti svih po-
strojewa - ka`e Mijodrag
^itakovi}, tehni~ki di-
rektor “Drinskih HE”. - S
obzirom na predstoje}u re-
vitalizaciju, u HE “Bajina

Ba{ta” planirani su kla-
si~ni remonti, a ve}i za-
hvat mogu} je na generatoru
H-4. Izvr{i}e se totalna
rekonstrukcija sopstvene
potro{we, mewaju se tran-
sformatori u piralenu i
prekida~i, ugradi}e se dva
prekida~a u postrojewu
RHE, pored postoje}ih, ka-
ko eventualni kvar na wi-
ma ne bi izazvao te{ke po-
sledice na agregatima i
transformatorima. Ugra-
di}e se, tako|e, novi tra-
fo 11/220 kV,od 160 MVA,
nabavqen iz poqskog kre-
dita. Ugradwom novog re-
zervnog trafoa u postro-
jewu RHE mogu}e je remon-
tovati ~etiri postoje}a
transformatora. Po{to je
u protekle tri godine
obavqen kapitalni re-
mont oba agregata RHE i
tunela za Taru i ve}i za-
hvati na reverzibilki ni-
su potrebni bar narednih
deset godina, obavi}e se
samo klasi~ni. I u HE
“Zvornik” obavi}e se samo
klasi~ni remonti. Za fi-
nansirawe remontnih ra-
dova u “Drinskim HE” po-
trebno je 559 miliona di-
nara, a da li }e se sav taj

novac i obezbediti jo{ je
neizvesno. 

Za remontne radove u
“Limskim HE” predvi|eno
je 249 miliona, ali malo je
verovatno da }e toliko biti
i utro{eno, jer za neke ve}e
zahvate nisu obavqeni neo-
phodni pripremni radovi.
Ovogodi{wi radovi u wi-
ma, zapravo, mogu se podeli-
ti na one koji bi trebalo da
se urade i na one koji se ne
mogu prolongirati. A u wih
spadaju generalni remont
“B” generatora u HE “Pot-
pe}”, {to podrazumeva va-
|ewe rotora, i to zbog re-
{etke koja je lane uletela u
turbinu i napravila “haos”.
S tim u vezi, neophodno je
da se re{i problem zasuto-
sti brane. U HE “Uvac” za-
meni}e se turbinski regu-
lator i tehni~ki sistem
upravqawa, a u HE “Kokin
Brod” jezgro i namotaj na
blok transformatoru. Zame-
ni}e se i prekida~i 35 kV u
HE “Potpe}”, a u HE “Bi-
strica” rade se sinhroni
ispusti obe turbine, {to je
bilo ugovoreno u 2005. go-
dini. 

M. \oki}

MAWE PARA ZA INVESTICIJE U “DRINSKO-LIMSKIM HE” 

Iz kase EPS-a 195
miliona dinara

miliona kilovat-~asova
elektri~ne energije. Naj-
uspe{nija je bila i najve-
}a elektrana ovog pri-
vrednog dru{tva, “\erdap
I” sa 532 miliona kilovat-
~asova. HE “\erdap II” be-
le`i planiranu proiz-
vodwu od 135 miliona ki-
lovat-~asova.  

“Vlasinske HE” i HE
“Pirot” proizvele su ne-
{to mawe no {to je planom
bilo predvi|eno, po{to su
radile prema potrebama
sistema. Me|utim, izuzet-
no je va`no da su jedna i
druga elektrana pogonski
potpuno spremne sa punim
akumulacijama, odnosno
koli~inama elektri~ne
energije iznad plana za
ovo doba godine. 

^eda Dragi{i}

Jo{ neizvesno da li 
}e se obezbediti dovoqno 
novca za remonte: sa 
kapitalnog remonta 
u RHE “Bajina Ba{ta”
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Evropska unija pro-
glasila je Dunav
saobra}ajnim ko-
ridorom od vital-

nog interesa i zna~ajnom
linijom za robnu razmenu
sa ostatkom sveta. Dunavom
se Unija uglavnom snabde-
va sirovinama sa istoka, a
u suprotnom pravcu izvozi
finalne proizvode. In-
tenzitet saobra}aja, posle
kriznih devedesetih godi-
na, je u stalnom porastu, a
prevoz robe meri se milio-
nima tona. Defile belih
luksuznih brodova koji kr-
stare Dunavom sa turisti-
ma iz zapadnoevropskih ze-
maqa, Amerike i Kanade,
svrstavaju ovu reku u atrak-
tivnu turisti~ku destina-
ciju.

- Zna~ajnu ulogu u plo-

vidbi imaju prevodnice u
HE “\erdap”. Stawe opre-
me, i pored toga {to su u
vi{egodi{wem radu,
uglavnom je dobro, ka`e Jo-
van Milovanovi}, {ef
Prevodnice. - Evropska
agencija za rekonstrukciju
izrazila je `equ da ulo`i
sredstva u modernizaciju
prevodnica na na{em delu
Dunava. U tom smislu ura-
|ena je studija koja predvi-
|a ugradwu najsavremenije
opreme. Da li }e Evropa
odre{iti kesu i koliko je
sredstava spremna da iz-
dvoji, jo{ se ne zna. Pre-
vodnica na na{oj polovi-
ni HEPS “\erdap II” zad-
wih osam godina sama pre-
vodi brodove jer je rumun-
ska u vi{egodi{wem re-
montu. Vremena za ve}e re-

monte nije bilo, a zahvaqu-
ju}i preventivnom odr`a-
vawu ni ve}ih zastoja u
plovidbi, a u posledwe tri
godine nije zabele`en ni-
jedan minut zastoja zbog
kvara na opremi. Najkri-
ti~niji deo opreme je za-
mewen, u ormanima automa-
tike promeweno je oko
1000 releja, a sve ove po-
slove zavr{avali smo u pa-
uzi izme|u prevo|ewa bro-
dova. Mnogo je jo{ poslova
preostalo da bi se oprema
dovela u redovno stawe, is-
ti~e Milovanovi}.

Dobra vest stigla je sa
rumunske prevodnice o to-
me da je zavr{en vi{egodi-
{wi remont i da rumunski
partner preuzima uzvodno
prevo|ewe brodova. Nedav-
no je na rumunskoj prevod-

nici odr`an sastanak
predstavnika dve prevod-
nice na kojem je dogovore-
na dinamika prevo|ewa
brodova. Naime, od decem-
bra 1984. godine, kada je
formirana akumulacija, pa
do ulaska na{e prevodnice
u rad februara 1994, bro-
dove je prevodila rumunska
prevodnica. Posle dve go-
dine zajedni~kog rada,
plovidbu preuzima na{a
prevodnica, a rumunska
ulazi u ve} pomenuti re-
mont. Vreme do kraja godi-
ne iskoristi}e se za uhoda-
vawe rumunske prevodnice,
a zatim }e se pre}i na us-
taqenu {emu prevo|ewa
plovila ve} uhodanu na HE
“\erdap I”.  �

M. Dr~a

PUNO POSLA ZA PREVODNICE HE “\ERDAP”

Dunav- evropski koridor 
� Ura|ena studija koja predvi|a ugradwu najsavremenije opreme u prevodnicu na
“\erdapu” � Zavr{en vi{egodi{wi remont rumunske prevodnice

HE “\erdap” -
vrata Evrope
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DISTRIBUCIJE

Novo preduze}e
Privredno dru-
{tvo za distribu-
ciju elektri~ne

energije “Centar” d.o.o.
Kragujevac nastalo je, u pr-
voj fazi reorganizacije,
spajawem javnih preduze}a
za distribuciju elektri~-
ne energije “Elektro{uma-
dija” Kragujevac i “Elek-
tromorava” Po`arevac. 

Svaki po~etak je te`ak,
pogotovo u situaciji kada se
od firmi iz dve razli~ite
sredine formira jedno za-
jedni~ko preduze}e. Pored
proceduralnih te{ko}a u
uspostavqawu statusnih
promena, u obe sredine po-
stoji doza neizvesnosti {ta
donosi nova organizacija.
“Centar” je specifi~no
preduze}e i jedinstveno u
odnosu na ostala privredna
dru{tva po mnogo ~emu. Za-
sad Dru{tvo nema formira-
nu upravu. Do dono{ewa no-
ve sistematizacije formi-
rani su zajedni~ki koordi-
nacioni timovi po oblasti-

ma poslova na osnovu odluke
o privremenom obavqawu
poslova na nivou dru{tva.
Privremena organizaciona
{ema predvi|a, pored di-
rektora i zamenika direk-
tora, koga bira Skup{tina
dru{tva, i koordinatore za
pojedine oblasti koji su
predsednici zajedni~kih
timova. Kada bude za`ivela
nova sistematizacija, budu-
}a uprava }e biti formira-
na na principu zastupqeno-
sti iz svih sredina bez ob-
zira na sedi{te Dru{tva.

- Svi zaposleni u dru-
{tvu imaju podjednak tret-
man i u~ini}u sve da orga-
nizacione promene budu
obavqene tako da svi shvate
da ne postoji mogu}nost da
neko bude o{te}en. Tako|e,
nastoja}u da novo privred-
no dru{tvo sistemski uspo-
stavi temeqe, da postane
uspe{no u Elektroprivre-
di Srbije i da bude centar
ne samo po nazivu i geo-
grafskom polo`aju, ve} i
po ugledu i zna~aju, ka`e

Ivan Sav~i}, direktor ED
“Centar” d.o.o. Kragujevac.
- Poslovi koji su se do sada
obavqali u dosada{wim
JP i daqe }e se normalno
odvijati u ograncima. Naj-
va`nije pitawe na kome sa-
da radimo je uspostavqawe
nov~anih tokova i ekonom-
skih odnosa na zdravim
osnovama. Ote`avaju}a
okolnost je da su u pitawu
dve sredine sa tradicio-
nalno lo{im navikama sta-
novni{tva i privrede za
pla}awe utro{ene elek-
tri~ne energije, tako da se
po pitawu naplate moraju
sprovoditi veoma o{tre i
trajne mere po uzoru na na-
predak koji je postignut u

JP “Elektro{umadija” za
posledwih godinu i po da-
na. Sve u svemu posla ima
mnogo, ali u~ini}emo sve
da zajedni~ko dru{tvo po-
sluje uspe{no.

Specifi~nost novog pri-
vrednog dru{tva je i u
~iwenici da }e ovo dru-
{tvo za godinu dana imati
i drugu fazu koja je predvi-
|ena globalnom organiza-
cijom i planom poslovawa
EPS-a za 2006. u kojoj }e se
ovom dru{tvu pripojiti
[umadijski i Pomoravski
okrug, ~ime }e se ova teri-
torija ekonomsko i tehni~-
ki zaokru`iti.  

N. Pavi}evi}

PO^ETAK RADA NOVOG PRIVREDNOG DRU[TVA U KRAGUJEVCU

Kad se udru`e “Morava”
i “[umadija”

Uspostavqawe nov~anih tokova i ekonom-
skih odnosa unutar PD - najpre~i zadatak

U prisustvu predstavni-
ka poslovodstva “Elektro-
vojvodine” i ~elnika lo-
kalnih vlasti, pred Novu
godinu u Kovinu je pu{te-
na u rad nova trafo-jedi-
nica od 31,5 MVA ~ime je
dosada{wi kapacitet
udvostru~en. - Na vama je
sada da ga “napunite”,
`argonom energeti~ara,
obratio se prisutnima Du-
{an Muti}, pomo}nik di-

rektora “Elektrovojvodi-
ne”. Drugim re~ima, to
zna~i da su otvorene mo-
gu}nosti za rast indu-
strijske potro{we elek-
tri~ne energije, kao i u
doma}instvima.

- U takozvanim {picevi-
ma, potro{wa elektri~ne
energije koja sti`e iz glav-
ne trafo-stanice skoro je
dostizala raspolo`ivi ka-
pacitet - ka`e Vlasta

@ivkov, rukovodilac
Odeqewa Elektrodistri-
bucije Pan~evo u Kovinu.
Dakle, mogu}nosti za pri-
kqu~ivawe novih potro{a-
~a svedene su na minimum.
Na to su nas u posledwe vre-
me upozoravali i potenci-
jalni potro{a~i, kao {to
je fabrika za recikla`u
guma, koja tra`i trafo
stanicu od 9 MVA snage.
Novim transformatorom

ne samo da smo pove}ali ka-
pacitete nego smo otkloni-
li i uzroke ~estih iskqu-
~ewa i kvarova. Tako, ubu-
du}e kad nastanu kvarovi
ili zbog potrebnih interv-
encija, kupci u kovinskoj
op{tini ne}e ostajati bez
elektri~ne energije. Jer,
kad se jedan trafo iskqu~i
mewa ga drugi, a ina~e mogu
da rade i paralelno.              

R. S.

U KOVINU PU[TEN U RAD NOVI TRAFO

Ubudu}e vi{e novih kupaca

Ivan 
Sav~i}
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Privredno dru{tvo
za distribuciju
elektri~ne ener-
gije “Jugoistok”

d.o.o. Ni{ ~ine ~etiri do-
sada{wa javna preduze}a za
distribuciju elektri~ne
energije: Elektrodistri-

bucija Ni{, sa pogonima
Pirot i Prokupqe, “Elek-
trotimok” Zaje~ar, Elek-
trodistribucija Leskovac
i Elektrodistribucija
Vrawe. U toku su svi prav-
no-administrativni po-
slovi oko registracije
ovih delova Dru{tva koji
}e ~initi Ogranke Dru-
{tva. Skra}eno ime Pri-
vrednog dru{tva je ED “Ju-
goistok” d.o.o. Ni{. U
Dru{tvu koje brine o snab-
devawu 570.000 potro{a~a
je 2.500 zaposlenih.

U Dru{tvu }e biti {est
ogranaka. Od dosada{weg
JP “Elektrodistribucija”
Ni{, formirana su tri
ogranka, sa sedi{tima u
Ni{u, Pirotu i Proku-
pqu, a javna preduze}a za
distribuciju elektri~ne
energije Zaje~ar, Leskovac
i Vrawe prerasla su u

ogranke bez izmene terito-
rijalne nadle`nosti u od-
nosu na prethodno stawe.

- Ono {to nas o~ekuje u
narednom periodu je para-
lelno uskla|ivawe rada
svih 

{est ogranaka, kao i
funkcionisawe Dru{tva
kao jedinstvenog preduze-
}a. Potrebno je da {est
nezavisnih celina po~ne
da funkcioni{e kao jed-
na, sa svim problemima
koji se javqaju prilikom
ovakvog ujediwewa, ka`e
Aleksandar Jawi}, direk-
tor Privrednog dru{tva
“Jugoistok”. - Svi delovi
Dru{tva koji startuju sa
razli~itih pozicija treba
da do|u na isti nivo i to je
najva`niji zadatak. Naj-
vi{e posla o~ekuje Ogra-
nak Ni{, koji je optere-
}en najve}im i tehni~kim

IZ PD “JUGOISTOK” D.O.O. NI[ 

Od svakog najboqe, 
korist svima
� Udruæivawe treba da omogu}i da se najboqa praksa u re{a-
vawu odre|enog problema u nekom od ovih ogranaka, primeni
u ostalim, {to }e biti mnogo lak{e kada su svi oni u jednom
privrednom dru{tvu, kaæe direktor Aleksandar Jawi}

Ka novom brendu EPS-a
Ambicija Dru{tva, koje poseduje do-

voqno potencijala, stru~nog kadra i
tehni~kih mogu}nosti, je da bude vode}e
elektrodistributivno dru{tvo u Srbi-
ji. @elimo da postanemo motor privred-
nog i kulturnog razvoja jugoisto~ne regi-
je. O~ekujemo veliku saradwu sa pri-
vrednim subjektima, Univerzitetom i
nau~nim potencijalima kako bi kroz ED
“Jugoistok” predstavili sve aspekte i prednosti ovog dela
Srbije. Na primer, gotovo sve male hidroelektrane u vla-
sni{tvu EPS-a, koje predstavqaju budu}nost u proizvodwi
elektri~ne energije, koncentrisane su upravo na ovom pod-
ru~ju, i nadamo se da }e i prirodne lepote na{eg okru`ewa
biti na pravi na~in i u potpunosti iskori{}ene za afirmi-
sawe Dru{tva. 

ED “Jugoistok” {ansa je za stvarawe “novog brenda”, jer }e
imati mnogo toga novog da poka`e i pru`i u ovom novom po-
slovnom okru`ewu. 

ALEKSANDAR JAWI]
DIREKTOR ED "JUGOISTOK" d.o.o.

INSERVER ZA RAZVOJ POSLOVNO-INFORMACIONOG SISTEMA U ED VRBAS

Po`rtvovanim radom 
do vrednih aplikacija 

Od ogranaka u ED
Ni{ su najve}i
tehni~ki problemi

Aplikacije za odeqewa energetike i
finansija, aplikacije za evidenciju kvara
kod potro{a~a, za vozni park, evidencija
ulaznih i izlaznih faktura… Ovo je samo
deo doprinosa inservera za razvoj poslovno-
informacionog sistema u ED Vrbas, Klare
^olakovi}, diplomiranog ekonomiste, za
samo pola decenije rada na poslovima
informati~ara. Od po~etka godine, svim
elektrodistribucijama u Vojvodini na
raspolagawu su aplikacije za obra~un zara-
da, delo Klare ^olakovi}.

- Razvoj poslovno-informacionog sistema
nije mu{ki posao. Ako i sami pogledate,

vide}ete da su `ene, uglavnom, vo|e sli~nih
projekata. Mislim da su analiti~nije i sis-
temati~nije od mu{karaca, pa stoga i sposob-
nije da pojednostave i predstave ono {to rade,
ka`e Klara ^olakovi}.- Smatram da moj posao
spada u neku vrstu umetnosti. Kada radim,
nije mi bitno da li je u toku radno vreme ili
je pro{lo, da li je dan ili no}. Najva`nije je
da me porodica razume.

Ova kreatorka informacinih programa
vezanih za "Elektrovojvodinu", ka`e da joj
nedostaje prostor za razvoj novih programa,
kao i vreme, kako sama ka`e, za daqe
usavr{avawe u smislu odlaska na kurseve i

seminare. Sama se edukuje preko interneta i
literature koju pronalazi. - Dobro bi bilo da
nas ima jo{. Vaqalo bi da imamo mlade
kolege, koje bi ujedno i u~ile od nas, za
po~etak na jednostavnim zadacima. Takvi
zadaci sada mi oduzimaju dragoceno vreme i
prekidaju daqe usavr{avawe - ka`e Klara
^olakovi}.

A. Jan~i}-Raki}evi}

Klara 
^olakovi}
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Debeli minus tokom de-
setak dana januara uticao
je na pove}anu potro{wu
elektri~ne energije i du-
gotrajno vr{no optere-
}ewe na konzumnom pod-
ru~ju “Elektrodistribu-
cije Beograd” d.o.o. U tom
periodu do{lo je i do ve-
}eg broja kvarova na ni-
skonaponskoj, kao i na 35
kV mre`i. Zahvaquju}i
anga`ovawu zaposlenih u
Direkciji upravqawa i
odr`avawa DEES, me|u-
tim, nije bilo ve}ih pro-
blema sa snabdevawem
elektri~ne energije.
Ekipe su danono}no ot-
klawale kvarove i in-
tervenisale u svim
slu~ajevima reklama-
cija potro{a~a. Ve-
liku zaslugu za “takav
red u neredu” imao je
Informativni cen-
tar EDB-a, koji je u
tim kriti~nim dani-
ma bio prosto zasut
pozivima gra|ana.

Prema re~ima Bo-
rislava Kosanovi}a,
direktora Direkcije
upravqawa i odr`avawa
DEES, u ~ijem je sastavu i
Informativni centar,
samo u decembru primqe-
no je vi{e od 50 hiqada
poziva, {to je znatno vi-
{e nego ranijih meseci.
De{avalo se da problemi
u snabdevawu potro{a~a
usled pove}ane potro{we
elektri~ne energije i no-
vog na~ina obra~una, iza-
zvanog uve}awem iznosa
zadu`ewa zbog po~etka
naplate RTV pretplate,
“donesu” i do hiqadu po-
ziva dnevno. Svi pozivi,
na`alost, nisu mogli da
budu uvek obra|eni, a zbog
~ekawa u redovima, produ-

`avalo se i radno vreme
operatera, po{to je wi-
hov broj za tako pove}ani
priliv kupaca jo{ nedo-
voqan.

Informativni centar
EDB, prvi takav u Srbiji,
zvani~no je po~eo sa radom
u junu 2003. godine. Njegov
telefon 340-5555, na koji
potro{a~i dobijaju po-
trebne informacije, ve} je

mnigima poznat. Od okto-
bra protekle godine po~e-
la je i realizacija druge
faze wegovog razvoja i to
testirawem posebnog sof-
tverskog paketa za prihva-
tawe prijave kvarova na
elektrodistibutivnoj mre-
`i od operatera i vo|ewa
dnevnika od dispe~era
nadle`nih za jedan kilo-
volt. Na osnovu tog progra-
ma prati se anga`ovawe
kako dispe~era, tako i dis-
pe~ereskih ekipa i nadle-
`nih slu`bi za odr`a-
vawe. U svakom trenutku,
zna~i, operater ima uvid u
pravo stawe, mo`e kon-
kretno da vidi dokle se
stiglo sa otklawawem kva-

ra i u mogu}nosti je da po-
tro{a~ima pru`i ta~nu i
kompletnu informaciju.

Informacijama o kvaro-
vima, planiranim iskqu-
~ivawima, stawu na EDB
ra~unu, ceni elektri~ne
energije, posebnim pogod-
nostima za odre|ene kate-
gorije potro{a~a, ovaj in-
formacioni punkt sve vi-
{e predstavqa pravi uslu-

`ni centar za `iteqe
Beograda i poboq{ava
samim tim odnos sa po-
tro{a~ima, {to je u
ciqu pribli`avawa po-
slovawa evropskim
standardima i trajno
opredeqewe ovog pri-
vrednog dru{tva.

Na kraju i malo stati-
stike, {to je najboqa
ilustracija dosada{weg

rada centra. Centar je gra-
|anima na raspolagawu
svakog radnog dana od 7 do
20 ~asova. Samo u pro{loj
godini Call centar, kako
ga jo{ zovu, primio je vi{e
od 333.000 poziva, od kojih
su operateri obradili
preko 126.000. Za razli~ite
informacije interesovalo
se 112.000 gra|ana, a samo
za kvarove preko 14.000 po-
tro{a~a. Najve}e optere-
}ewe u radu Centar ima
upravo u zimskoj sezoni
zbog uve}anih obra~una za
utro{enu elektri~nu ener-
giju i usled pove}anog bro-
ja kvarova na mre`i. 

Q. Nenezi}

INFORMATIVNI CENTAR EDB U VREME LEDENOG TALASA

Hiqadu 
poziva 
dnevno

i finansijskim proble-
mima. Ciq nam je da se
spajawe ~etiri javna
preduze}a pozitivno re-
flektuje na poslovawe ka-
ko samog Dru{tva, tako i
pojedina~nih elektrodi-
stribucija. U prvih neko-
liko meseci nastoja}emo
da o~uvamo rezultate koje
su postigle sve pojedina~-
ne firme, a koristi od
udru`ivawa bi}e tek po-
sle odre|enog perioda.
Udru`ivawe treba da
omogu}i da se najboqa
praksa u re{avawu odre-
|enog problema u nekom
od ovih ogranaka, prime-
ni u ostalim ograncima.
To }e biti mnogo lak{e
kada su svi ogranci u jed-
nom sistemu, u jednom pri-
vrednom dru{tvu.

- Bi}emo u ve}oj meri
upu}eni jedni na druge,
protok ideja i qudi unu-
tar samog Dru{tva bi}e
mnogo boqi i lak{i, pa
o~ekujemo i adekvatne re-
zultate - nagla{ava Jawi}
i isti~e da je prevashodni
zadatak da se u potpunosti
ostvari plan poslovawa za
2006. godinu, posebno u de-
lu odr`avawa i investi-
cija, i da se istovremeno
servisiraju sve obaveze i
prema dr`avi, prema kup-
cima elektri~ne energije
i prema zaposlenima. 

Nastavi}e se uvo|ewe in-
tegrisanog sistema menad-
`menta kvaliteta (QMS,
menad`ment za{tite `i-
votne sredine, za{tite
zdravqa i bezednosti) a po-
seban akcenat bi}e na edu-
kaciji zaposlenih.       

S. Man~i}

Informativni
centar EDB 

trinaest 
~asova 

dnevno na 
raspolagawu

kupcima

Ekipe su danono}no 
otklawale kvarove i 
intervenisale u svim 

slu~ajevima reklamacija 
potro{a~a
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EKOLOGIJA

Kao jedna od kqu~-
nih tema koja se na-
me}e u svakoj ras-
pravi o klimat-

skim promenama, odnosno
za{titi `ivotne sredine
jeste i problem sigurnosti
snabdevawa elektri~nom
energijom. Dugoro~na ener-
getska politika trebalo bi
da bude zasnovana na prin-
cipima odr`ivosti, {to
zna~i da svako pove}awe ni-
voa energetske efikasnosti
i tehnolo{ke stru~nosti
mora da podrazumeva i raci-
onalno kori{}ewe resursa
i smawewe emisije {tetnih
gasova. Udeo fosilnih go-
riva u proizvodwi elek-
tri~ne energije, ~ije kori-
{}ewe se neminovno povezu-
je sa visokom emisijom
ugqen-dioksida, mora
da bude ve}i da bi se
na svetskom nivou za-
dovoqila rastu}a tra-
`wa za energijom.
Smatra se da je, ako se
u narednih 20 godina
obavi revitalizacija
svih elektrana na
ugaq ~ija starost prelazi 30
godina, mogu}e ostvariti
smawewe emisije ugqen-di-
oksida za vi{e od milijardu
tona godi{we.

Evropska industrija ugqa
fokusirana je na istra`i-
vawe i razvoj niza procesa
usmerenih na to da ugaq u~i-
ne “~istim” partnerom. In-
dustrija ugqa i na wemu zas-
novana proizvodwa elek-
tri~ne energije zasnovana
zahtevaju stabilne okvire za
planirawe. Sa usvojenom
odgovaraju}om politikom,
ovaj energent mo`e da na-

stavi da obezbe|uje sigurnu,
jeftinu energiju za Evropu,
istovremeno ispuwavaju}i
ekolo{ke zahteve. Negati-
van uticaj na `ivotnu sre-
dinu mo`e se smawiti pri-
menom koncepta “~istog”
ugqa koji predstavqa osnovu
za wegovo dugoro~no pri-
hvatawe kao dominantnog
energenta, a dovoqno je
fleksibilan da ga mogu ko-
ristiti sve zemqe. Prva fa-
za koncepta “~istog” ugqa
te`i da promovi{e uvo|ewe
najsavremenije tehnologije
sagorevawa bez {tetnog uti-
caja na `ivotnu sredinu na
nivou cele Evrope. To pod-
razumeva smawewe emisije
~estica azotnih oksida i
ugqen-dioksida, kao i po-
boq{awe performansi

elektrana. Druga faza obez-
be|uje niz razvojnih aktiv-
nosti zasnovanih na stal-
nom poboq{awu stepena is-
kori{}enosti elektrana.
Posledwa faza zasnovana je
na ideji elektrane sa malom
ili nultom emisijom ugqen-
dioksida i poseduje veliki
potencijal za smawewe emi-
sije, ali se mo`e posti}i je-
dino na {tetu tro{kova,
efikasnosti i potro{we
resursa.

- Kada je re~ o Srbiji, s
pravom se mo`e re}i da je
ugaq najva`nija mineralna

sirovina ne samo sa ekonom-
skog ve} i socijalnog stano-
vi{ta. Oko 70 odsto elek-
tri~ne energije proizvodi
se u EPS-ovim termoelek-
tranama sagorevawem ugqa,
kao osnovnog energenta. To
zna~i da sigurnost snabde-
vawa elektri~ne energije u
Srbiji po~iva na ugqu. We-
gove komparativne predno-
sti, kao {to su velike re-
zerve, mogu}nost masovne
proizvodwe povr{inskom
eksploatacijom i niski tro-
{kovi proizvodwe, ukazuju
da }e tako ostati i ubudu}e.
Stoga je i interes EPS-a da
koristi ugaq na bezbedan,
ekonomi~an i ~ist na~in -
ka`e Slobodan Mitrovi},
pomo}nik direktora Direk-
cije za strategiju i investi-

cije, i dodaje da je pred
EPS-om veliki posao
na unapre|ewu i moder-
nizaciji termokapaci-
teta, sa akcentom na po-
ve}awu energetske
efikasnosti, kao i na
unapre|ewu mera za-
{tite `ivotne sredi-

ne da bi se taj ciq i ostva-
rio.  

Ratifikacija Kjoto pro-
tokola i primena Mehani-
zma ~istog razvoja otvaraju
mogu}nost za privla~ewe
stranih investicija i obez-
be|ivawa dodatnih sredsta-
va, kao i transfer tehnolo-
gije, za projekte unapre|ewa
energetske efikasnosti u
proizvodnim postrojewima
EPS-a. 

Prema re~ima Mitrovi}a,
u narednih nekoliko godi-
na, unapre|ewe energetske
efikasnosti je glavni na-

~in da EPS smawi emisiju
ugqen-dioksida na ekono-
mi~an na~in, jer pored
smawewa emisije, doprino-
si o~uvawu resursa i odr`i-
vojom razvoju zemqe. Uvo-
|ewe “~istih” tehnologija
sa ugqem planira se za po-
strojewa koja }e se graditi u
budu}nosti. Tu se prvenstve-
no misli na tehnologiju sa-
gorevawa u cirkulacionom
fluidizovanom sloju i teh-
nologiju proizvodwe struje
u postrojewima sa nadkri-
ti~nim parametrima pare,
koje imaju znatno ve}u ener-
getsku efikasnost od tre-
nutno instalisanih, pa sa-
mim tim i zna~ajno mawu
emisiju.

Kao re{ewe za budu}u pri-
menu ugqa prepoznaje se teh-
nologija proizvodwe struje
u termoelektranama sa nul-
tom emisijom {to podrazu-
meva izdvajawe ugqen-diok-
sida i wegovo skladi{tewe
u geolo{kim rezervoarima i
okeanima. Danas se razvoj
ove tehnologije nalazi u pu-
nom zamahu, a komercijalna
primena se o~ekuje za pet do
deset godina. 

- EPS pa`qivo prati raz-
voj ove tehnologije jer, ugaq
predstavqa 84 odsto ukupnih
energetskih rezervi Srbije,
a s druge strane, u na{oj zem-
qi postoje takvi rezervoari,
u kojima bi se mogao skladi-
{titi ugqen-dioksid. Ko-
ri{}ewe ugqa u kontekstu
klimatskih promena jeste
problem za EPS, ali nije
nere{iv i radi se na tome -
zakqu~uje Mitrovi}. �

A. ^oli}

[TA PODRAZUMEVA KONCEPT “^ISTOG” UGQA

Savremene
tehnologije 
sagorevawa
� Vi{e faza do nivoa da termoelektrane
postignu malu ili nultu emisiju ugqen
-dioksida

Ugaq osnovni energent za oko
70 odsto elektri~ne energije
proizvedene u EPS-u

Unapre|ewem energetske
efikasnosti do mawe 

emisije ugqen-dioksida

*

*
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Uslede}em obavezu-
ju}em periodu za
primenu Kjoto
protokola, od

2013. do 2017. godine, neop-
hodno je preduzimawe rigo-
roznijih mera za redukciju
emisija gasova koji izaziva-
ju efekat staklene ba{te.
Neophodna je efikasnija
me|unarodna saradwa u
sprovo|ewu Okvirne kon-
vencije Ujediwenih nacija
o promeni klime, naro~ito
u oblasti razvoja strategije
adaptacije na izmewene
klimatske uslove, kako bi
se smawile qudske `rtve i
enormne materijalne {tete
uzrokovane sve u~estalijim
i intenzivnijim klimat-
skim ekstremima katastro-
falnih razmera koje poga-
|aju sve regione sveta. Neo-
phodno je, tako|e, i ukqu~i-
vawe problema vezanih za
klimatske promene u prio-
ritete strate{kih nacio-
nalnih dokumenata kao {to
su  strategije razvoja, stra-
tegije iskorewivawa siro-
ma{tva i sektorske strate-
gije u oblasti energetike,
poqoprivrede, {umarstva,
vodoprivrede… Ovo bi, u
najkra}em, bili zakqu~ci
sa 11. zasedawa Konferen-
cije zemaqa ugovornica
Okvirne konvencije UN o
klimatskim promenama, Pr-
vog zasedawa ugovornica
Kjoto protokola i 23. zase-
dawa savetodavnih organa
Konvencije za nauku i teh-
nologiju i implementaciju.
Skup posve}en klimatskim
promenama odr`an je u
Montrealu krajem pro{le
godine uz u~e{}e 180 ze-
maqa sa 8.700 u~esnika.   

- Imaju}i u vidu zna~aj
ovog skupa, na kojem je u~e-
stvovala i delegacija Srbi-
je i Crne Gore, sa aspekta
interesa zemaqa u razvoju,
dono{ewe odluka na zase-
dawu ima poseban zna~aj.
Usvajawem novih uputstava

i procedura, otvorene su
mogu}nosti u pogledu obez-
be|ivawa dodatnih finan-
sijskih sredstava u novoo-
snovanim fondovima, uz
Konvenciju i Kjoto proto-
kol, a za potrebe pru`awa
podr{ke zemqama u razvoju
i transfer ekolo{ki ~i-
stih tehnologija - ka`e Mi-
hajlo Gavri}, ~lan delega-
cije SCG. - Za daqe aktivno
u~e{}e SCG u me|unarod-
nim aktivnostima u oblasti
klimatskih promena, od
prioritetnog je zna~aja do-
no{ewe dr`avne Okvirne
konvenije i Akcionog pla-
na za klimatske promene,
koja bi, pored ostalog obu-
hvatala analizu uslova za
implementaciju Kjoto pro-
tokola i eventualno, u~e-
{}e na{e zemqe u mehani-
zmu ~istog razvoja, kao i
scenarije eventulnih novih
obaveza u okviru kandidatu-
re za ~lanstvo u EU. U tom
kontektstu treba naglasiti
da je pro{le godine, na te-
ritoriji ~lanica EU uspo-
stavqen jedinstven sistem

trgovine emisijama gasova
sa efektom staklene ba{te,
koji je posebnom direkti-
vom povezan sa mehanizmima
trgovine emisijama uspo-
stavqenim u okviru Kjoto
protokola.

- Kada je re~ o rudarstvu i
energetici u Srbiji i o
primeni Kjoto protokola,
neophodno je ukqu~ivawe
problema vezanih za kli-
matske promene u sektorska
dokumenta, u koje spada i
Strategija razvoja energe-
tike Republike Srbije do

2015. godine. Ona sadr`i,
isti~e Gavri}, generalne
konstatacije vezane za za-
{titu `ivotne sredine i
Kjoto protokol, ali ne i
wihov uticaj na sektor
energetike. Veoma je bitno
i ja~awe svesti, odnosno po-
dizawe op{teg znawa o zna-
~aju klimatskih promena,
Kjoto protokolu, kao i o me-
hanizmu ~istog razvoja, ka-
ko u Ministarstvu rudar-
stva i energetike, tako i u
preduze}ima u okviru ener-
getskog sektora. U prilog
opredeqewa SCG za ulazak
me|u kandidate za ~lanstvo
u EU, neophodno je ukazati
na wihov novi zahtev u obla-
sti smawewa emisija sa
efektom staklene ba{te za
15 do 30 odsto u drugom oba-
vezuju}em periodu. U vezi sa
tim name}e se potreba da se
uradi analiza uticaja Kjoto
protokola i to, pre svega,
obaveza koje su nametnute
sektoru energetike. U na-
rednom periodu, tako|e,
treba detaqno ispitati sve
mehanizme trgovine emisi-
jama Kjoto protokola, kako
bi se utvrdili uslovi pod
kojima se SCG mo`e, even-
tualno, ukqu~iti u sistem
trgovine emisijama u okvi-
ru Kjoto protokola, kao i u
druge sisteme uspostavqene
u okviru EU. �

K. Jani}ijevi}

KLIMATSKE PROMENE - PORUKE IZ MONTREALA

Planeta ne pra{ta
� Predstavnici 180 zemaqa sveta saglasni su da je potrebno brzo preduzimawe
daqih akcija u ciqu za{tite globalne klime

Tokom Konferencije u Montrealu, velika pa`wa bila je po-
sve}ena metodologiji o mogu}nostima za prikupqawe i skla-
di{tewe ugqen-dioksida u naftnim bu{otinama. Ovaj proces
se sastoji od izdvajawa ugqen-dioksida iz industrijskih i
drugih energetskih izvora (tu spadaju i termoenergetski
objekti, kao veliki emiteri ugqen-dioksida), transporta do
mesta skladi{tewa i dugoro~nog izdvajawa, odnosno nekoj vr-
sti izolacije od spoqa{ne atmosfere. Skladi{tewe u bu{o-
tinama koje se nalaze na kopnu ili u moru radilo bi se po teh-
nologiji veoma sli~noj onoj koja se koristi prilikom eksploa-
tacije nafte i gasa. Na taj na~in ugqen-dioksid bi se “sklo-
nio” iz atmosfere, smawio bi se wegov uticaj na klimatske
promene ali bi se cena energenata pove}ala za 30 odsto.

“^uvawe” ugqen-dioksida

U prvom 
planu

smawewe
emisija 

gasova sa
efektom 
staklene 

ba{te
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OBNOVQIVI IZVORI

Fabrika za pre-
radu sme}a, sa
godi{wim ka-
pacitetom od

najmawe 100.000 tona, kom-
pletnu energiju za proces
rada obezbe|ivala bi sa-
gorevawem otpada, a vi-
{ak bi upu}ivala na tr-
`i{te. Po~etni koraci
za izgradwu takve fabri-
ke, u kojoj bi se otpad pre-
ra|ivao i selektirao radi
recikla`e, odnosno vra-
}awa sekundarnih sirovi-
na u novi `ivot, na~iwe-
ni su u Po`arevcu. Ideja
da se na ovaj na~in re{i
sve ve}i problem odla-
gawa sme}a u Po`arevcu i
okolini, a da se pri tom
dobije i elektri~na ili
toplotna energija, nije
nova. Takve fabrike po-
stoje i uspe{no rade u vi-
{e zemaqa sveta.

Jedan od najve}ih pro-
blema u za{titi `ivotne
sredine je odlagawe sme-
}a. U Srbiji postoje samo
dva grada - Vrawe i Gorwi
Milanovac - u kojima je to
re{eno. Svi ostali, a me-
|u wima i Po`arevac,
tra`e takva najprihva-
tqivija re{ewa koja bi
relativno brzo mogla da
se primene.

- Uz bezbedno odlagawe
sme}a, poku{ava se da
se prona|e najboqi
postupak tretirawa
~vrstog otpada. U sve-
tu se primewuje vi{e
metoda, pri ~emu se ot-
pad tretira uz prime-
nu razli~itih vrsta
tehnologije. Wiho-
vim sagledavawem, kao
i na{ih potreba, od-
lu~ili smo da “u|emo u
pri~u” za primenu termal-
nog procesa tretirawa
~vrstog otpada - ka`e Sa-
{a Vaqarevi}, direktor

JP Komunalne slu`be Po-
`arevac. - Izgradwa takve
fabrike trajala bi oko
godinu i po dana. Za to,
me|utim, nema vremena pa
se razmatraju prelazna re-
{ewa kako bi se premo-
stio ovaj period. U opciji
je ponuda da se postoje}e
sme}e pakuje u specijalnu
foliju, pa da se potom od-
la`e na smetli{ta i da se
time priprema za preradu.
Takva fabrika bila bi
regionalnog tipa i jedan
od uslova za wenu izgrad-
wu je i obezbe|ivawe
100.000 tona otpada godi-
{we. To zna~i da bi se u
wenu izgradwu ukqu~ilo
vi{e op{tina, s tim {to
bi sedi{te firme bilo
na na{oj teritoriji, na-
gla{ava Vaqarevi}. Pro-
ces tretirawa ~vrstog ot-
pada, koji bi se eventual-
no primenio u Po`arev-
cu, podrazumeva da se ot-
pad posle pripreme, na vi-
sokom pritisku i tempera-
turi, razgra|uje vodenom
parom a potom da se vr{i
izdvajawe otpada po vrsta-
ma radi recikla`e.

Prema re~ima Sr|ana
Filipovi}a, tehni~kog
direktora JP Komunalne
slu`be Po`arevac, ve}
sistemom balirawa otpad

se priprema za daqu pre-
radu. Postupak koji razma-
tra takav je da mo`e da ob-
radi bilo koju vrstu otpa-

da. Za balirawe se kori-
ste dve vrste folije od ko-
jih jedna daje strukturu a
druga za{titu od UV zra-
~ewa. Tako tretirano sme-
}e mo`e se odlagati i na
du`i vremenski period: 

- Dok se ~eka na izgrad-
wu fabrike, re{io bi se
problem daqeg odlagawa
sme}a na deponijama, koje

su sada potpuno neekolo-
{ke. Sistem daqeg ponu-
|enog tretmana - isti~e
Filipovi} - zasnovan je

na tehnologiji spaqio-
nica koja se primewuje
u Engleskoj. Zna~i, ba-
lirano sme}e se treti-
ra na temperaturi od
160 stepeni i pod pri-
tiskom od tri bara u
specijalnim rotiraju-
}im bubwevima. Takvim
postupkom otpad se
smawuje po zapremini i
prelazi se na wegovo

sortirawe. Izdvajaju se
metal, papir, biolo{ki
otpad koji se daqe prera-
|uje aerobnim ili anae-

robnim postupkom, a u za-
visnosti od toga da li }e
se vr{iti kompostirawe
ili proizvodwa bio gasa
ili bio dizela. Prednost
ovog sistema je u tome {to
je ostatak otpada samo pet
odsto za razliku od dru-
gih, gde iznosi i 30 odsto
od sakupqenog materijala.
Ovakav na~in tretirawa
otpada uz to zadovoqava i
sve evropske norme.

Ono {to je u ovom po-
stupku veoma bitno je i to
{to osim ekolo{ki tre-
tiranog otpada, fabrika
koristi sopstvenu energi-
ju. Naime, preradom otpa-
da proizvodi energiju i

MOGU LI DEPONIJE SME]A U SRBIJI POSTATI PRO[LOST?

Energija iz otpada
� Termalnim procesom tretirawa, otpadne materije mogu}e je
iskoristiti i do 95 odsto � U op{tini Poæarevac u opciji iz-
gradwa fabrike za preradu otpada regionalnog tipa za ~iji je
rad neophodno obezbediti 100.000 tona sme}a godi{we

Op{tina obezbe|uje samo zemqi{te
Kompletan projekat izgradwe fabrike

za preradu sme}a realizovali bi poslov-
ni partneri iz Austrije - ka`e Zvonimir
Blagojevi}, zamenik predsednika Op{tine
Po`arevac. Ulagawa do sada nisu kom-
pletno zaokru`ena, ali bitno je za reali-
zaciju projekta da lokalna samouprava
obezbedi 20 hektara zemqi{ta. To je, sva-
kako, velika povr{ina, ali bi se na taj na-
~in omogu}ilo da se odlagawe i prerada otpada re{e i za ubu-
du}e. Zna~i, lokalna samouprava treba da obezbedi zemqi{te,
infrastrukturu, logistiku kada je re~ o dobijawu dozvola i
svega drugog {to prati sam postupak izgradwe. Op{tina Po`a-
revac bi u woj imala u~e{}e deset odsto i kasnije bi prihodo-
vala i iz dividendi, jer bi se fabrika gradila po principu za-
jedni~kog dugoro~nog ulagawa, odnosno bila bi za wu data kon-
cesija na 20 godina. Ukupna ulagawa za fabriku tog tipa bila
bi oko deset miliona evra. Na{e ulagawe samo je u obezbe|i-
vawu zemqi{ta i to iznosi deset odsto.

ZVONIMIR BLAGOJEVI]
ZAMENIK PREDSEDNIKA OP[TINE PO@AREVAC

Za ulagawa i kori{}ewe 
otpada uz proizvodwu 
energije, sredstva se 

obezbe|uju iz fondova za 
ekologiju Evropske unije

Sme}e se mo`e odlagati i 
na du`i vremenski period
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Tr`i{te energije postalo
je globalno i zato je danas
potreban me|unarodni dogo-
vor o razvoju energetike na
mnogo odr`iviji na~in, {to
podrazumeva i zna~ajniji
udeo obnovqivih izvora u
ukupnoj proizvodwi elek-
tri~ne energije, poru~io je
evropski komesar za energe-
tiku Andris Piebalgs.

Evropa je, po wegovim re-
~ima, ve} svetski lider u
mnogim tehnologijama za
kori{}ewe obnovqivih iz-
vora energije, a po razvoj-
nim potencijalima na
Starom kontinentu
predwa~e vetar i bioma-
sa. Kori{}ewe snage ve-
tra u Evropi danas {te-
di 50 miliona tona
ugqen-dioksida godi-
{we, dok istovremeno
proizvodwa opreme za
vetroelektrane obezbe-
|uje evropskim firmama go-
di{we poslove od 5,7 mili-
jardi evra. Da bi se iskori-
stio taj energetski i po-
slovni potencijal, moramo
izbe}i politi~ku i regula-
tornu nesigurnost koja bi
remetila ulagawa u obnov-
qive izvore, istakao je Pi-
ebalgs na Evropsko-ameri~-
kom kongresu o energetici
odr`anom u Madridu. 

Sada{we velike promene
na tr`i{tu energije doga|a-
ju se istovremeno  sa ogrom-
nim klimatskim poreme}aji-
ma, upozorio je Piebalgs i
naveo da je deset najtoplijih
godina u istoriji sveta regi-
strovano nakon 1991. godine.
Zato pove}awe energetske
efikasnosti, po wegovim re-
~ima, mora biti prioritet
jer to vodi smawewu potro-
{we energije u Evropskoj
uniji, koja }e u 2030. godini
uvozom podmirivati 90 odsto
potro{we nafte i gasa.

Kqu~ni element, uz energet-
sku efikasnost, za smawewe
takve uvozne zavisnosti EU
upravo je podsticawe razvoja
obnovqivih izvora energije.

Energija iz obnovqivih
izvora ima}e do 2030. godine
u svetu prose~nu stopu rasta
od 6,2 odsto, odnosno br`u
od bilo kog drugog energet-
skog izvora. Eolska, solarna
i geotermalna energija ipak
}e podmirivati mawe od dva
odsto svetske potro{we u na-
rednih 25 godina jer “startu-
ju” sa niske osnovice, poru-

~ili su u “Svetskom energet-
skom pregledu 2005” eksper-
ti Me|unarodne agencije za
energiju (IEA).

Udeo biomase u dobijawu
energije blago }e opasti jer
}e ona u zemqama u razvoju
biti zamewena modernijim
gorivima. Hidroenergija }e
odr`ati postoje}i udeo, dok
}e se u~e{}e nuklearne ener-
gije simboli~no smawiti,
procewuje se u najpresti-
`nijoj publikaciji IEA.

Fosilna goriva osta}e do
2030. godine dominantan
energetski izvor u svetu i
procewuje se da }e nafta,
prirodni gas i ugaq podmi-
rivati 81 odsto primarne
energetske potro{we, jedan
odsto vi{e nego u 2003. go-
dini.  

Globalni kapaciteti za
proizvodwu struje iz geo-
termalne energije bi}e po-
ve}ani za 50 odsto do 2010.
godine. Sada{wa postro-

jewa te namene raspola`u
sa 8.900 megavata, a za pet
godina realno je o~ekivati
da }e wihov kapacitet do-
sti}i 13.500 megavata, pro-
cewuje Me|unarodna asoci-
jacija za geotermalnu ener-
giju (GEA). 

U pro{loj godini 15 ze-
maqa pro{irilo je kapaci-
tete za proizvodwu struje iz
geotermalne energije, a
zna~ajan broj ima veoma am-
biciozne planove i poten-
cijale. Samo SAD imaju mo-
gu}nost da u bliskoj budu}-

nosti puste u pogon nova
postrojewa snage 5.600
megavata. Spremne pro-
jekte za osetno pove}awe
produkcije struje iz tog
izvora imaju Filipini,
Indonezija, Nikaragva,
Novi Zeland, Kanada i
Island. U Iranu i In-
diji pripremaju se prvi

projekti za kori{}ewe geo-
termalne toplote u energet-
ske svrhe. U planu je i isko-
ri{}avawe velikih geo-
termalnih potencijala u
zemqama zapadne Afrike -
Xibutiju, Etiopiji, Ugandi
i Keniji. Najaktuelniji
evropski projekt je gradwa
postrojewa od 3,4 megavata
blizu Minhena, koje bi za
proizvodwu struje koristi-
lo geotermalnu energiju iz
velikih dubina. 

Svetska banka je pro{le
godine usmerila 212 milio-
na dolara u nove projekte za
kori{}ewe obnovqivih iz-
vora. Time su sredstva Banke
za ove svrhe pove}ana na 2,5
milijarde dolara u posled-
wih 15 godina. Ukqu~uju}i
izdvajawa za podsticawe
energetske efikasnosti i
gradwu velikih hidroelek-
trana, 

M. Ba~li}

paru potrebne za wen rad.
Fabrika kapaciteta pre-
rade 100.000 tona otpada,
snage je osam megavata, s
tim {to je ova energija
ekolo{ki ~ist proizvod.
Sama fabrika ima razvi-
jene tehnolo{ke postupke
za razgradwu svih materi-
ja i za preradu i treti-
rawe biogasa, koji se uz
dodavawe me{avine pla-
sti~nog ili gumenog ot-
pada, koristi za dodatnu
proizvodwu energije. Za
po~etak rada fabrike
bitno je i to da bi se ve}
postoje}e neekolo{ke de-
ponije o~istile, a sme}e
bi se baliralo. Ovakav
postupak omogu}io bi da
se sme}e prikupqa sa {i-
reg podru~ja, uz izgradwu
transfernih stanica u
pojedinim naseqima. To
zna~i da bi postoje}e de-
ponije bile o~i{}ene,
odnosno, ne bi se zauzi-
male nove povr{ine. 

Firme koje su zaintere-
sovane za ulagawa i kori-
{}ewe otpada uz proizvod-
wu energije, sredstva obez-
be|uju iz fondova za ekolo-
giju Evropske unije, iako
SCG nije wen ~lan. Jer, u
slu~aju da se odlagawe i
prerada otpada ne re{i,
nezadovoqavaju}a za{tita
`ivotne sredine ugro`ava
i zemqe u okru`ewu.

K. Jani}ijevi}

EVROPA - LIDER U TEHNOLOGIJAMA ZA KORI[]EWE OIE

Kako do recepta za
mawu zavisnost 

Pove}awe energetske efikasnosti sa kqu~nom ulogom 
obnovqivih izvora energije vodi smawewu potro{we energije

Kori{}ewe snage vetra 
u Evropi danas {tedi 50 

miliona tona ugqen
-dioksida godi{we
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SVET

Na{a planeta se ve}
decenijama suo~ava
sa izazovom: kako
obezbediti do-

voqno energenata da bi Zem-
qa normalno funkcionisa-
la. To je nacionalni prio-
ritet broj jedan i vrhunska
strategija razvoja ekonomski
najja~ih zemaqa. Najvi{e
energenata se dobija prera-
dom nafte - 40 odsto, slede
ugaq sa 23,3 odsto, prirodni
gas sa 22,5 odsto, hidroelek-
trane sa sedam odsto i nukle-
arke sa 6,5 odsto. Izvesno je
da ne}e biti krize u kori-
{}ewu ugqa, kao tradicio-
nalnog energenta, jer su we-
gove rezerve dovoqne za jo{
dva veka. ^ak }e, kako pred-
vi|aju geolozi, rasti, naro-
~ito kada je re~ o mrkom ugqu
i lignitu. 

Eksploatacija ugqa je ne-
deqiva sa uslovima rada rud-
nika, {to je tema za sebe.
Ukrajinski, poqski i ruski
rudari tavore, jer para za mo-
dernizaciju nema, a bogati
zapad ne da pare, bez priva-
tizacije i ulaska svog kapi-
tala. Zato, kajmak uzima Au-
stralija, ~iji rudari imaju
standard kosmonauta, ali i
vrhunske uslove za rad. Iako
geografski izolovana dece-
nijama je najve}i izvoznik
ugqa na svetu.

S druge strane cene nafte
vrtoglavu rastu i ako pre|u
psiholo{ku barijeru od 82
dolara za barel, jasno je da }e
na svetskim berzama po~eti
nova naftna kriza. Naftni

lobi okupqen u OPEK-u ne
`uri svestan uticaja na svet-
ske ekonomiju. ^ini se da }e
zao{travawe nuklearne kri-
ze sa Iranom biti svojevr-
stan energetski ispit. Jer,
Iran je u naftnom smislu vr-
lo respektabilna zemqa sa
~istim prihodom od 25 mili-
jardi dolara od crnog zlata
godi{we. Stru~waci pro-
cewuju da }e eksploatacija
prirodnog gasa do`iveti
svoju kulminaciju negde oko
2017. godine. Osnovni pro-
blem ostaje transport preko
okeana i lagerovawe. 

Re~ je o investicijama
vrednim na stotine milijar-
di dolara. Najboqe to ilu-
struje primer hidro energi-
je, ~iji potencijali u vodama
najbogatijim zemqama (Ki-
na, Kanada, Indija, Brazil)
nisu ni izbliza iskori{}e-
ni. Potrebno je investirati
makar 1.500 milijardi dola-
ra u izgradwu bar 20.000 hi-
drocentrala do 100 megavata,
kako bi se trenutna proiz-
vodwa elektri~ne energije
kori{}ewem vodene snage
utrostru~ila. Mamutski pro-
jekti, kao {to je izgradwa
“Veli~anstvene trojke” u Ki-
ni nisu dugoro~no re{ewe
za svet, predvi|aju eksperti
iz ~asopisa “Me|unarodni
`urnal za hidroenergiju i
brane”. Veliki problem in-
tenzivnom razvoju hidro po-
tencijala predstavqaju, me-
|utim, akumulaciona jezera i
uni{tavawe biqnog i `ivo-
tiwskog sveta, uz enormne

tro{kove preseqewa stanov-
ni{tva i industrije. Takav
rizik nisu u stawu da podne-
su ni najbogatije zemqe sve-
ta.

Zbog svega toga, nuklearni
lobi uporno radi na tome da
se “flota” od 440 aktivnih
reaktora {irom sveta u na-
rednim decenijama bar du-
plira. Re~ je o ~istoj energi-
ji, ali i tu ima nekoliko
opasnih zamki. Senka ^er-
nobila jo{ lebdi nad svetom
i to je lekcija koja se dugo
ne}e zaboraviti. Odlagawe
nukelarnog otpada je, bar za
sada, te{ko re{iv problem.
Na kraju i rezerve urana i
plutonijuma su ograni~ene
na narednih pola veka. Dodu-
{e, uni{tavawe nukelarnih
raketnih bojevih glava u
SAD i Rusiji donekle je une-
lo optimizam me|u simpati-
zere nuklearki, ali je to,
ipak, borba sa neizvesnim
ishodom.

Termoelektrane, kao kla-
si~an izvor proizvodwe
elektri~ne energije veliki
su zaga|iva~i ~ovekove oko-
line. Ekolozi ne}e tako la-
ko odustati od namere da
termoelektrane proteraju iz

gusto naseqenih podru~ja
(primer Poqske, ̂ e{ke, Ki-
ne, Rusije, Rumunije). 

Izgradwa farmi vetroe-
lektrana je, bez sumwe, hit u
stalnoj trci za osvajawem no-
vih energenata {irom pla-
nete. U svetu su ve} podignu-
te vetroelektrane sa ukup-
nom instalisanom snagom od
~ak 47.317 megavata. Skoro
tri ~etvrtine se nalazi u
Evropi, a svetski lideri su
Nema~ka ( sa preko 16.500 me-
gavata kapaciteta), Danska
(obezbe|uje pola potreba za
strujom iz vetra), [panija
(planira da instalira
20.000 megavata do 2012.) i
SAD. Danski in`eweri i
firme su vode}i u proizvod-
wi turbina za vetroelektra-
ne, a ameri~ki “D`eneral
elektrik” je 2003. u Irskoj
instalirao najve}u vetro
farmu na svetu.   

Solarna energija ostaje
veliki potencijal, ali zbog
skupe opreme (okvirno oko
15.000 dolara po doma}in-
stvu), {ira eksploatacija je
za sada stvar daleke budu}-
nosti.  �

Branislav Seni~i}

OPREZNA PREDVI\AWA STRU^WAKA O ENERGETSKOJ BUDU]NOSTI SVETA  

Kilovati zlata vredni
� U strukturi proizvodwe elektri~ne energije skoro 60 odsto je iz termoelektrana,
iz hidrocentrala - 20, nuklearki 17 odsto, a farme vetroelektrana i solarna po-
strojewa su tek simboli~no zastupqeni

Trenutno najve}i sistem hidrocentrala na svetu ima Kana-
da. Kanada je druga u svetu i po ukupno instalisanim hidro ka-
pacitetima (66.954 megavata), odmah iza SAD (79.511 megavata),
a ispred Kine (65.000 megavata). Najve}a hidrocentrala na sve-
tu Itaipu nalazi se na granici Paragvaja i Brazila sa 12.600
megavata, a za tri godine Kina zavr{ava “Veli~anstvenu troj-
ku” na reci Jangce sa 18.200 megavata. Ina~e, Norve{ka gotovo
u potpunosti zadovoqava potrebe za elektri~nom energijom za-
hvaquju}i hidrocentralama, a Island sa ~ak 83 odsto. 

Kanadsko vodeno ~udo

Farma 
vetroelektrana

nadomak 
Kopenhagena
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Velika promena se
priprema me|u svet-
skim isporu~ioci-
ma opreme i gradi-

teqima nukleranih centra-
la. Prema nezvani~nim, jo{
nepotvr|enim informacija-
ma, koje je krajem pro{log
meseca preneo visoko ugled-
ni i pouzdani britanski
privredni list “Fajnen{el
tajms”, japanski koncern “To-
{iba” kupuje najve}eg svet-
skog graditeqa i isporu~io-
ca goriva za nuklearne cen-
trale ameri~ki “Vestingha-
us” (u vlasni{tvu britanske
dr`avne firme Briti{ Nu-
klear Pauers - BNP) Cena:
pet milijardi dolara.

Iako su i Japanci i Bri-
tanci odbili da potvrde i
uop{te (zasad) komentari{u
ovu informaciju, ak-
cije “To{ibe” su samo
za jedan dan na Berzi u
Tokiju sko~ile za ne-
verovatnih sedam pro-
cenata. Posle toga su
nastavile sa umerenim
rastom...

“To{iba” je, kako se
tvrdi, pobedila u bici za
“Vestinghaus” dva jaka konku-
renta - ameri~kog ma{insko-
energetskog giganta  “Xene-
ral motors”, doskora, to jest
do pro{logodi{we eksplo-
zije cena nafte, dugo godina
ubedqivo najve}e svetske
firme. GM, kako se skra}eno
naziva ovaj koncern, udru`io
se u planiranoj kupovini s ja-
panskim “Hita~ijem” i nudio
3,5 milijarde dolara. Tre}i
kandidat, tako|e, japanski
“Micubi{i” dao je najskrom-
niju ponudu od 2,5 milijarde
dolara.

Navodno, iako je bio favo-
rit, GM je imao i jedan ozbi-
iqan hendikep - “dosta agre-
sivnu firminu kulturu pre-
govarawa” koja bi mogla
{koditi u teku}em pregova-
rawu “Vestinghausa” oko
gradwe nuklearnih centrala
u ju`noj Kini (najve}a zemqa
sveta je posledwih godina
bila a i ubudu}e }e sasvim
izvesno biti najve}e tr`i-
{te za isporu~ioce opreme i
tehnologije i uop{te gradi-
teqe nuklearki u svetu) A
{to se ti~e “To{ibe”, pret-
postavqa se da }e “Vesting-
haus” nastaviti da posluje sa-
mostalno i daqe, tojest bez
ve}ih intervencija novog
vlasnika.

“To{iba” “akvizicijom
stole}a” u ovoj grani nastoji
da svoje aktivnosti pro{iri
i pospe{i u Kini i Sje-

diwenim Ameri~kim Dr`a-
vama. Na japanskom tr`i{tu
opali su prihodi od gradwe
nuklearki pa su svi veliki
proizvo|a~i opreme i gradi-
teqi prinu|eni na ekspanzi-
ju, tuma~e japanski analit~a-
ri otimawe tri japanska kup-
ca oko “Vestinghausa”.

Kina, kao {to je poznato i
o ~emu je nedavno pisao kWh,
namerava da do 2020. postavi
27 novih nuklearnih centra-
la u koje }e ulo`iti oko 54
milijade dolara. I nova ame-
ri~ka adminstracija u pla-
novima razvoja energetike

oslonac sve vi{e ponovo
tra`i u nuklearnom sektoru.
U Evropi se, tako|e, zapa`a
mewawe odnose prema ener-
giji iz atoma. Cene nafte
lete nebu pod oblake i ve} se
pomiwe i do skora fanta-
sti~an nivo od 100 dolara po
barelu (neki ka`u: nije da-
leko dan kada }e litar nafte
ko{tati dolar) A rusko-
ukrajinska gasna kriza unela
je nove elemente neizvesno-
sti i politi~kih strahovawa
u snabdevawe energijom. O
nuklearkama ponovno se ras-
pravqa u Britaniji, gde je
otvorena i velika javna de-
bata, a sve vi{e glasova u

prilog atoma ~uje se u
Nema~koj posle dola-
ska na vlast hri{}an-
skih demokrata i is-
padawa “zelenih” iz
vladine koalicije. 

Sve to daje “Vesting-
hausu” veliku {ansu da
dobije nove poruxbi-

ne. Wegovu tehnologiju kori-
sti ~ak vi{e od polovine nu-
klearnih elektrana u svetu,
na primer i slovena~ko-hr-
vatski “Kr{ko”. “To{iba” je
sa svoje strane bila isporu-
~ilac opreme za hidrocentra-
le EPS-a, izme|u ostalog is-
poru~ila je glavninu opreme
za reverzibilnu elektranu
“Bajina Ba{ta”.

Osim gradwe celih nukle-
arki, “Vestinghaus” se po-
sledwih godina afirmisao
i u naknadnoj nadgradwi nu-
klearnih blokova, zapo~etih
po sovjetskoj tehnologiji,

sistemima za{tite i bezbed-
nosti po zapadnim standar-
dima. To je ameri~ka firma
u~inila, na primer, sa dva
bloka ~e{ke nuklearne cen-
trale “Temelin” od po hiqa-
du megavata, koja su zapo~eta
sredinom 80-ih. Gradwa je
bila prekinuta skoro celu
deceniju da bi potom na blo-
kove, zahvaqu}i re{ewima
“Vestinghausa”, uprkos otpo-
ru javnosti i ekolo{kih or-
ganizacija u samoj ^e{koj i
jo{ vi{e u susednoj Austri-
ji, bila nadogra|ena zapadna
tojest “Vestinghausova” teh-
nologija upravqawa i bez-
bednosti. To isto je u~iwe-
no, ali diskretnije i sa
mawe otpora, i sa dva bloka
od po 440 megavata u slova~-
koj nuklearki u Mohovcima
(u slova~koj nuklearki, koju
je zajedno sa ostalim kapaci-
tetima “Slova~kih elektra-
na” kupio italijanski Enel,
po svojoj prilici bi}e do-
gra|ena jo{ po dva bloka).

Cena od pet milijardi do-
lara za “Vestinghaus” je ugo-
vorena ali, kako se ~uje, mo-
`e biti problem za kupca.
Jer, radi se o sumi koja je ~ak
deset puta ve}a od lawskog
profita koji je napravila
“To{iba”. A koncern, koji
se dosta zadu`io u investi-
cionoj trci oko ~ipova i
LCD i plazma displeja, ne}e
se lakog srca upu{tati u no-
ve dugove. Ali, ipak, izgleda
mora}e. �

Milan Lazarevi}

JAPANCI PREUZIMAJU NAJVE]EG SVETSKOG GRADITEQA NUKLEARNIH CENTRALA

“To{iba” kupuje 
“Vestinghaus” 
� Vi{e od polovine nuklearki u svetu napravqeno
po tehnologiji “Vestinghausa” � Poja~ana konkuren-
cija me|u graditeqima u susret oæivqavawu inve-
sticija u nuklearnu energetiku

EKSKLUZIVNO ZA

kWh

Tehnologiju “Vestinghausa” 
koristi ~ak vi{e od polovine
nuklearnih elektrana u svetu

*

*

I novi blokovi u
slova~koj 

nuklearki 
u Mohovcima po 

“Vestinghausovoj”
tehnologiji
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Najmnogoqudnija
zemqa sveta - Kina
je od energetski
zaostalog uspava-

nog xina na putu da posta-
ne velesila u kori{}ewu
ogromnog, pre svega, hidro
potencijala i rudnog bo-
gatstva. Trenutno Kina ~ak
70 odsto potreba za elek-
tri~nom energijom podmi-
ruje iz termoelektrana na
ugaq, ali to je nedovoqno,
pa se on i daqe uvozi mahom
iz daleke Australije. Pla-
novi vlade u Pekingu i
armije in`ewera idu u
drugom pravcu. Kina }e
otvarawem najve}e hidro-
centrale na svetu “Veli-
~anstvena trojka” 2009, na-
praviti istorijski ener-
getski korak: ukroti}e
ogromnu nacionalnu reku
broj jedan - Jangce i obez-
bedi}e samo iz wenih tur-
bina 15 odsto ukupnih po-
treba za strujom. To }e, s
druge strane, ozna~iti ubr-
zani razvoj na izvanrednom
hidro potencijalu u ciqu
dobijawa ~iste energije i
smawi}e se izuzetno veli-
ko aero zaga|ewe u blizini
industrijskih centara i
termo postrojewa. Para-
lelno sa tim, Kina plani-
ra da u narednim godinama
bar udvostru~i broj nukle-
arki (trenutno ih ima de-
vet, plus dve u izgradwi).
Naravno, ne zanemaruju se
ni takozvani obnovqivi
izvori, pre svih vetro
elektrane, jer ogromna
azijska zemqa ima preko
dve hiqade kilometara
morske obale.

Kada je re~ o ugqu treba
podsetiti da je trenutno
Kina najve}i proizvo|a~
na svetu sa 1,3 milijarde
tona godi{we, ali i najve-
}i potro{a~. Kada je re~ o
izvozu ugqa, Kina je na pe-
tom mestu svetske liste, sa

oko 60 miliona tona godi-
{we. Kinezi su, me|utim,
ve} decenijama svetski re-
korderi po broju nastrada-
lih rudara u staromodnim
i neobezbe|enim rudnici-

ma. U tim rudnicima pro-
se~no godi{we `ivot iz-
gubi izme|u 4.000 i 5.000
rudara. Samo pro{le godi-
ne zatvoreno je ~ak 130 rud-
nika, zbog nedostatka mi-

nimalnih uslova za bezbed-
nu eksploataciju. Grube ra-
~unice pokazuju da je za
ozbiqnu rekonstrukciju
najve}ih kineskih rudnika
potrebno bar 20 milijardi
dolara. Dokazane kineske
rezerve ugqa iznose
114.500 miliona tona, od
~ega na antracit i kameni
ugaq otpada 62.200 milio-
na tona, mrki 33.700 i na
lignit 18.600 miliona to-
na. Najve}a nalazi{ta su
na severu i severo zapadu
Kine u provincijama [an-
si, Ksansi i na granici ka
Mongoliji. 

Vi{e od polovine proiz-
vedenog ugqa koristi se u
termo elektranama, a osta-
tak u te{koj industriji i
`elezarama. Zdravstveni
bilans ovakve eksploata-
cije velikog bogatstva
ugqa je stravi~an, jer u ru-
darskim regionima stanov-
ni{tvo masovno pati od
plu}nih bolesti, uz izra-
`enu smrtnost dece i inva-
lidnost rudara. Kina je u
svetskom vrhu po aero zaga-
|ewu zbog forsirane indu-
strijalizacije i danono}-
nog rada na hiqade termoe-
lektrana. Vode}e svetske
kompanije za filtrirawe
i ugradwu opreme za za{ti-
tu ~ovekove okoline, odav-
no su shvatile da je Kina
pravi eldorado za biznis
vredan milijarde dolara u
narednim decenijama.

Kineski hidro potenci-
jal je {to se snage ti~e
procewen na ~ak 290.000
megavata (ili 700 miliona
kilovat-sati), {to je dale-
ko ispred svih na svetu. To-
kom 2004. instalisani ka-
pacitet hidroelektrana u
Kini iznosio je preko sto
miliona kilovat-sati, {to
je samo petina potrebne
elektri~ne energije, Ali
za nekoliko godina situa-

KINA - OGROMAN IZAZOV ZA VODE}E SVETSKE KOMPANIJE U ENERGETICI 

Ra|awe azijskog diva
�Kina je najve}i proizvo|a~ ugqa na svetu sa 1.310 milijardi tona  godi{we, ali i re-
korder po broju nesre}a u staromodnim i neobezbe|enim rudnicima �Najve}a hidro-
centrala na svetu “Veli~anstvena trojka” na reci Jangce, bi}e u pogonu za tri godine 

Hidrocentrala “Tri klisure”, ili kako je poznatija u svetu
“Veli~anstvena trojka” je trenutno najve}i gra|evinski podu-
hvat na svetu, ~ime }e kona~no biti ukro}ena najve}a kineska
reka Jangce (tre}a po du`ini na svetu, posle Misisipija i Ama-
zona). Kada se, kako je predvi|eno, 2009. godine zavr{e radovi,
Kina }e dobiti monumentalni gra|evinski objekat i svojevrstan
spomenik upornosti neimara. Re~ je o projektu vrednom 24 mili-
jarde dolara samo za gra|evinske i elektro ma{inske radove,
plus oko 50 milijardi dolara koliko }e biti ispla}eno ra-
seqenim qudima du` 600 kilometara dugog akumulacionog jeze-
ra. Preko 1,5 miliona Kineza je moralo da potra`i novi dom i
posao, a pod uzavrelom vodom Jangcea je nestalo na stotine gra-
dova, sela i vrednih arheolo{kih nalazi{ta. ^ak 26 d`inov-
skih turbina, od kojih je svaka te{ka 400 tona, dava}e 18.200 me-
gavata, {to je jednako snazi 18 nuklearki sredwe snage. HE “Ve-
li~anstvena trojka” }e godi{we proizvoditi ~ak 84 milijarde
kilovat-~asova elektri~ne energije i zadovoqava}e 15 odsto
ukupnih kineskih energetskih potreba. 

Pripremni radovi su po~eli daleke 1969. i trajali su do
1993. godine kada se zvani~no po~elo sa gradwom. Re~ je o si-
stemu od tri mawe hidroelektrane Outang, Vu i Ksiling koje
jo{ zovu “Mini veli~anstvena trojka”. Prva mawa brana Geng-
zou je zavr{ena jo{ 1989. godine posle dve decenije gradwe i
nalazi se nizvodno od centralne brane. Jangce je prvi put na
centralnom toku pregra|en 1997, a od 2002. godine potekli su
i prvi kilovati u kineski elektroenergetski sistem.

Veli~anstven projekat

Avionski snimak budu}e
najve}e hidrocentrale
na svetu “Veli~anstvena
trojka”
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cija }e se drasti~no izme-
niti. Trenutno se grade ka-
paciteti od ~ak 35.000 me-
gavata ({to je ravno ukup-
nim hidro kapacitetima
Brazila, Indije i Irana,
na primer). Pored gra|e-
vinskog poduhvata epohe na
HE “Veli~anstvena trojka”
(18.200 megavata), radi se
na HE “Ertan” (3.300 mega-
vata) i HE “Ksiolanxi”
(1.800 megavata). Na reci
Jangce po~eli su radovi na
jo{ jednoj xinovskoj HE
“Ksiulodu” (14.400 megava-
ta), {to }e biti druga naj-
ve}a hidroelektrana na
svetu  i HE “Ksianxiaba”
(6.000 megavata). Na reci
Lancang ni}i }e HE “Nuo-
zadu” (5.000 megavata) i HE
“Ksiovan” (4.200 megavata),
a na reci Hong{ui HE
“Longtan” (4.200 megava-
ti). Sa takvim razvojem hi-
dro sektora, Kina }e za de-
setak godina postati jedna
od vode}ih zemaqa sveta u
kori{}ewu vodene snage, a
zna~ajno }e izmeniti i
strukturu proizvodwe
elektri~ne energije.

Kada je re~ o razvoju nu-
klearki, Kina je prvu izgra-
dila 1991. u blizini [an-
gaja, na lokaciji Kvinshan,
snage 279 megavata. U nared-
ne tri godine podignute su
dve ja~e nuklearke u provin-
ciji Guandong snage po 944
megavata. Pre dve godine je
zavr{ena i nuklearka “Ta-
invan”, snage 2.000 megava-
ta. Kina trenutno ima in-
stalisani kapacitet nukle-
arki od skoro 4.000 megava-
ta, a u planu je da se do 2010.
to duplira. Najve}i proje-
kat je izgradwa nuklearke
“[andong Hajang” snage,
2.000 megavata, koja bi tre-
balo da bude zavr{ena do
2007. godine. Projekat je
vredan tri milijarde dola-
ra. Prema podacima Svet-

ske nuklearne agencije, ki-
neske rezerve uranijuma se
procewuju na 1,77 miliona
tona, ali su dokazana nala-
zi{ta sa 70.000 tona na osam
lokacija u provincijama
Guandong i Ksiangksi na ju-
goistoku i provinciji Lia-
oning na severoistoku od
Pekinga. 

Kina je jo{ 1990. objavi-
la strategiju sistematskog
kori{}ewa obnovqivih
izvora energije, sa ciqem
da se svake godine
unapre|uje za dodat-
nih 10 odsto. U tom
programu kori{}ewe
vetra zauzima poseb-
no mesto. Iako je vla-
da planirala da do
2010. godine insta-
lisani kapacitet ve-
tro elektrana do-
stigne 3.000 megavata, do
kraja 2005. ostvarena je sa-
mo polovina ambicioznog
plana (1.500 megavata).

Provincije Ksiwiang, He-
liongjiang, Gangsu, Jilin,
Hebei, Liaoning, [an-
dong, Jinagksi, Guangdong,

Jinagsu, Zeijang, Fu|`i-
jan, Hainan i grani~na zo-
na sa Mongolijom, ozna~e-
ne su kao lokacije sa najve-
}im energetskim potenci-
jalom vetra. Formirano je
19 farmi vetro elektrana,
a najve}a je Ksijang Danba-
~eng, snage 64 megavata.
Kinezima je posebno va-
`no da preko vetroelek-
trana obezbede jeftinu
elektri~nu energiju na se-
lima, gde `ivi vi{e od po-
lovine stanovni{tva. U
tom smislu ura|eni su pro-

jekti za desetak vetroelek-
trana, prose~ne snage od
100 megavata.

Kina je ekonomski, ali i
energetski hit u pr-
vih pet godina 21. ve-
ka. Okretawe izuzet-
nim hidro potencija-
lima, razvoj nuklear-
ki uz kori{}ewe ve-
tra, sunca i biomase,
kako bi se bogatstvo
ugqa koristilo pre-
vashodno u te{koj in-

dustriji, bi}e kineski
adut u narednim decenija-
ma. Zato nije ni ~udo da su
najve}e svetske firme u
energetici prisutne od
gradili{ta HE “Veli~an-
stvena trojka” do najzabi-
tijih vetroelektrana na
granici sa Mongolijom.
Azijski energetski d`in
se definitivno probudio
i postao ozbiqan takmac
najrazvijenijim energet-
skim zemqama sveta. �

Branislav Seni~i}

Kina planira da zna~ajno unapredi i prenosnu mre`u. Di-
stribucijom elektri~ne energije bavi se sedam nacionalnih
distribucija, plus 16 regionalnih. Do 2010. se planira uvi-
|ewe tri nacionalna distributivna centra: severni sa cen-
tralom u [andongu, centralni, koja }e pokrivati provincije
Se~uan, ^uonking i Fu|`ijan i ju`ni sa provincijama Guan-
dong, Guangksi, Junan, Guizhou, Hong Kong i Makao.  

Prenosni sistem

Strane energetske kompanije ve} decenijama vode surovu
borbu da u|u na ogromno kinesko tr`i{te. Francuzi dominira-
ju kod opremawa i snabdevawa rezervnih delova za nuklearke
sa kompanijom “EDF”. Sa wima nastupaju zajedno i belgijske
kompanije. Velika konkurencija im je ameri~ki “Vestinghaus”,
sa ogromnim iskustvom i rejtingom u izgradwi i eksploataci-
ji nuklearnih elektrana. Sve su prisutnije i japanske firme
“To{iba”, “Micubi{i” i “Hita~i”. Najve}i deo posla u izgradwi
HE “Veli~anstvena trojka” dobili su {vedski ABB i francu-
ski “Alstom”, nema~ki “Simens”, “Voith Hydro” i ameri~ki “Xene-
ral elektrik”.  

Borba za tr`i{te

Problem aero
zaga|ewa -
skupa cena

fantasti~nog
razvoja 

energetike

Grube ra~unice pokazuju da je za 
ozbiqnu rekonstrukciju najve}ih 
kineskih rudnika potrebno bar 

20 milijardi dolara
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Pribijena du` za-
padnog boka Skan-
dinavskog poluo-
strva Norve{ka je

svoju energetsku sudbinu
vezala za vodu. Severno
more je wen zlatni rudnik
iz koga crpi danas presku-
pu naftu i gas, a vode br-
zih planinskih reka prak-
ti~no su jedina norve{ka
fabrika struje. Obiqe pe-
trodolara u~inilo je ovu
zemqu izbrazdanu fjordo-
vima jednom od najbogati-
jih u svetu. Bruto doma}i
proizvod Norve{ke pre-
ma{uje 180 milijardi do-
lara i vi{i je od 40.000
dolara po stanovniku. To-
liko imu}ni Norve`ani
su mogli sebi da priu{te
luksuz da se ~ak i u rural-
nim oblastima bogatim
tresetom i {umom greju na
struju. Samo u retkim slu-
~ajevima izgra|ena su
termopostrojewa za komu-
nalno grejawe. 

Po potro{wi elektri~-
ne energije po stanovniku
Norve`ani su svetski re-
korderi. Delimi~no je
razlog u hladnoj klimi i
energetski intenzivnoj
industriji, ali i u tradi-
cionalnom vi{ku struje u
ovoj zemqi sa svega 4,6 mi-
liona stanovnika. 

^ak 99 odsto norve{ke
proizvodwe struje poti~e
iz hidroelektrana i po to-
me je Norve{ka {ampion
Starog kontinenta. Preo-
stalih jedan odsto elek-
tri~ne enegije proizvodi
se u malom broju termoe-
lektrana na gas i ugaq koje
podle`u izuzetno strogim
standardima za{tite `i-
votne sredine. Logi~no je
{to u takvom ambijentu
Norve`ani nisu ni pomi-
{qali na gradwu nuklear-
nih elektrana. Situacija
se, me|utim, mewa jer u po-

sledwih desetak godina
norve{ka potro{wa struje
raste br`e od proizvodwe
sputane raznim ekolo{kim
ograni~ewima.  

U devedesetim godinama
minulog veka Norve{ka je
iz temeqa reformisala
svoje tr`i{te elektri~ne
energije i potpomogla
razvoj nordijskog tr`i-
{ta, koje je danas prepo-
znatqivo po skladnoj sa-
radwi i intenzivnoj pre-
kograni~noj trgovini
strujom. Stalno se po-
boq{ava i koordinacija
me|u nordijskim regulato-
rima tr`i{ta struje i
operatorima prenosnog
sistema, a Norve{ka i
[vedska planiraju i uvo-
|ewe zajedni~kog “zele-
nog” sertifikata. O~ekuje
se da integrisano tr`i-
{te tih sertifikata pro-
radi 2007. godine. 

Zajedno sa [vedskom,
Finskom i Danskom Norv-
e`ani su ~lan nordijske
berze struje Nordel. Kao
integrisano tr`i{te
elektri~ne energije Nor-
del je istovremeno centar
kupoprodajnih aktivnosti
i mesto priliva i razmene
informacija.

Norve{ka je imala pio-
nirsku ulogu u liberali-
zaciji nordijskog tr`i-
{ta elektri~ne energije i
u uvo|ewu poreza na emisi-
ju ugqen dioksida. Weno
upravqawe prirodnim  re-
sursima - koji su u pogledu
nafte i gasa najve}i u za-
padnoj Evropi - i transpa-

rentna energetska politi-
ka dobar su primer za dru-
ge zemqe, poru~io je izvr-
{ni direktor Me|unarod-
ne agencije za energiju
(IEA) Klod Mandil na
predstavqawu studije o
norve{koj energetici
krajem pro{le godine.

Norve{ka ima potpuno
deregulisan sektor elek-
tri~ne energije u skladu sa
pravilima Evropske unije,
mada nije wen ~lan. Iako
je pristup norve{kom tr-
`i{tu struje potpuno slo-
bodan, dr`avne kompanije
jo{ igraju va`nu ulogu jer
su mnoge elektrane i di-
stributivne kompanije u
vladinim rukama u razli-
~itom procentu. Najve}a
kompanija “Statkraft” kon-
troli{e tre}inu proiz-
vodnih kapaciteta. Ostali
deo postrojewa prete`no
je u posedu regionalnih
kompanija, ali su one pod
sve ve}im pritiskom jer je

NORVE[KA EVROPSKI [AMPION HIDROENERGIJE

Struja iz brzaka
�Iz hidroelektrana poti~e 99 odsto proizvodwe elek-
tri~ne energije �Veliki broj malih elektrana �Najse-
verniji ugqenokopi na svetu

Norve{ka je ~lanica Evropske ekonomske zone (EEA), ali su
weni stanovnici dva puta na referendumu odbili ideju o pri-
stupawu Evropskoj uniji. I pored toga Norve{ka ima sna`ne ve-
ze sa EU i dobrovoqno je usvojila mnoge evropske direktive. 

Imaju}i u vidu da su nalazi{ta u Severnom moru na silaznoj
liniji eksploatacije Norve`ani su 1990. godine osnovali Pe-
trolejski fond u koji se sliva deo godi{wih prihoda od pro-
daje nafte i gasa. Tako se novac od teku}eg prirodnog bogat-
stva ~uva za budu}e generacije Norve`ana. Polovinom 2005. go-
dine Petrolejski fond je raspolagao kombinacijom gotovine,
obveznica i akcija doma}ih i stranih kompanija u visini 179
milijardi dolara.

Daleko, a blizu EU

Za kori{}ewe eolske
energije Norve{ka 

ima odli~ne uslove
zbog velikog broja 

vetrovitih podru~ja 
i duge obale

Hidroenergetski
sektor ~ini vi{e 
od 850 elektrana
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“Statkraft” ofanzivno kre-
nuo u kupovinu elektrodi-
stribucija radi pove}awa
svog udela na tr`i{tu.
Dr`avna kompanija “Stat-

net” vlasnik je i ope-
rator norve{kog na-
cionalnog preno-
snog sistema i me|u-
narodnih interko-
nekcija. Male lokal-
ne kompanije kon-
troli{u sektor di-
stribucije struje i u
ve}ini slu~ajeva lo-
kalnu prenosnu mre-
`u.

Hidroenergetski sektor
u Norve{koj obuhvata vi-
{e od 850 elektrana, me|u
kojima je veliki broj ma-
lih postrojewa. Najve}a je
hidroelektrana “Kvilldal”
sa 1.240 megavata. U norm-
alnoj godini norve{ki
hidrokompleks raspola`e
kapacitetom za proizvod-
wu 113 milijardi kilovat-
sati godi{we, ali u godi-

nama obilnih padavina
proizvodne mogu}nosti
dose`u ~ak 140 milijardi
kilovat-~asova struje. Go-
tovo stopostotna zavi-
snost od hidroenergije

u~inila je Norve{ku veo-
ma rawivom i preosetqi-
vom na klimatske oscila-
cije, {to podrazumeva ne-
minovan uvoz struje za po-
krivawe sezonskih mawko-
va, ali i otvara mogu}nost
velikog izvoza elektri~ne
energije u vreme kada ima
puno padavina. 

Izuzetno lo{a hidrolo-
gija u Norve{koj u

2002/2003. godini samo je
naglasila zna~aj jakih
prenosnih veza sa sused-
nim zemqama. Norve`ani
imaju razvijenu interko-
nekciju sa [vedskom, Ru-
sijom, Finskom i Dan-
skom, ali }e sigurnost
snabdevawa strujom dodat-
no oja~ati povezivawem sa
Holandijom putem pod-
morskog kabla snage 600
megavata. Projekat Nor-

Ned o uspostavqawu di-
rektne podmorske veze iz-
me|u norve{kog i holand-
skog tr`i{ta struje rea-
lizuju wihovi operateri
prenosnog sistema “Stat-

nett” i “TenneT”. 
Norve`ani poseduju naj-

ve}e hidroresurse u zapad-
noj Evropi i po izgra|e-
nim kapacitetima, i po
potencijalu ~ije je kori-
{}ewe ekonomski ispla-
tivo. U neiskori{}enim
a realnim resursima, tvr-
de stru~waci, krije se jo{
najmawe 180 milijardi
kilovat-sati struje, ~emu
pogoduje i konfiguracija
terena koja omogu}uje
stvarawe velikih akumu-
lacija u planinama. Pro-
blem je, me|utim, {to je na
mnogim re~nim tokovima
u me|uvremenu zabrawena
gradwa hidropostrojewa
da bi se ~uvala `ivotna
sredina i otklonili eko-
lo{ki strahovi lokalnog
stanovni{tva. 

Za razliku od rasko-
{nih hidropotencijala

Norve{ka ima
skromne rezerve
ugqa i proizvodi
tek tri miliona to-
na godi{we. Polo-
vinu te koli~ine
tro{i za sopstvene
potrebe, odnosno za
snabdevawe malih
elektrana kraj dva
ugqenokopa na Sval-

bardskim ostrvima. To su
i jedina termopostrojewa
na ugaq u Norve{koj. Gru-
pa “Store Norske” je jedini
norve{ki proizvo|a~
ugqa, koji uz to dr`i i
svetski rekord po tome
{to upravqa najseverni-
jim rudnicima ugqa na
planeti jer se Svaldbar-
ska ostrva nalaze u samom
polarnom krugu. Na po-

larni ambijent asocira i
za{titni znak “Store Nor-

ske” u vidu porodice belih
medveda na santi leda. 

Kao alternativu hidro-
energiji norve{ka vlada
ohrabruje diversifikaci-
ju energetskih izvora ga-
rantovawem dozvola za
gradwu vetrofarmi i
ograni~enog broja postro-
jewa na gas. Iako je Norv-
e{ka najve}i izvoznik ga-
sa u zapadnoj Evropi, we-
gova upotreba u ovoj zemqi
jo{ je veoma retka iz eko-
lo{kih razloga. Trenutno
postoje planovi za izgrad-
wu ~etiri elektrane na
gas koje bi proizvodile
oko sedam milijardi ki-
lovat-sati struje. Briga za
`ivotnu sredinu i ekolo-
{ki strahovi stanovni-
{tva usporavaju ~ak i
gradwu novih vetrofarmi
mada je pre pet godina
osnovana Enova SF kao dr-
`avna kompanija koja se
bavi u{tedom energije i
promocijom obnovqivih
izvora. Zahvaquju}i wenoj
aktivnosti postignut je
izuzetan uspeh u sprovo-
|ewu programa energetske
efikasnosti i ohrabren
razvoj obnovqivih izvora
poput biomase i vetroe-
nergije.

Za kori{}ewe eolske
energije Norve{ka ima
odli~ne uslove zbog veli-
kog broja vetrovitih pod-
ru~ja i duge obale. Sada
vetroelektrane proizvode
vi{e od 200 miliona ki-
lovat-sati godi{we. Kon-
zorcijum norve{kih ener-
getskih kompanija “Hav-

gul” objavio je nedavno
planove gradwe d`inov-
ske of{or vetrofarme u
zapadnoj Norve{koj od
1.795 megavata, koja bi
imala ukupno ~etiri ve-
troparka i bila jedna od
najve}ih takvih kompleksa
u svetu. Sredinom pro{le
godine, me|utim, norve-
{ka Direkcija za energi-
ju i vodne resurse zatra-
`ila je da se odustane od
instalirawa jednog ve-
troparka od 395 megavata
zbog otpora lokalne zajed-
nice. �

Mladen Ba~li} 

U Norve{koj je 2004. godine proizvedeno 109,6 milijardi ki-
lovat-~asova elektri~ne energije. Hidroelektrane su isporu-
~ile vi{e od 108 milijardi kilovat-sati ili 99 odsto. Iz
termoelektrana je stiglo 900 miliona kilovat-~asova, odno-
sno mawe od jedan odsto doma}e proizvodwe struje. Doprinos
obnovqivih izvora van hidrosektora bio je skromnih 200 mi-
liona kilovat-sati. 

Uvezeno je 15 i izvezeno 3,9 milijardi kilovat-sati struje, a
ukupna potro{wa dostigla je 121 milijardu kilovat-~asova
elektri~ne energije.

Krajem godine norve{ka elektroprivreda raspolagala je sa
26.600 megavata proizvodnih kapaciteta.

Simboli~an udeo termoelektrana

U normalnoj godini norve{ki
hidrokompleks raspola`e 

kapacitetom za proizvodwu
113 milijardi kilovat-

sati godi{we

*

*



FEBRUAR 2006 kWh BROJ 385

50

Da je elektri~na
energija pi}e na
Novom Zelandu
atak na nov~anik

bio bi “sla|i” ili “gla|i”,
jer bi se za ispijawe u {to
kra}em roku u nekim loka-
lima dobijao poprili~an
popust. Zvu~i ~udno, zar ne,
da se ohrabruje pijanstvo,
ali potro{wa alkohola
ovde, kao u delu razvijenog
sveta je pravilo pona-
{awa, pa se potro{wa po
kafanama ba{ tako pone-
gde podsti~e, iako se to na-
ravno oficijelno obeshra-
bruje. Pijanke za vikend -
petak i subota - naro~ito
mladih uz malu “po-
mo}” party pills - sti-
mulativnih tableta -
postaju op{te mesto
i predmet su regu-
larnih tv oglasa po-
tencijalnim udesi-
ma pod dejstvom al-
kohola u dane viken-
da, ali i onih drugih
“veselih” pivskih,
pa izme|u potro{a~-
kog naboja i zabrane stvari
izmaknu kontroli. 

Da li }e i potro{wa
struje izma}i kontroli
usled ovogodi{weg du`eg
su{nog perioda na Novom
Zelandu (zima - prole}e)
naro~ito na ju`nom ostrvu
odakle dolazi glavnina
elektri~ne energije iz hi-
droelektrana (oko 62 od-
sto) u narednoj zimskoj se-
zoni - koja se poklapa sa
letom na severnoj polu-
lopti - tema je o kojoj se
ba{ sada uveliko diskutu-
je. Su{a je trenutno ispra-
znila dva glavna hidroa-

kumulaciona jezera na ju-
`nom ostrvu Tekapo i Pu-
kaki. Tekapo je ka`u tri
metra a Pukaki ~etiri me-
tra iznad operativnog mi-
nimuma. Jezera su do tre-
}ine puna odnosno 70 od-
sto od proseka za ovaj pe-
riod godine. Jedino je je-
zero Taupo na severnom
ostrvu iznad ovog proseka,
pri ~emu se nagove{tava
mogu}nost hladnih tu{eva
u industriji i doma}in-
stvima. 

[to se klime ti~e, me|u-
tim, ona se ovde brzo
mewa. Uz sav strah od su-
{e, iskustvo upu}uje da ki-
{a ne}e omanuti, naro~i-
to u vreme ciklonske sezo-

ne u tropskom pojasu ju-
`nog Pacifika iznad No-
vog Zelanda, koja obi~no
po~iwe pred Bo`i} i No-
vu godinu (traje od mesec
do tri) i donese obiqe ki-
{e. I ne samo to, poplave
su svake godine propratna
pojava po pojedinim regi-
onima zemqe i predmet
u~estalih pritu`bi na
sporu i nedovoqnu dr`av-
nu pomo} u obnovi i iz-
gradwi uni{tenog i po-
plavqenog (ku}a, zemqe i
infrastrukture). Vi{e od
mawka struje i mogu}ih
iskqu~ewa stanovni{tvo

po~iwe da brine stepen
najavqenih poskupqewa. 

Elektri~na energija je
2005. godine prili~no po-
sko~ila. Veleprodajne ce-
ne su udvostru~ene u okto-
bru u odnosu na prethodni
mesec i utrostru~ene u po-
re|ewu sa istim periodom
2004. godine. Odnosno sa 3-
4 centa na 13-14 centi! Vi-
soka cena elektri~ne ener-
gije signalizuje problem u
snabdevawu, mi{qewe je
Brajana Lejlanda, nezavi-
snog energetskog konsul-
tanta. Kad nema dovoqno
vode u jezerima i kad se ona
ne pune potrebnom brzi-
nom, onda podr{ku daju
druga energetska postro-

jewa od kojih su neka
stara vi{e od 30 godi-
na. Ako neko od wih
zataji, opet je sve u “bo-
`ijoj” pomo}i, ~eka se
na ki{u da zatvori
krug i ponovo napuni
jezera. Zato Lejland
predla`e vlastima da
vi{e sagledaju drugu
mogu}u alternativu za
dodatne energetske ka-

pacitete. Prema statisti-
ci, na Novom Zelandu je
krajem juna 2005. proizve-
deno oko 40.000 GWh, {to
je vi{e za 1,9 odsto u odno-
su na isti period pro{le
godine. 

Od toga je u doma}in-
stvima - prema podacima
Ministarstva za ekonom-
ski razvoj iz 2004 - potro-
{eno ne{to vi{e od tre-
}ine - 33,6 odsto ili oko
13.440 GWh. Najve}i po-
tro{a~ je naravno indu-
strija sa oko 44,2 odsto
(17.680 GWh) pa zatim tr-
govina sa 22,2 odsto ili

8.880 GWh. U energetskom
sektoru, ina~e, ima 15
kompanija od ~ega su ~eti-
ri vode}e: Meridian energy

je najve}a sa 31,4 odsto po-
strojewa, zatim Contact

energy - 27 odsto, Genesis

Power - 15,8 odsto i Mighty

River Power sa 12,4 odsto.
Zanimqivo je ista}i da
7,6 odsto tih kapaciteta
pripada nezavisnom ener-
getskom sektoru. 

U dr`avnom vlasni{tvu
je Enterprise Transpower -
dalekovodni sistem koji
energiju razvodi do di-
stributivnih kompanija i
direktno do velikih indu-
strijskih potro{a~a. On je
prvenstveno odgovoran za
kvalitet, odr`avawe i si-
gurnost mre`e koja se pro-
cewuje na 40 ulaznih i 100
izlaznih ta~aka. Prose~na
starost postoje}e mre`e je
40 godina. Zato je Transpo-
wer u planu predvideo ve-
like infrastrukturne ra-
dove vredne vi{e od 1,5 mi-
lijardi novozelandskih
dolara (ili ne{to vi{e od
750 miliona evra). Najve}i
deo modernizacije otpada
na Okland na severnom i
Krajs~r~ na ju`nom ostrvu,
koji su trenutno najoptere-
}eniji delovi mre`e u si-
stemu. Sistem na oba ostr-
va }e biti modernizovan sa

[TA JE UTICALO NA ZNATAN SKOK CENA ELEKTRI^NE 
ENERGIJE NA NOVOM ZELANDU

Sumrak jeftinih 
hidroelektrana
�U oktobru 2005. godine velikoprodajne cene elektri~ne
energije duplirane u odnosu na prethodni mesec, a utrostru-
~ene su prema istom periodu u 2004. godini

EKSKLUZIVNO ZA

kWh

Su{a ispraznila 
akumulacije 
novozelandskih jezera

U budu}em energetskom razvoju 
verovatno je da }e se 

hidroelektri~na energija 
mawe forsirati, ali osta}e 

va`an energetski izvor
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220 kV na 400 kV, a direkt-
na visokonaponska poveza-
nost izme|u podstanica
Benmore i Haywards na
1.400 MW. Isti trend se
procewuje i posle 2010. go-
dine. To je, me|utim, pro-
pra}eno sa prigovorima
farmera da pro{irewe du-
bqe zaseca u delove wihove
zemqe, pa zato projekat sa-
dr`i i kompenzacioni pa-
ket, koji ima znatnog udela
u ukupnim tro{kovima. 

Hidroenergija je dece-
nijama bila glavni izvor
jeftine struje na Novom
Zelandu, prema mi{qewu
Pete Hodgsona, ministra za
energetiku, i spadala
je u najjeftinije na
svetu. U budu}em ener-
getskom razvoju vero-
vatno je da }e se hi-
droelektri~na ener-
gija mawe forsirati.
Ali, osta}e va`an
energetski izvor, ma-
da }e vode}a uloga po-
stepeno potiskivati.
Koristi}e se naravno
vi{e drugi izvori
energije. 

Koliko elektri~na ener-
gija optere}uje novoze-
landski - Kivi porodi~ni
bud`et te{ko je ba{ pou-
zdano re}i, jer podaci va-
riraju i nisu statisti~ki
ba{ dovedeni u direktnu

vezu. Na Novom Zelandu po-
stoji vi{e kategorija za-
poslenosti: puno radno
vreme, pola radnog vreme-
na, periodi~no zaposleni,
nezaposleni koji dobijaju
socijalnu pomo} (imaju
prihode), ali mawe-vi{e
ra~una se sedmi~ni prihod
- jer se dobar deo zaposle-
nih tako ispla}uje iako
ima i mese~nih (salary) za-
rada. 

Ra~una se da ima
1.327.101 doma}instava u
odnosu na 4.110.169 stanov-
nika. Radi reda veli~ina
u industriji prema stati-
sti~kim podacima iz 2004.

godine ima 1.606.891 zapo-
slenih. Oni koji su u stal-
nom radnom odnosu, re~ je
o zaposlenima sa punim
radnim vremenom u indu-
striji, imaju sedmi~no
bruto 674 NZD, {to po-

mno`eno sa 52 nedeqe daje
oko 35.000 NZD (ili oko
17.500 evra). Delimi~no
zaposleni, sa pola radnog
vremena, a ima i onih koji
rade dva do tri dana u ne-
deqi primaju i upola
mawe. U 2001. godini to je
iznosilo prose~no 18.500
NZD (9.250 evra). Pri-
mawa dobijaju i nezaposle-
ni a ima i grupa ispod
proseka sa mawe od 15.900
NZD godi{we, kao i osta-
lih iznad 120.000 NZD. 

Te{ko je spajati “babe i
`abe” jer snabdeva~i elek-
tri~ne energije ra~unaju
doma}instva sa 3-4 ~lana i

doma}instva sa pet i
vi{e ~lanova. Zva-
ni~na statistika go-
vori o prose~nom Ki-
vi doma}instvu od 2,6
~lanova u 2001. godi-
ni i predvi|a
smawewe na 2,4 u
2021. godini zbog
projektovanog smawe-
wa u broju ~lanova i
pove}awa udela poro-
dica bez dece ili jed-
ne osobe. Proceweni

izdaci za struju doma}in-
stva od 3-4 ~lana prema po-
dacima ve}ine elektrodi-
stributera godi{we izno-
se od 1594-1624 NZD za
Okland (oko 100 dolara
mese~no), od 1934-1958

NZD za Velington i izme|u
2008-2028 NZD za Krajs~r~.
To bi predstavqalo, grubo
re~eno, izme|u {est i osam
odsto od ukupnih neto pri-
mawa po doma}instvu u za-
visnosti od kategorije -
delimi~no ili puno radno
vreme. 

Puno ili malo zavisi od
ugla posmatrawa i pore-
|ewa sa ostalim zemqama
OECD-a. Po toj statistici
u periodu 1973-2001. godi-
na Novi Zeland u`iva re-
lativno niske cene elek-
tri~ne energije. Data je ta-
bela od 12 zemaqa iz zapad-
ne Evrope, USA, Kanade i
Japana, ali kada se dovede
u vezu ukupna potro{wa i
GDP (ukupan dru{tveni
proizvod) meren produk-
tivno{}u onda je uce{}e
energije u ovoj zemqi viso-
ko. U tabeli se daqe ka`e
da je ohrabruju}e {to od
1990. godine taj trend se
pomera u pravcu pove}awa
efikasnosti. Zato se u
strategiji dru{tvenog raz-
voja od 2001. godine vlada
fokusira na pove}anu efi-
kasnost i konzervaciju
energije. 

U me|uvremenu, najavqe-
na poskupqewa struje od
strane Transpower-a zbog
bojazni od mraka usled su-
{e i dotrajale mre`e, do-
vodi u pitawe Privredna
komora Novog Zelanda koja
preti sudom i zamrzavawem
cena. Tu odluku podr`ava-
ju industrija  -Employers

and Manufacturers federati-

on, odnosno wen izvr{ni
direktor Alasdair Tompson

prema izjavi datoj nedavno
u NZ Herald-u “da se samo
monopol usu|uje da najavi
pove}awe od 19 odsto, i da
je razo~arewe tim ve}e jer
dolazi od dr`avne kompa-
nije”.

Pri~a o elektri~noj
energiji ovde ima, po svemu
sude}i, prepoznatqivu cr-
tu i u odnosu na balkanski
- srpski prostor - samo {to
jedne prati period pove}a-
nog ekonomskog prosperi-
teta (ne govorimo o ceni
tog razvoja) a druge niz ne-
sre}nih i jo{ nere{enih
okolnosti. �

Sowa ^avor-[lahora 

Kad nema dovoqno vode u 
jezerima i kad se ona ne pune 

potrebnom brzinom, onda 
podr{ku daju druga energetska 

postrojewa od kojih su neka 
stara vi{e od 30 godina
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Vest da Hrvatska
ozbiqno razmatra
mogu}nost izgrad-
we nove nuklearne

elektrane nije ostavila
ravnodu{nim brojne ener-
getske i ekolo{ke organi-
zacije i lobije, ali i gra-
|ane u susednim zemqama.
Skoro hroni~an nedosta-
tak energije o~igledno je i
na{e susede naveo da raz-
mi{qaju o ovakvom podu-
hvatu, mada }e vreme poka-
zati da li se radi o “ispi-
pavawu” javnog mwewa ili
o ozbiqnoj nameri. Kao po-
tencijalne lokacije za iz-
gradwu hrvatske NE figu-
riraju Prevlaka kod Dugog
Sela, Vir u blizini Zadra
i Erdut, ta~nije takozvana
Daqska okuka. Uz prise-
}awe na katastrofu u ^er-
nobilu, ~este kvarove u bu-
garskom “Kozloduju” i ma-
|arskom “Pak{u”, lokacija
kod Erduta je svakako u Sr-
biji “zazvonila na uzbunu”
i pored toga {to, kao i su-
sedna Hrvatska, na{a zem-
qa mora da po{tuje mora-
torijum na izgradwu nukle-
arnih elektrana do 2015.
godine.

Trebaju li nama, a i na-
{im susedima, nuklearne
elektrane? Ve}ina ener-
geti~ara bi  rekla: da, a
ekolozi, naravno: ne! Po-
{to u pre~niku od 100 ki-
lometara oko Srbije radi
deset, a u pre~niku od 400
kilometara jo{ 20 nukle-
arnih elektrana, bojazan
od sopstvene ili susedne
elektrane je, izgleda, bes-
predmetna. Sigurno je da
upozorewa stru~waka o
mogu}oj opasnosti nisu za-
nemarqiva i svakako da bi

kvarovi ili havarije mo-
gle ne samo da ugroze Du-
nav, ve} i prirodu i ~itav
`ivi svet, odnosno vazduh,
vodu, zemqi{te, biqke,
`ivotiwe i, naravno, ~o-
veka.  S druge strane, Sr-
biji nedostaje i energije
i novih energetskih izvo-
ra. Sve je izra`enija zavi-
snost od uvoza nafte i ga-
sa, elektroenergetski si-
stem te{ko zadovoqava sve
ve}u potro{wu, a pri tome
se i doma}e rezerve ugqa
“tawe” naro~ito zato {to
su i kosovski resursi van
na{e nadle`nosti. Ener-
getska situacija nije boqa
ni u regionu, pa i ~itavoj
Evropi, {to je pokazao ne-
davno i slu~aj s ruskim ga-
som i zavisno{}u EU od
wega. Nije ni ~udo {to u
Briselu ja~a nuklearni
lobi i sve vi{e propagira
izgradwu novih nuklear-
ki. 

Nuklearna energija, sa
438 nuklearnih elektrana
u 31 zemqi i 366.000 mega-
vata instalisane snage u
svetskoj proizvodwi ener-
gije u~estvuje sa 17 odsto.
Evropska unija planira da
te kapacitete digne na 30
odsto, a dobro je poznato da
Francuska iz nuklearnih
reaktora podmiruje ~ak 80
odsto potro{we elektri~-
ne energije. Istina s ko-
jom se Srbija mora suo~iti,
a na to su nedavno podseti-
li  i stru~waci iz Insti-
tuta za nuklearne nauke
“Vin~a” je da ^e{ka, Slo-
va~ka, Ma|arska, Sloveni-
ja, Rumunija i Bugarska, ko-
je se nalaze u okru`ewu, pa
su i povezani vodotokovi-
ma, imaju zna~ajne nuklear-

ne kapacitete i ~ak grade
nove. Dosta govori i poda-
tak da se u svetu gradi ili
je naru~eno 40 novih nukle-
arnih elektrana, odnosno
da se ozbiqno ra~una na
ove izvore i da }e oni, o~i-
gledno, biti energetski
oslonac sve ve}eg broja ze-
maqa, bez obzira {to,
ipak, predstavqaju, nepo-
srednu opasnost! 

Da ideja o izgradwi nu-
klearne elektrane na Du-
navu nije nova, potvr|uje i
podatak da je jo{ 1983. go-
dine u “Elektrovojvodini”
formiran savet koji je ra-
dio na studiji o izgradwi
i izboru lokacije (spo-
miwalo se Bogojevo i Ba~-
ka Palanka). Istovremeno
su i Hrvati radili na svo-
jim studijama o izgradwi
nuklearke, a s obzirom na
to da smo bili jedna dr`a-
va, stru~waci su sara|iva-
li na tom projektu. Koliko
se o tome ozbiqno misli-
lo, govori i podatak da je
postojalo preduze}e u osni-
vawu “Nuklearne elektra-
ne”, ali se posle havarije u
^ernobilu, s tim projek-
tom stalo. 

[ta zvani~nici ka`u o
ovom vestima iz Hrvatske?
U Upravi za za{titu `i-
votne sredine ka`u da im,
za sada, o mogu}oj izgradwi
nuklearne elektrane od
bilo kojeg ministarstva
Republike Hrvatske nije

stigla nijedna zvani~na
informacija ili inicija-
tiva. [to se ti~e Erduta,
kao pomiwane lokacije,
stav Ministarstva nauke i
za{tite `ivotne sredine,
a najverovatnije i ostalih
zvani~nika Srbije, jeste da
je gradwa nuklearne elek-
trane u pograni~noj zoni
izme|u Srbije i Crne Gore
i Hrvatske stvar investi-
cija o kojoj bi se morala
posti}i saglasnost obe dr-
`ave. Uz to, sa stanovi{ta
Uprave, izgradwa jednog
takvog objekta je krajwe
sporna.

Atomski lobi, lane, isku-
{avao je i ovda{we javno
mwewe i snagu “zelenih”,
pu{taju}i vesti da }e se NE
graditi kod Kostolca, dok
su zvani~nici demantovali
da u Srbiji bilo ko tako
ne{to, mimo zakona i pla-
nira. Mediji su “pumpali”
celu pri~u, di`u}i tira`e
i gledanost. I ovoga puta,
sada u Hrvatskoj, odra|en je
potpuno isti “scenario”.
Prvo je pu{tena samo vest,
da bi se potom svi tamo{wi
mediji bavili samo tom te-
mom. Zvani~nici su, kao i
kod nas, bili zbuweni. Na-
{i su pri~ali o zalihama
ugqa a hrvatski o rezervama
vode. Nuklearci su sa stra-
ne posmatrali razvoj doga-
|aja.   �

A. Brzak 

NUKLEARKA U HRVATSKOJ - DA ILI NE 

Glad za energijom 
ve}a od straha
�Vest da se u Hrvatskoj planira izgradwa NE, uzbudila i
hrvatsku, ali i ovda{wu javnost �U Hrvatskoj moratori-
jum na izgradwu NE do 2015. godine �Ispitivawe javnog
mwewa i snage “zelenih”, ba{ kao pro{le godine u Srbiji

U neposrednom 
okru`ewu Srbije 

radi deset 
nuklearnih elektrana:

NE “Kozloduj”



FEBRUAR 2006 kWh BROJ 385

53

Ta predstava nije nimalo
prijatna, daleko od toga...
Manipuli{ete s tom `i-
com, a istovremeno znate da
kroz wu prolazi struja pod
visokim naponom koja bi
mogla da ubije i mnogo ve}e
`ivo stvorewe nego {to ste
vi. Ali, sada zahvaquju}i
novoj tehnologiji, ovakav
na~in rada postaje mogu} i
vi{e nije potrebno da se
zbog radova na mre`i izvan
naseqenih mesta iskqu~uje
napon. 

Tu tehnologiju je me|u pr-
vima u Evropi smislio, is-
probao i od nedavno, posle
Nema~ke, praktikuje i u ^e-
{koj nema~ki energetski
koncern E.ON. U ^e{koj
ovaj drugi po veli~ini pro-
izvo|a~ elektri~ne energi-
je u Evropi (najve}i je
francuski dr`avni Elektr-
site d Frans, skra}eno EdF)
ima zna~ajne kapacitete,
posebno u distribuciji i
prenosu.  

“To je na~in kako da se is-
poruke elektri~ne energije
u~ine kvalitetnijim tj. da
bude mawe iskqu~ivawa i
jo{ da se pri tome ne{to i
u{tedi, jer se skra}uje vreme
obavqawa radova”, objasnio
je nedavno ~e{kim novina-
rima smisao ovog projekta
E.ON wegov {ef u ^e{koj
in`ewer Pavel ^ada. Ovaj
postupak se u Nema~koj prak-
tikuje od 2002. i bila je to,

posle [kotske, prva wegova
primena u Evropi. Posle to-
ga tu novinu prihvatile su
najve}e evropske firme, me-
|u wima i EZ, koji ga ve}
praktikuje u ^e{koj.

Postoje, ipak, ograni-
~ewa - ne mogu se svi radovi
izvoditi na visokom napo-
nu. Ali, ve}i deo, ipak, mo-
`e. Kada su u pitawu rado-
vi, kao {to je zamena izola-
tora ili o{te}enih pro-
vodnika, nema dileme oko
toga da treba primeniti
ovaj postupak, naveo je in-
`ewer Norbert Bursian,
koji je obu~avao ~e{ke mon-
tere.

Sam ^ada koji je ovu novu
tehnologiju u~io na radnom
poligonu u Nema~koj govori
o “uzbudqivom do`ivqaju”,
nekoj vrsti “adrenalinske,
opasne igre s vatrom”. “Taj
trenutak se ne zaboravqa”,
zami{qeno ka`e ovaj stru~-
wak, podse}aju}i se trenutka
kada je rukom uhvatio za `i-
cu kroz koju je tekla elek-
tri~na struja od 20 hiqada
volti napona.

Psiholog Rostislav Ne-
snidal ukazuje da je najva-
`nije u tom prvom trenutku
prevazi}i strah. “Nema
spora da se radi o psiholo-
{ki veoma te{kom poslu.
Mora se raditi mirno, sa
unapred pripremqenim po-
tezima. Ne sme biti nika-
kve `urbe ni pometwe”, is-
ti~e Nesnidal i dodaje da
}e za psihologe biti veoma

zanimqivo pra}ewe kako
}e monteri izlaziti na
kraj sa novim stresnim na-
~inom rada.

E.ON je za po~etak osposo-
bio deset qudi u ^e{koj za
ovaj na~in rada. Od wih su
formirane dve grupe za ju-
`ne delove ^e{ke i Morav-
ske u kojima nema~ki kon-
cern ima kapacitete. U sva-
koj grupi su tri montera - no-
silaca posla, koordinator i
tehni~ar. Kada idu na teren,
prema izve{tajima ~e{kih
novina, to izgleda kao “spe-
cijalci kada polaze u borbe-
nu operaciju”. 

Zato je i izbor qudi za ove
poslove “specijalan”. Kan-
didati prolaze kroz veoma
zahtevne psiholo{ke testo-
ve na kojima treba da poka-
`u da su pouzdani, hladno-
krvni, razboriti, uravnote-
`eni, nekonfliktni... Va-
`no je, tako|e, zdravstveno
stawe i sposobnost za rad
na visini. “Nije to nikakva

{ala. Ti qudi moraju se
stopostotno pouzdati ne sa-
mo u sebe nego i saradnike”,
tvrdi ^ada. 

Tim povodom i u EZ-u
potvr|uju da su bitni izbor
i obuka qudi. Zato je qudi
zasad jo{ relativno malo a
te radne grupe su maksimal-
no optere}ene i iskori-
{}ene (zato su monteri i
izuzetno dobro pla}eni) S
druge strane, investicije u
ovaj novi na~in rada se brzo
isplate jer se ubrzava i
olak{ava odr`avawe bez
prekida u snabdevawu. “Po-
{to je to veoma rizi~no
monteri moraju, naravno,
biti veoma obazrivi. Dosad,
hvala Bogu, nismo imali
smrtni slu~aj”, ka`u {efo-
vi Zapadno-~e{ke energeti-
ke u sastavu EZ, kome je u
ovladavawu ovim novim po-
stupkom pomogla francuska
EdF. 

Milan Lazarevi}

NOVINA IZ NEMA^KOG E.ON

Rad pod visokim naponom
“Nezaboravni doæivqaj” ali i “psiholo{ki veoma teæak posao” kada se rukom uhvati æica

pod naponom od 20 hiqada volti Kao specijalci u akciji...

Hrvatska elektroprivreda (HEP)
i me|unarodni konzorcijum sedam
banaka potpisali su ugovor o kredi-
tu od 200 miliona evra, sa sedmogo-
di{wim rokom otplate. Kredit u ko-
me sve banke imaju ravnopravan sta-
tus aran`era namewen je za realiza-
ciju investicionog programa HEP-a

do 2008. godine. Kredit je ugovoren
bez garancija hrvatske vlade. U ime
Konzorcijuma ugovor su potpisali
predstavnici “Bank-Austria Creditan-
stalt” i Privredne banke Zagreb, kao
jedine banke-u~esnice sa sedi{tem u
Hrvatskoj. 

U Hrvatskoj je najavqen po~etak

novog ciklusa izgradwe elektrana.
Za dve su ve} donete odgovaraju}e od-
luke: za hidroelektranu “Le{}e” na
reci Dobri i za novi blok u Termoe-
lektrani-toplani Zagreb, ~ija grad-
wa treba da po~ne 2006. godine. Me-
|u kapitalnim investicijama su i
TE Sisak, TE Osijek i TE Plomin.  

HRVATSKA ELEKTROPRIVREDA

Ugovor o investicionom kreditu

EKSKLUZIVNO ZA

kWh

Prenosna mre`a E.ON sa razvodnom stanicom
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Javno preduze}e
Elektroprivreda
Bosne i Hercegovi-
ne ulo`i}e 51 mi-

lion evra u revitalizaciju
bloka pet u Termoelektra-
ni “Tuzla”. Taj blok insta-
lisane snage 200 megavata
pu{ten je u pogon 1974. go-
dine i do sada je odradio
oko 150.000 sati. Projek-
tom revitalizacije pred-
vi|eni su sanacija i mo-
dernizacija kotlovskog,
turbinskog i elektropo-
strojewa i rashladnog tor-
wa i zamena automatike,
elektrofiltera i sistema
za unutra{wi transport
pepela i {qake. O~ekiva-
ni efekti revitalizacije
su produ`ewe radnog veka
za narednih 15 godina ili
100.000 sati, pove}awe
efikasnosti bloka u celi-

ni, podizawe pogonske
spremnosti bloka i smawe-
we emisija pra{ine i
azotnih oksida.

Revitalizacija }e se
obaviti u okviru sedam
podprojekata. Najobimni-
ji radovi realizova}e se
na kotlovskom postroje-
wu. “Podmla|ivawe” ko-
tla petog bloka uradi}e
“Transelektro Group” iz
Ma|arske, a taj posao je
vredan 20,9 miliona evra.
Radovi }e po~eti u aprilu
2006. godine i bi}e zavr-
{eni za desetak meseci.
Ma|arska kompanija do-
bila je ovaj posao nakon
pobede na me|unarodnom
tenderu, jer je ponudila
najboqe tehni~ke uslove i
prihvatqivu cenu. �

M. B.

JAVNO PREDUZE]E ELEKTROPRIVREDA BiH

Revitalizacija bloka pet 
u termoelektrani “Tuzla”
� Revitalizacija }e se obaviti u okviru sedam potprojekata � Najobimniji radovi re-
alizova}e se na kotlovskom postrojewu 

JP Elektroprivreda BiH i slovena~ki “Turboin{titut” iz
Qubqane potpisali su koncesioni ugovor za gradwu 31 male
hidrolektrane na vodotocima Neretvice i Qute u op{tini Ko-
wic. Ovaj zajedni~ki projekat etapno }e se realizovati za tri
godine: prvih {est hidroelektrana bi}e izgra|ene do kraja ove
godine, narednih 18 u 2007. i preostalih sedam u 2008. godini. 

Wihov instalisani kapacitet bi}e 34,2 megavata, sa ukup-
nom godi{wom proizvodwom 126,6 miliona kilovat-sati elek-
tri~ne energije. Ukupna vrednost investicije je 51 milion
evra. Ugovor je potpisan na koncesioni period od 30 godina, ko-
liko }e trajati kori{}ewe postrojewa od strane investitora.
Istekom tog perioda objekti }e biti ustupqeni kao vlasni-
{tvo op{tini Kowic. 

Ugovor o gradwi malih hidroelektrana

Vi{e od 300 stru~waka iz Bosne i Hercegovine i inostran-
stva, ukqu~uju}i predstavnike iz Srbije i Crne Gore, Hrvatske,
Slovenije i Slova~ke, u~estvovalo je na Sedmom savetovawu
elektroenergeti~ara BiH odr`anom u Neumu. Skup je organizovao
bosanskohercegova~ki komitet CIGRE, na ~ijoj je zavr{noj sedni-
ci Skup{tine usvojen dokument “Upozorewe stru~noj i politi~koj
javnosti Bosne i Hercegovine”. U wemu se, pored ostalog, isti~e
da “politi~ke odluke u vezi reforme elektroenergetskog sekto-
ra u BiH ne uva`avaju stavove stru~waka, a stru~no neprihva-
tqiva re{ewa neretko su predstavqena kao jedina”.

Upozorewa stru~waka

Prvi agregat hidroelektrane
“Bo{taw” sinhronizovan je 14. no-
vembra, a puni rad ovog elektroe-
nergetskog objekta na Savi po~e}e,
prema najavama ~elnih qudi Hol-
dinga slovena~kih elektrana, u ma-
ju naredne godine. Do tada }e, nai-
me, biti aktivirana i sinhronizo-
vana jo{ dva agregata nove HE. Po-
lo`en je, tako|e, i kamen temeqac

za gradwu hidroelektrane “Blanca”
koja }e, prema planovima, struju po-
~eti da proizvodi 2009. godine. 

Holding Slovena~ke elektrane
je, podse}amo, zacrtao da na dowoj
Savi napravi lanac hidroelektra-
na koji }e, uz HE “Bo{taw” i “Blan-
ca”, ~initi i “Kr{ko”, “Bre`ice”
i “Mokrice”. Ukupna snaga ovog hi-
droelenergetskog kompleksa izno-

si}e 187 megavata. Kako se o~ekuje,
ove savske elektrane dava}e 21 od-
sto ukupne proizvodwe HE u Slove-
niji, odnosno pokriva}e {est od-
sto potreba za elektri~nom energi-
jom u zemqi.

Gradwa hidroelektrane “Kr{ko”
}e, prema planovima, po~eti slede-
}e godine.

P. M. P.

IZ HOLDINGA SLOVENA^KE ELEKTRANE

Sinhronizacija HE “Bo{taw”

TE “Tuzla”: Revitalizacija
}e se obaviti u okviru 
sedam podprojekata
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O solarnoj energiji
Drugi me|unarodni kongres i izlo-

`ba o solarnim gradovima “Solar cities

2006” odr`a}e se 3-6. aprila u Oksfor-
du i okupi}e vi{e od 50 gradona~elni-
ka iz svih delova sveta. Na skupu }e
u~estvovati i predstavnici velikih
korporacija, nau~nici i stratezi raz-
voja gradova. U~esnici }e raditi u
okviru ~etiri foruma (nau~ni, poslov-
ni, samit gradona~elnika i forum gra-
|ana) i razmatra}e razvoj gradova u eri
obnovqivih izvora energije sa akcen-
tom na primeni solarnih tehnologija u
svim vidovima `ivota. Prvi kongres o
solarnim gradovima odr`an je u ju`no-
korejskom gradu Daegu u 2004. godini.
Na toj manifestaciji u~estvovali su i
gradona~elnici velikih svetskim me-
tropola poput Pekinga, Mineapolisa,
Barselone, Kejptauna, Geteborga, Haga
i Adelaide.

O trgovini emisijama 
Me|unarodna konferencija i izlo-

`ba “Carbonexpo 2006” odr`a}e se 10-
12. maja u Kelnu u organizaciji Svetske
banke i Internacionalne asocijacije
za trgovinu emisijama (IETA). Jedan od
pokroviteqa konferencije je Unija
evropskih elektroprivreda EURELEC-

TRIC. Skup je koncipiran kao mesto na
kome }e predstavnici agencija, fondo-
va i finsnsijskih institucija i tehno-
lozi i eksperti koji se bave trgovinom
emisijama razmeniti najnovija isku-
stva. Oni }e, izme|u ostalog, razgova-
rati o najnovijim trendovima na tr`i-
{tu emisija i o novim propisima EU za
za{titu okoline i primeni Protokola
iz Kjota. U okviru ove manifestacije
bi}e organizovana i trgovina emisija-
ma. Na prethodnom skupu “Carbonexpo

2005” bilo je 1.500 u~esnika iz 87 ze-
maqa. Na izlo`bi su u~estvovale 134
kompanije iz 49 zemaqa.  

O obnovqivim izvorima energije
Me|unarodna konferencija i izlo-

`ba “All-Energy 2006” odr`a}e se 24-25.
maja u {kotskom gradu Aberdinu. U~e-
snici skupa prevashodno }e razmeniti
iskustva i razgovarati o obnovqivim
izvorima energije, kao i o izazovima sa
kojima se suo~ava energetski sektor u
savremenom svetu. Na izlo`bi }e na-
stupiti proizvo|a~i opreme za hidroe-
lektrane i postrojewa za dobijawe
elektri~ne energije kori{}ewem snage
vetra, plime i oseke, solarne energije,
biogoriva i vodonika. Na ovakvoj izlo-
`bi odr`anoj 2005. godine izlagalo je
200 velikih kompanija.   

O kogeneracijama 
Dvanaesta me|unarodna konferenci-

ja i izlo`ba o kogeneracijama, kombi-
novanom ciklusu i za{titi `ivotne
sredine (ICCI 2006) odr`a}e se u Istan-
bulu 25-26. maja. U~esnici skupa razgo-
vara}e o novim zakonskim i tehnolo-
{kim re{ewima za ekspanziju postro-
jewa za kombinovanu proizvodwu elek-
tri~ne i toplotne energije. Posebna
pa`wa bi}e posve}ena uskla|ivawu
nacionalnih zakona sa zakonodavstvom
Evropske unije u ovom sektoru. Razma-
tra}e se i situacija na svetskom tr`i-
{tu energenata i uticaj tih trendova
na poslovawe kogeneracija. Me|u u~e-
snicima skupa bi}e predstavnici in-
stitucija i ~lanica EU, menad`eri ve-
likih kompanija i stru~waci iz nau~-
noistra`iva~kih organizacija. Na
prethodnoj, 11. konferenciji i izlo`bi
u Istanbulu bilo je oko 1.200 u~esnika.

O odr`ivoj energiji
Prva izlo`ba obnovqivih izvora i

odr`ive energije ENERGETHICA odr`a-
va se u \enovi 25-27. maja. Organizator
je agencija “Emitrad” sa dugogodi{wim
iskustvom u pripremi me|unarodnih
skupova. U~esnici izlo`be predstavi-
}e ure|aje i postrojewa za kori{}ewe
solarne, eolske, geotermalne i hidro-
energije, biomase i biogasa, te~nih bi-
ogoriva i vodonika. Bi}e predstavqe-

ni i projekti i aparati za {tedwu
energije, kao i nau~noistra`iva~ke in-
stitucije i kompanije koje se bave fi-
nansijskim uslugama. U okviru skupa
odr`a}e se i trodnevni kongres za
stru~wake iz sektora obnovqivih iz-
vora energije i investitore.  

O biogorivu
Me|unarodna konferencija o biogo-

rivu i izlo`ba Eastern Biofuels 2006.
odr`a}e se 30. maja - 1. juna u Budimpe-
{ti. Skup je fokusiran na razvoj ob-
novqivih biogoriva u regionu isto~ne
Evrope i okupi}e gra|evinare, finan-
sijere, konsultante, vladine zvani~ni-
ke, predstavnike raznovrsnih kompa-
nija i in`ewere. Razgovori i referati
obuhvati}e kompletan ciklus stva-
rawa, plasmana i primene biogoriva i
prate}ih proizvoda. Na prethodnoj kon-
ferenciji “Eastern Biofuels 2005” u Var-
{avi bilo je 300 delegata i vi{e od 30
kompanija-izlaga~a iz tridesetak ze-
maqa.  

ME\UNARODNE KONFERENCIJE I SIMPOZIJUMI
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KULTURA

Mogu}e je da je An-
drija Karnegi ~uo
za Srbiju i potowu
Kraqevinu Srba,

Hrvata i Slovenaca, ali te-
{ko da bi iz prve mogao na
wu da upre prstom na zemqo-
pisnoj karti ili globusu.
Svejedno, jedna ulica u naju-
`em centru Beograda, nosi
ime po wemu (mada lo{e
transkribovano u - Karnexi-
jeva). Ako se neko pita ~ime
je on to zadu`io Srbiju da bi
zaslu`io ovoliku po~ast, ne-
ka osmotri zdawe Univerzi-
tetske biblioteke
na uglu “wegove”
ulice i Bulevara
kraqa Aleksandra.
Ili zdawe Srpske
akademije nauka i
umetnosti. Jer, to su
wegove zadu`bine!

Naravno da se po-
sle tog saznawa name}e lo-
gi~ko pitawe - za{to je ovaj
Amerikanac {kotskog pore-
kla podigao i opremio bi-
blioteku u Beogradu? Odgo-
vor le`i u wegovom `ivot-
nom motu “Pomozite onima
koji se sami poma`u”, koji je
postao vodiqa i za politiku
i rad “Karnegijevog fonda”.
Njegov utemeqiva~ je bio to-
liko zaqubqen u kwigu, da je
fond samo do 1918. godine,
dakle za Andrijinog `ivota,
{irom sveta pomogao izgrad-
wu ~ak 2.505 biblioteka.

Pregovori o izgradwi
Univerzitetske biblioteke
zapo~eli su 1919, ali Karne-
gi nije uspeo da li~no pot-
pi{e ugovor s vladom male
egzoti~ne zemqe na Balkanu:
umro je te godine, prepustiv-
{i poverqivim qudima iz
Fonda da dovr{e zapo~eto,

pa je Beograd dobio prvu mo-
derno opremqenu visoko-
{kolsku biblioteku 1927.

[to se nas ti~e, sve je po-
~elo 1919. godine depe{om
broj 914, koju je iz Va{ingto-
na poslao dr Slavko J. Gru-
ji}, na{ izvanredni posla-
nik i opunomo}eni mini-
star: “Direktor Karned`i-
jevog fonda za me|unarodni
mir pristao je na predlog
moj i gospo|e Slavke Gruji},
zauzeti se da Fond odobri
ve}u sumu novca za zidawe
Biblioteke za Univerzitet u

Beogradu i snabdevawe iste
kwigama i name{tajem. Mi-
slim, moglo bi se dobiti naj-
mawe (?) franaka. Pitawe
}e biti podneto jesenas
Glavnom odboru ~iji su neki
~lanovi ve} zadobijeni. Pre
svega potrebno je ovo: prvo,
da li vlada smatra stvar za
korisnu; drugo, da li bi se
moglo dobiti bezplatno zem-
qi{te od 1500 metara i gde,
ra~unaju}i tu zgradu i zem-
qi{te okolo; i tre}e, posla-
ti plan zgrade i pribli`ni
predra~un.”

Telegram je primqen 18.
juna 1919, a ispod teksta je
neko zabele`io izgleda i
tada najva`nije: “U {ifri
izostao iznos”!

Nepunih mesec dana kasni-
je, Ministarstvo prosvete
{aqe depe{u dr Slavku Gru-
ji}u: “Da bi se moglo odgovo-

riti na pitawe Kraqevskog
veleposlanstva u Va{ingto-
nu o domu za studente, Mini-
starstvu je potrebno da zna
pribli`nu sumu koja se mo-
`e o~ekivati…”

Babe i `abe! Biblioteka
ili studentski dom! Ako ovo
nekog podseti na sada{we
vreme, ne bih mu zamerio na
zlobi. Usledila je prepiska
po sistemu “gluvih telefo-
na” koja je ozbiqno pretila
da biblioteku sagradi tim
silnim aktima, depe{ama,
mi{qewima i zakqu~cima.

Da bi se stvar dodat-
no iskomplikovala,
potrudio se Mihai-
lo Pupin, veliki na-
u~nik i na{ konzul u
Wujorku, koji je iste
te godine po~eo pre-
govore sa Karnegi
fondom o pomo}i za

dovr{etak zgrade Srpske
akademije nauka i umetnosti.
I, zamalo, po na{em starom
obi~aju, da sve padne u vodu…

Radovi, koje je po projektu
profesora Nikole Nestoro-
vi}a izvodilo preduze}e
“Obnova”, zapo~eti su 23. ju-
na 1922, i to na zemqi{tu
koje je samo nekoliko meseci
ranije Rektorat zamalo ustu-
pio Ministarstvu saobra}a-
ja kako bi se na wemu izgra-
dila - me|unarodna `ele-
zni~ka stanica! ^etiri go-
dine kasnije, na Dan svetih
]irila i Metodija, dakle
24. maja 1926, otvoreno je ovo
rasko{no zdawe na “`alo-
snim ostacima biblioteka
opusto{enih i razorenih za
vreme rata.”

Univerzitetska bibliote-
ka je jo{ jedan spomenik An-
driji Karnegiju, dobrotvoru

koji je li~no i preko svog
Fonda, ostavio svetu vi{e
od tri hiqade sli~nih zadu-
`bina.

Ro|en je 1835. u [kotskoj,
a ve} sa dvanaest godina se
obreo u Americi i odmah po-
~eo svoj uspon kao - fizi~ki
radnik. Za samo trideset go-
dina rada dogurao je do vla-
snika uspe{nih preduze}a i
stekao ogromno bogatstvo
koje se tad merilo desetina-
ma miliona dolara. Nese-
bi~no je pomagao svakom ko
je `eleo da napreduje, ali
nikome nije davao milo-
stiwu. Svoja razmi{qawa o
siroma{tvu i bogatstvu pre-
to~io je u kwigu “Carstvo
poslova”, koja je kod nas pre-
vedena 1904. godine i odmah
izazvala ogromno intereso-
vawe. Umro je 1919, ali we-
gov duh jo{ `ivi. Evo, ~ak i
u Beogradu… �

Milo{ Lazi}

ANDRIJA KARNEGI

Dobrotvor sa
tri hiqade 
zadu`bina
�Pregovori o izgradwi Univerzitetske biblioteke zapo~eli su 1919, ali Karnegi
nije uspeo, jer je umro te iste godine, da li~no potpi{e ugovor sa na{om vladom 

Karnegi je nesebi~no je pomagao
svakom ko je `eleo da napreduje,
ali nikome nije davao milostiwu

*

*

Univerzitetska biblioteka - 
jedna od zadu`bina 

Andrije Karnegija
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Zamalo da ovih dana na me-
stu kwi`are “Geca Kon”, u
Knez Mihailovoj ulici, osva-
ne kafi}. Ili parfimerija,
prodavnica erotskog ve{a,
svejedno! To se nije dogodilo
zahvaquju}i ~udnim podudar-
nostima: naime, Geca Kon je
svoju prvu kwi`aru otvorio
pre ta~no sto pet godina tu, u
blizini, a Izdava~ka ku}a
“Prosveta”, koja je ba{tini-
la ovu radwu, sve~ano je obe-
le`ila {est decenija posto-
jawa, i sve je nakratko odlo-
`eno dok ne pro|e vreme slav-
qa, dok se ne zaboravi.

U zemqi u kojoj se kwiga
{tampana u tira`u ve}em od
dve hiqade primeraka una-
pred progla{ava za bestse-
ler, izgleda da je spomiwawe
pra{wave kwi`are besmi-
sleno, a wena odbrana pred
naletom ble{tavih radwi
unapred osu|ena na propast,
pa tvrdwe da predstavqa kul-
turno-istorijski spomenik
Beograda zvu~e kao {ale za
uveseqavawe novih zakupaca
starog poslovnog prostora.
Ipak, mo`da }e im pri~a {to
sledi skinuti sme{ak s lica?

^ongradski rabin Ber-
nard Kon dobio je sina 1873;
u Kabali nije mogao prona}i
~ak ni slutwu wegove neo-
bi~ne sudbine niti tragi-
~an kraj? Ubrzo su se prese-
lili u Zemun, gde je Geca za-
vr{io osnovnu i trgova~ku
{kolu u~e}i za kwi`ara:
gimnaziju u Novom Sadu nije
stigao da zavr{i jer se malo
pre mature zaposlio u tada
~uvenoj kwi`ari-antikvar-
nici Fridriha Breslauera.
Nekoliko godina docnije
obreo se ponovo u Novom Sa-
du, gde je sedam godina radio
za kwi`ara i izdava~a Arsu
Pajevi}a. Zanat je pekao kod
vrsnih majstora.

Svoju prvu kwi`aru otvo-
rio je u Knez-Mihailovoj
ulici 1, u Beogradu, septem-
bra 1901. godine. Sa supru-
gom Elzom Vajs, koja je iz

carskog Be~a zbog qubavi do-
{la u maleni Beograd, imao
je dve }erke.

Svoju prvu kwigu je izdao
1905. godine: bila je to
“Sintaksa srpskog jezika”,
ud`benik za sredwe {kole
koji je decenijama bio u upo-
trebi.

Po ro|ewu podanici Au-
stro-Ugarske, ostali su u
okupiranoj prestonici
Kraqevine Srbije, ali je Ge-
ca ubrzo zaglavio u logor.
Dogodilo se to 1916, kada je
kod okupacionih vlasti pro-
testovao zbog sramne deno-
minacije dinara, iako je ovaj
na ciri{koj berzi, uprkos
ratu koji je besneo Evropom,
~ak bio jednak {vajcarskom
franku! Tada su mu “prona-
{li” da je godinu dana rani-
je {tampao kalendar “Rat-
nik”, kojim je slavio pret-
hodne srpske pobede nad au-
strougarskom vojskom. Iz lo-
gora se vratio u Kraqevinu
Srba, Hrvata i Slovenaca
kao heroj.

Poznanstvo sa kom{ijom,
poznatim {tamparom Dragu-

tinom Gregori}em i, docni-
je, wegovim sinom dr Pavlom
D. Gregori}em (koga ne bi
trebalo brkati sa poslerat-
nim ~inovnikom, Hrvatom
dr Pavlom Gregori}em, do-
`ivotnim predsednikom ju-
goslovenskog Crvenog kr-
sta) izraslo je u plodan po-
sao: pokrenuli su izuzetne
edicije “Kadok” i “Plava
ptica” koje su im donele
ogroman ugled i veliki pri-
hod, izdavali su ~asopise
“Nedeqa” i “@ena i svet”,
ne libe}i se da, uz to, bes-
platno {tampaju i kwige
ubogih a mawe poznatih auto-
ra, kakvi su tada bili Desan-
ka Maksimovi}, na primer,
Ljubinka Bobi}, Gustav Kr-
klec, Dobrica Milutino-
vi}, Tin Ujevi}… Objavili
su ~ak i zbirku pesama nada-
renog slikara i prznice Mo-
{e Pijade! Neko je jo{ ono-
mad ustanovio da je Geca Kon
objavio ukupno 2.766 kwiga,
a za na{e izdava{tvo je va-
`an podatak da od tog broja
tek nekoliko nije pe~atano u
{tampariji “Gregori}”.

Sredinom 1937, tri godine
posle preseqewa svoje kwi-
`are na dana{wu adresu, do-
`iveo je ogromno razo~a-
rewe: iako je sebe smatrao
“Srbinom Mojsijevog zako-
na”, list “Balkan”, koji je
pod uticajem i stara-
teqstvom germanofila bio
krajwe antisemitski nastro-
jen, ispquvao ga je i progla-
sio za “narodnog neprija-
teqa”! U tom napadu je bilo i
predskazawa!

Rat se razbuktavao svetom
kada je, predose}aju}i da nas,
kao i uvek do tada, to zlo ne-
}e mimoi}i, odlu~io da se s
porodicom skloni u Vrwa~-
ku Bawu. Po nepouzdanim iz-
javama malobrojnih prija-
teqa koji su se tamo zatekli,
uhap{en je samo nekoliko
dana posle kapitulacije i
preba~en u Beograd, odnosno
u zloglasni logor na (sta-
rom) Sajmi{tu, gde mu se gu-
bi svaki trag.

Po nekim izvorima, nepo-
sredno posle oslobo|ewa Be-
ograda, dr Pavle D. Grego-
ri} poku{ao je da obnovi iz-
dava~ku delatnost u spomen
svom prijatequ i kompawonu
Geci Konu, ali je u tome bio
grubo prekinut: uhap{en je i
poslat u Borski rudnik na
prinudni rad, kako bi mu se
{tamparija {to delotvorni-
je nacionalizovala.

Budu}im zakupcima poslov-
nog prostora, u kojem je du`e
od sedam decenija najpoznati-
ja beogradska kwi`ara, pre-
poru~uje se da, pre nego {to
krenu u “biznis”, pro~itaju
ne{to iz izdava~kog opusa
Gece Kona. Vaqa}e im. �

Milo{ Lazi}

PORTRET VELIKANA: GECA KON

Poleti, 
plava ptico

Geca Kon je svoju
prvu kwi`aru 

otvorio pre ta~no
sto pet godina

Geca Kon -
fotografisao 
Paja jovanovi}
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BIOSKOP

34. FEST
Trideset ~etvrti beogradski me|una-

rodni filmski festival bi}e odr`an od
24. februara do 5. marta. Filmofili }e,
kako su organizatori najavili, mo}i da
u`ivaju u kvalitetnom i raznovrsnom pro-
gramu. Filmovi }e biti prikazivani u
Centru “Sava”, Dvorani kulturnog cen-
tra, Domu omladine i Muzeju jugosloven-
ske Kinoteke. Ukupan kompleks doma}eg
filma u zvani~nom programu 34. FEST-a
~ini}e najmawe pet filmova: “Mlad i
zdrav kao ru`a” Jovana Jovanovi}a, film
“Aporia” Arisa Movsesijana, zatim doku-
mentarac “Vukovar - posledwi rez” Janka
Baqka, tako|e dokumentarni film “Ruda-
reva opera” Olega Novkovi}a i film
“Qubav” Vladana Nikoli}a sa Sergejom
Trifunovi}em u glavnoj ulozi. Miroqub
Vu~kovi}, selektor FEST-a, istakao je da
je osve`ewe festivala program “B2B” ko-
ji je usmeren na kinematografsku saradwu
zemaqa u regionu. Ukupno }e na ovoj kult-
noj filmskoj smotri biti prikazana 74
filma, me|u kojima i “Manderlay” Larsa
fon Trira, “Laku no} i sre}no” Xorxa
Klunija, “Brokeback mountain” Anga Lija
(glavni favorit za ovogodi{weg Oska-
ra). FEST }e biti otvoren projekcijom
filma Xima Xarmu{a “Broken flowers”, a
zatvori}e ga jedan od najzna~ajnijih
evropskih rediteqa Vim Venders, koji }e
biti gost 34. FEST-a. Na festivalu }e bi-
ti prikazan wegov najnoviji film “Kad
pro{lost zakuca”. Festovska publika izu-
zetno ceni wegov rad, a upoznala ga je za-
hvaquju}i filmovima “Lisabonska pri-
~a”, “Buena Vista Social Club”, “Hotel od
milion dolara”, “Du{a ~oveka”, koji su
upravo bili prikazivani na ranijim
FEST-ovima. U okviru festivala, ima}e-
mo prilike da vidimo i izlo`bu foto-
grafija ovog velikog rediteqa. Tokom
boravka u Beogradu Venders }e razgovara-
ti sa na{im studentima filma i na kraju,
zatvoriti ovogodi{wi FEST. Kada su
ostala zvu~na imena u pitawu, a koja }e po-
setiti 34. FEST, organizatori o~ekuju od-
govor od Tomija Li Xonsa, @ilijet Bi-
no{, Xesike Lang, Izabel Iper, Larsa
fon Trira. Od 1. do 10. februara komple-
ti karata bi}e u prodaji sa popustom od 10
odsto, a od 10. februara pojedina~ne ula-
znice po ceni od 150, 200 i 250 dinara. 

“MINHEN”
Novi film ameri~kog rediteqa i tro-

strukog oskarovca Stivena Spilberga
“Minhen” od 8. februara u bioskopima
{irom Srbije.

Film, u kojem glavne uloge tuma~e

Erik Bana i Danijel Krejg, fokusiran je
na zlo~in koji su pripadnici palestin-
ske grupe “Crni septembar” 5. septembra
1972. godine po~inili nad izraelskim
sportistima na Olimpijskim igrama u
Minhenu. 

Film rekonstrui{e dramati~ne doga-
|aje nakon tragedije. Dok je nacija bila u
`alosti izraelski premijer Golda Meir
i weni najbli`i saradnici tajno su do-
zvolili da izraelska obave{tajna agen-
cija Mosad oformi odred koji }e poubi-
jati po~inioce zlo~ina. 

Scenario za film u najve}oj meri bazi-
ran je na kwizi “Osveta: Istinita pri~a
o izraelskom antiteroristi~kom odredu”
ma|arskog autora Xorxa Jonasa koji je iz-
javqivao da je wegov izvor bio vo|a izra-
elske grupe. Kwiga je objavqena 1984. go-
dine. 

Pored Bane i Krejga, u “Minhenu”
igraju Kjaran Hajnds, Metju Kasovic,
Lin Koen i Xefri Ra{. Scenario su na-
pisali Toni Ku{ner i Erik Rot, a muzi-
ku je komponovao stalni Spilbergov sa-
radnik Xon Vilijams, koji je u{ao i u
Ginisovu kwigu rekorda jer je do sada za
filmsku muziku bio nominovan 43 puta
za Oskara.

POZORI[TE

“AMADEUS”
Komad “Amadeus” bavi se `ivotom

jednog od najgenijalnijih kompozitora
svih vremena Volfganga Amadeusa Mo-
carta, iz ugla ~oveka koji ga mrzi ali
mu se potajno i divi, tajnog uni{ti-
teqa Amadeusa - Antonija Salijerija,
prvog kraqevskog kompozoitora. Komad
je napisao Piter [efer, kao i scena-
rio za istoimeni film 1984. godine u
re`iji Milo{a Formana, koji je do-
bio osam oskara izme|u ostalog za naj-

boqi film, najboqu re`iju, najboqeg
glumca (F. Muri Abraham u ulozi Sali-
jerija), najboqi scenario... Ovaj komad
je dva puta postavqen na West End-u u
Londonu u pozori{tu “Old Vic”. Prvi
put 70-ih godina u re`iji Pitera Hola,
gde su glavne uloge bile poverene Dej-
vid Sa{etu kao Salijeriju i Majklu
[inu kao Amadeusu. Prvi put je ovaj ko-
mad izveden na na{im pozori{nim sce-
nama 1981. godine u re`iji Paola Ma-
|elija, a glavne uloge su tada bile pove-
rene Radetu Markovi}u koji je igrao
Salijerija i Lazi Ristovskom koji je
bio Amadeus. Rediteqka Alisa Stoja-
novi} je vratila ovaj komad na beograd-
ske pozori{ne daske. Predstavu “Ama-
deus” u wenoj re`iji mo`ete pogledati
na sceni Beogradskog dramskog pozori-
{ta. U naslovnoj ulozi je talentovani
Gordan Ki~i}, dok Salijerija tuma~i
Predrag Ejdus. Ova predstava je postav-
qena u ~ast obele`avawa 250 godina od
Mocartovog ro|ewa, zbog ~ega je ova go-
dine progla{ena Mocartovom godi-
nom. Scenogafiju i kostime iz doba ro-
kokoa kreirali su Darko Nedeqkovi} i
Zora Mojsilovi}. Muziku je kompono-
vao i odabrao delove iz Mocartovog
opusa mladi Ivan Brkqa~i}.

KWIGA

“SEMOQ ZEMQA” - 
MIRO VUKSANOVI]

Ovogodi{ni dobitnik NIN-ove na-
grade za najboqi roman u 2005. godini je
Miro Vuksanovi} za roman “Semoq zem-
qa”. Re~ je o svojevrsnom pripovednom
kola`u o re~ima i predelima. Kwiga je,
zapravo, nastavak romana “Semoq gora”
koji je pre pet godina postigao veliki
uspeh i dobio pet uglednih nagrada.
Urednik Biblioteke “Albatros” prof.
dr Mihajlo Panti} na koricama kwige
je napisao: “Roman Semoq zemqa je rezul-
tat jednog nesvakida{weg lingvisti~-
kog napora, i gotovo neuporedive roman-
sijerske jezi~ke koncentracije, ali se
smisao Vuksanovi}evog pripovedawa ni-
po{to u tome ne iscrpquje - on samo otu-
da polazi, u drevnu pri~u o drevnim qu-
dima iz drevnih predela, koji su isti
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KULTURNI CENTRI
FRANCUSKI 
KULTURNI
CENTAR

Od 17. februara do 30. aprila u Narod-
nom muzeju u Beogradu mo`ete da posetite
izlo`bu “U dodiru sa antikom”. Francuski
kulturni centar u~estvuje u organizaciji
ove izlo`be, jer je re~ o putuju}oj izlo`bi
pariskog Luvra namewenoj prvenstveno
slepim i slabovidim osobama, ali i osta-
loj publici. Izlo`ba sadr`i 27 kopija iz-
vornih anti~kih skulptura i dela nasta-
lih po wihovom uzoru, od kojih su 24 iz
zbirke Muzeja Luvra i tri iz zbirke Narod-
nog muzeja u Beogradu, kao i {est original-
nih kapitela korintskih stubova i tri
reqefa koji su deo stalne postavke Na-
rodnog muzeja u Beogradu. Trodimenzional-
ni eksponati kopije su velikih anti~kih
dela koja slepe i slabovide osobe mogu do-
`iveti dodirom. Ova zbirka koristi se ~u-
venim primercima gr~ko-rimske skulptu-
re, koji nastoje da poka`u kako je antika
bila apsolutni referentni model evrop-
skim umetnicima od sredweg veka nadaqe
i izvor u`itka za publiku koja je tra`ila
da ta dela postanu svima dostupna. Ona
ima i za ciq da podstakne na razmi{qawe
o prezentaciji dela za hendikepiranu pu-
bliku i da doprinese senzibilizaciji dru-
{tva za potrebe osoba sa invaliditetom i
wihovom aktivnijem ukqu~ivawu u kul-
turni `ivot uop{te, kroz anga`ovaniji
pristup wihovim problemima, ali i uspo-
stavqawe intenzivnije saradwe izme|u
dva nacionalna muzeja i dr`ave.

[PANSKI 
KULTURNI 
CENTAR
SERVANTES

U Galeriji Instituta “Servantes” 9. fe-
bruara bi}e otvorena izlo`ba “[panski
uticaji na umetnost Srbije XX veka”. Ova iz-
lo`ba, kao i kratki tekstovi ~iji su autori
eminentni srpski intelektualci, predsta-
vi}e direktan uticaj velikana {panskog
slikarstva na srpsku umetnost, a pre svega
na slikarstvo XX veka. Ciq izlo`be je
isticawe veza izme|u dve kulture kroz de-
lo nekih od najzna~ajnijih stvaralaca XX ve-
ka, izme|u ostalih i dela velikog srpskog
umetnika \or|a Andrejevi}a Kuna, jedinog
slikara koji je bio u Internacionalnim bri-
gadama u [panskom gra|anskom ratu, a po-
tom i dela Petra Lubarde, Petra Dobrovi}a,
Mi}e Popovi}a, Ksenije Divjak...

Ovu vrednu zbirku mo}i }ete da pogleda-
te u galeriji Instituta “Servantes” do kra-
ja marta 2006. godine, a izlo`ba }e biti za-
tvorena prezentacijom Zbornika koji su na
ovu temu pripremili eminentni srpski au-
tori.

Tako|e u Institutu “Servantes”, ali u
Sve~anoj sali, 28. februara bi}e odr`ano
ve~e {panske solo pesme. Na inicijativu
profesorke Aleksandre Stamenkovi}, sa
Odseka za muziku Akademije lepih umetno-
sti u Beogradu, predstavqa se koncert
{panske muzike koji }e odr`ati studenti
klase kamerne muzike. Repertoar }e obuhva-
titi dela Faqe, Hoakina Rodriga, Fernan-
da Sora, Fernanda Obradorsa, Manuela Gar-
sije Morantea, kao i izbor pesama Federika
Garsije Lorke.

Ulaz je slobodan, a mesta mo`ete rezerv-
isati na telefon 011/30-34-182.

MI, u mitu za~eti, i negde usput zagu-
bqeni”. I ovim romanom Miro Vuksa-
novi} nas uverava da je ~isto filolo-
{ki roman mogu}. Posle nekoliko iz-
dawa “Semoq gore” koja je sadr`ala 878
pri~a o re~ima, sada smo pred ve}, tako-
|e, nagra|ivanom, “Semoq zemqom”.
Vuksanovi} je napisao azbu~ni roman o
909 planinskih naziva, veli~anstven
slavisti~ki spomenik. 

Aberda{, avetluk, bodimica, vujali-
{te, gliba}, |apa, zabro}, zlopa{ica,
i{~upak, jeli{te, kosma~a, leveri, ma-
kulat, namira, wu~no, rawke, siwav~i-
na, skole}ar, surdup, tetrebica, }ulav,
ud`ud, frtaqka, hela}, cijepac, {esta-
ni, {iqe`ar, jesu neke od retkih re~i
koje }e velikom zaslugom Mira Vuksa-
novi}a, ostati u pam}ewu/kwizi, ali
one su i povod da se oko wih isplete
novo semanti~ko poqe i nazna~i duh
ovog vremena. Na pitawe {ta je zapra-
vo “semoq” pisac je odgovorio: “Semoq
postoji kao stvarni pojam. Semoq je je-
dan prevoj, {uma koja se nalazi ju`no
od mesta gde sam ja ro|en. To je pod
Siwajevinom, a ispod Semoqa izvire
Mora~a.” 

KONCERT

“DEEP PURPLE”
Bend “Deep purple” odr`a}e koncert

27. februara u Hali 1 Beogradskog Saj-
ma. Za mla|e ~itaoce recimo samo da je
grupa u svoje vreme (krajem 60-ih i sre-
dinom 70-ih godina) `arila i palila
i bila jedna od najve}ih rok institu-
cija, a akorde wihove popularne pesme
“Smoke on The Water” nau~io je svako
ko je bar dva puta uzeo gitaru u ruke.
Karakteristi~an ton wihovim pesma-
ma davao je Ian Gillan sa svojim izuzet-
nim rasponom glasa koji je do{ao u
grupu 1969. godine i ostao u woj do
1973. godine. Zajedno su uradili albu-
me “Concerto for Group and Orchestra”,
“Fireball”, “Machine Head”. Iz najboqe
faze Deep Purple je ostavio iza sebe
nezaboravne rok hitove poput “Machine
Head”, “Black Night”, “Hush”, “Child in
Time”, “Soldier of Fortune”... “Deep Pur-

ple” danas nastupaju sa svojim starim
peva~em Ianom Gillanom, a osim wega iz
prvobitne postavke tu su i Ritchie Blac-
kmore i Ian Paice. Na ovom koncertu
“Deep Purple” }e promovisati svoj novi
album. Karte su ve} u prodaji. 

IZLO@BA

CRTE@I MILANA CILETA
MARINKOVI]A 

U Galeriji “Haos” }e do 17. februa-
ra biti otvorena izlo`ba crte`a re-
nomiranog slikara koji `ivi i stvara
u Parizu Milana Cileta Marinkovi-
}a. Izlo`ba je retrospektiva wegovog
tridesetogodi{weg stvrala{tva. Re~
je o crte`ima olovkom, pastelom,
akrilikom, ugqenom. Za ove Ciletove
radove kriti~ari ka`u da su “izraz
wegovog vi{egodi{weg specifi~nog
urbanog poimawa `ivota i transpono-
vawa u likovnu pri~u. Darovitost mu
ne mawka, a ni hrabrost da progovori
o nekim temama na wemu svojstven na-
~in”. Predgovornik kataloga ove iz-
lo`be, francuski publicista @an
Rodolf Lota je napisao: “Ciletovo
delo je haos preina~en u stvar i melan-
holija pretvorena u boju”. Cile Ma-
rinkovi} dugo nije izlagao u rodnom
Beogradu, tako da je ovo jedinstvena
prilika da pogledate radove ovog izu-
zetnog umetnika. Galerija “Haos” se
nalazi u Ulici cara Lazara 12. 

Jelena Kne`evi}
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ZDRAVQE

N iske temperature i
mraz, dugo cupkawe
na autobuskoj sta-
nici ili samo ma-

lo du`a izlo`enost hladno-
}i u kancelariji ili u neza-
grejanom restoranu mogu da
budu uzrok razli~itih zdrav-
stvenih tegoba sa ki~mom.
Uko~enost, bol u krstima i
zglobovima su zimska ne-
voqa podjednako ~esta kao
grip. Profesor dr Olga Po-
povi}-Mladenovi}, lekar
fizijatar, ka`e kako su ni-
ske, zimske temperature i
nagle promene vremena, ali
i neadekvatno uperen izvor
toplote ili hladno}e prema
delu tela naj~e{}u uzroci
pojave mialgija.

Za mialgiju se ka`e da je
“mala bolest, ali sa velikim
bolovima”. Za lekare to nije
veliki medicinski pro-
blem, ali za ~oveka koji se
iz dana u dan budi sa uko~e-
nim vratom, bolom u krsti-
ma, koji ose}a bol koji
“tiwa” i na kraju napipa
“kvr`ice” to je daleko od
bezazlene bolesti.

- Pacijenti se zaista naj-
vi{e upla{e tih “kvr`ica”,
uhvati ih strah da to nisu
uve}ani limfni ~vorovi i
dolaze kod lekara, ali je re~
samo o napetosti mi{i}a.
Mi{i}ni snopi}i od kojih
je sastavqen svaki na{ mi-
{i}i istegnu se, jer smo du-
go bili izlo`eni hladno}i,
nepravilno smo rasporedi-
li teret, nose}i torbu samo
na jednoj ruci ili bili iz-

lo`eni grejalici, a onda se
brzo na{li na snegu i mrazu.
Zbog istegnutosti mi{i}a
na svaki pokret javqa se bol,
obja{wava dr Popovi}-
Mladenovi}.

Ali do odlaska lekaru
zbog ovih bolova, u najve}em
broju slu~ajeva pro|e dosta
vremena , jer ~ovek se prvo
u~i da `ivi sa bolom. “[te-
di” pokret, odnosno ograni-
~ava ga do granice kada je
bol izdr`iv. Kako vreme
prolazi bol se poja~ava, jav-
qaju se tvrdine u mi{i}ima,
pacijent napipava te “kvr-
`ice”, masira ih, ~eka da one
nestanu same od sebe. Ove te-
gobe se razli~ito nazivaju -
miogeloza, mialgija...

Tegobe se ~e{}e javqaju
kod osoba koje su podlo`ne
stresu. Oni se `ale na uko-
~eni vrat ili bol u krstima.
^ovek u stresu “uvla~i” ne-
svesno glavu u ramena, savija
se, mi{i}i vrata i ramena
su stalno u prinudnom polo-
`aju. Ti mi{i}i su prakti~-
no neupotrebqivi, mawe
funkcionalni i sve bolni-
ji. Kada pacijent po~ne bol
da ose}a i no}u kao da je re~
o zuboboqi i kada se budi sa
te`inom, kre}e kod lekara.
Zanimqivo je da se skoro 30
odsto dijagnoze i le~ewa na-
lazi u psihi~koj relaksaci-
ji. Opu{tawe i odmor ovde
su va`an deo le~ewa.

Ove neprijatnosti se mogu
lako spre~iti. Doktorka ka-
`e da kada bi mi{i}i bili
spremni za promenu tempe-

rature, za teret ili ve}a is-
tezawa, da su malo vi{e u
kondiciji, svega pomenutog
ne bi bilo. Zbog toga je va-
`no ve`bati, ali ba{ re-
dovno. Nikakav kampawski
sport ne mo`e da zameni
kratkotrajne ve`be iste-
zawa koje mo`e svako da od-
radi u svojoj sobi kraj kreve-
ta, ali u radnom prostoru-
svaki dan ili bar tri puta
nedeqno.

Bolovi u vratu, ramenima,
lopaticama, zatim u krstima
u po~etku mogu da se uklone
ili ubla`e antireumatici-
ma ili tabletama protiv bo-
lova, analgeticima. Ovde je
va`na i terapija toplotom,
zna~i utopqavawe, kada za
to imamo priliku. Poma`e
i kada se na bolna mesta
utrqavaju neke reumatske
masti, najboqe gelovi. Me-
|utim, ako ovi bolovi traju
dugo, onda prakti~no bez
kombinovanog fizikalnog
tretmana (terapija ultrazvu-
kom, magnetima...) nema po-
boq{awa.

Doktorka navodi da je naj-
va`nije da i kada se razbiju
tvrdine u mi{i}ima (fi-
briomi) treba nastaviti sa
brigom o svojoj ki~mi. Treba
poslu{ati lekara i svakog
dana raditi lagane ve`be za
istezawe ki~me, da bi se mi-
{i} vratio u normalni po-
lo`aj. Za to nam je dnevno
potrebno samo 10 minuta.

Osobe koje imaju osteopo-
rozu i koji uzimaju lekove za
ovo oboqewe, a ve} su imale

frakture, odnosno prelome
pr{qena u grudima ili u kr-
stima, obavezno bi u dane ka-
da izlaze na snegom neo~i-
{}ene ulice trebalo da nose
ortopedski pojas. Ortoped-
ski pojasevi se ve} odavno
koriste na Zapadu, a sve ve}i
broj na{ih gra|ana i kod nas
shvata da ih ovo pomagalo mo-
`e po{tedeti vi{emese~nih
muka u gipsu, do kojih do|e
zbog pada u jednoj sekundi na
ledu ili mokroj ulici. Osim
za {etwu po klizavim ulica-
ma, lekari preporu~uju da
stariji i qudi sa bolovima u
ki~mi nose pojas i kod ku}e
kada du`e vreme rade neki
posao u vertikalnom polo-
`aju, ali i prilikom vo`we
u autobusu ili automobilu.

Ortopedski pojas ima za-
datak da fiksira pr{qeno-
ve takozvanog mi{i}nog
korseta, koji je kod nekih
osoba oslabio. Pojasevi
omogu}avaju lak{i hod, ali
i smawuju mogu}nost da do|e
do frakture. Pojasevi po-
stoje u razli~itim veli~i-
nama i nisu neprijatni za
no{ewe, napravqeni su od
gumiranog platna sa fi{-
bajnima. Doktorka Popovi}
konstatuje da na`alost kod
nas veoma mali procenat
starijih osoba ili qudi ko-
ji imaju dijagnozu osteopo-
roze rade propisane ve`be,
pa onda barem no{ewem ova-
kvih pojaseva taj deo postaje
ja~i i za{ti}eniji. �

Z. @. D.

DR OLGA POPOVI]-MLADENOVI], LEKAR FIZIJATAR

Bol u ki~mi je zimska
nevoqa
�Nikakav kampawski sport
ne moæe da zameni svako-
dnevne veæbe istezawa - po
10 minuta u sobi kraj kreveta
ili u radnom prostoru
�Uzrok uko~enosti i bolova
su stres i nagle promene
temperature 
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Operacija ~uva srce
HIRURGIJA

Spavawe je nasledno
GENETIKA

Ma koliko odlagali su-
sret sa hirurgijom, mnogi
qudi koji imaju problema sa
srcem i visokim pritiskom
do|u u situaciju kada je ope-
racija ipak boqe re{ewe
od {ake pilula koje moraju
da uzimaju svakoga dana.
Kardiolozi mogu EKG-om
da utvrde da li lekovi delu-
ju na pacijenta. U 30 do 40
odsto slu~ajeva takva tera-
pija nije delotvorna.

Kada lekovi protiv krv-
nih ugru{aka ne mogu da
spre~e sr~ani udar, hirur-
{ka intervencija je naj-
boqi na~in le~ewa. Tako

se za pola smawuje smrtnost
tih bolesnika, navodi se u
najnovijoj studiji britan-
skih lekara, objavqenoj u
poznatom medicinskom ~a-
sopisu.To se posti`e kar-
diohirur{kom metodom an-
gioplastike kojom se u za~e-
pqene arterije koje snabde-
vaju srce krvqu i tako ga
hrane, stavqa tanka tubica,
koja se na mestu su`ewa
otvori i ra{iri krvni sud.
Ova metoda se primewuje i
na na{im klinikama. An-
gioplastikom se smawuje
rizik od drugog sr~anog
udara.

Ako vam je dete spavali-
ca i te{ko ustaje uz ju-
tarwi budilnik, za to ne
krivite samo gledawe te-
levizije do kasno u no}.
Kvalitet spavawa se tako-
|e nasle|uje od roditeqa i
drugih predaka, poput
ostalih osobina, saop{ti-
li su nau~nici sa Univer-
ziteta u Lozani, koji su
prvi identifikovali gen
spavawa. Setite se ko u po-
rodici spava kao leptir, a

ko ima ~vrst san, kao me-
dved u zimsko doba.

Nau~nici su otkrili
gen “normalnog spavawa”
za razliku od prethodnih
otkri}a kada su prona|eni
mutirani geni odgovorni
za poreme}aje sna.

Istra`iva~i su tako|e
utvrdili da vitamin A
igra va`nu ulogu u odre|i-
vawu kvaliteta sna.

Z. @. D. 
Pove}awe telesne mase

sredinom `ivota stvara
mogu}nost da kasnije do|e
do sr~anih oboqewa, pa i
do smrti, upozorili su is-
tra`iva~i univerziteta u
^ikagu, koji su 30 godina
kontrolisali zdravstveno
stawe 17.643 pacijenta. Vi-
sok krvni pritisak i nivo
holesterola se ubrajaju me-
dju glavne uzro~nike sr~a-
nih oboqewa. Oba poreme-

}aja ~esto se javqaju kod
osoba s velikim vi{kom
kilograma, a smatra se da se
time mo`e objasniti poja-
va da su debele osobe podlo-
`nije sr~anim oboqewima
od ostalih. Sve vi{e nau~-
nih podataka navodi na za-
kqu~ak da vi{ak kilogra-
ma sam po sebi predstavqa
nezavisni uzro~nik sr~a-
nih napada, mo`danog uda-
ra i dijabetesa. 

Opasni kilogrami
KARDIOLOGIJA

“Ne pijem ~aj - ni bole-
stan” i daqe }e sa ponosom
izjavqivati na{ ~ovek,
mada polako u takvom na-
~inu razmi{qawa postaje
mawina. U`ivawe u to-
plom biqnom napitku i
kod nas postaje sve prisut-
nije. Istina, na selu sa pr-
vim mrazevima, “{umadij-
ski ~aj”, odnosno kuvana
rakija i daqe se smatra me-
lemom koji treba da ugreje
grlo i du{u. Naravno, na
selu zdravi }e uvek dati
prednost kuvanom vinu ili
kuvanoj rakiji, ali }e bo-
lesnima doma}ica pomo}i
~ajem, ne iz filter vre}i-
ce, ve} biqem koje je letos
sama nabrala i osu{ila -
ivawskim cve}em, ki~i-
com, travom ivom iz {ume
ili `alfijom i osu{enim
{ipurkom iz svoje ba{te. 

Lekari najzad mogu argu-
mentovano da objasne za-
{to su ba{ ~ajevi idealni
napici za zimu. Iako zimi
ne ose}amo veliku `e|,
upravo je dovoqno te~no-
sti prva linija borbe pro-
tiv virusa i bakterija. Or-
ganizmu treba ba{ ~aj - ne
prevru}i, ve} blagi i to-
pli, da telo ugreje iznutra
i omogu}i rehidraciju,
ali i osve`i i o~isti or-
ganizam. ^ajem je mogu}e
pomo}i organizmu kada

prezdravquje ili kada mu
je potrebno uliti malo
boqeg raspolo`ewa i sna-
ge, ali za mnoge bolesti
~aj je podjednako va`an,
kao i tablete, koje smo do-
bili od lekara. Te{ku
urinarnu infekciju mo-
`emo da izle~imo samo uz
antibiotik i obavezno ve-
like koli~ine ~aja, koji
godi be{ici i mokra}nim
kanalima, isto kao {to
kod gripa ili nazeba,
aspirin bez dovoqno unete
tople te~nosti ne}e imati
efekta.

^aj mora uvek da bude
pravilno pripremqen, s
obzirom da sadr`i mate-
rije koje ubrzavaju metabo-
lizam, ubla`ava bolove i
gr~eve, a na{em odbrambe-
nom sistemu poma`e da se
bori sa virusima. ^aj od
kamilice umiruje bolove
svih vrsta, ali i upale na
unutra{woj sluzoko`i i
~mi~ak na oku ili crvenu
fleku na ko`i lica. @al-
fija se tokom zime prepo-
ru~uje za ispirawe grla.
Lipa ili cvet zove poma-
`u kod virusnih infekci-
ja pra}enih ka{qem ili
kod onih groznica kod ko-
jih je potrebno preznoja-
vawe. 

Jednom pripremqen ~aj
se nikada ne podgreva.

Vreme je za ~aj
OP[TA MEDICINA
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Kada se ide iz prav-
ca Beograda, pa se
pro|e velika ta-
bla koja nas obave-

{tava da smo u{li na teri-
toriju ^a~ka, s leve strane
uka`e se visoka i stamena
zgrada savremenog privat-
nog mlina. On bi mogao bi-
ti simbol novog, ovovreme-
nog ^a~ka koji je, po jedni-
ma - grad u usponu, a po dru-
gima - grad koji propada.
Mi se na ovom mestu ne}emo
opredeqivati koja od ovih
ocena je ta~nija, mada je
istina, obi~no, na sredini.  

Elektrodistribucija ^a-
~ak nalazi se na neobi~noj
adresi: Krenov prolaz bb.
Od te adrese, odnosno pri-

povesti o Krenu, po~iwe
kazivawe o ^a~ku.

Najpre vaqa re}i da se
zgrada ED ^a~ak nalazi na
zemqi{tu koje je pripadalo
ovoj porodici. Otkupqeno
je od wih po gotovo simbo-
li~noj ceni. Pokojni Steva
(elektroin`ewer u ED ^a-
~ak), jedan od potomaka,
imao je samo jednu `equ: da
se sa~uvaju tri drveta koja
su se grani~ila sa kupqe-
nim placem za ED i preo-
stalom zemqom Krenovih.
Rukom je na~inio nacrt
zemqi{ta pa se, dogovorno,
ED metar i 60 centimetara
povukla od me|e i tek tu po-
digla zid svoje ograde. Ta-
ko je nekako ispalo da je

tih metar i 60 ostala ni~i-
ja zemqa, mada formalno-
pravno pripada Elektri-
strubiciji. 

Na ni~ijoj zemqi ostala
su dva hrasta i jedan orah,
du{evna `eqa jednog od po-
sledwih Krena, `eqa koju
su po{tovali qudi iz pred-
uze}a u kojem je i sam radio.

Ko zna, to je mo`da bilo

i zato {to su Krenovi bili
izuzetno uspe{ni poslovni
qudi, ali im se nije posre-
}ilo da imaju mu{ko potom-
stvo. 

Evo kako je to bilo, za ovu
priliku u telegrafskom ob-
liku re~eno.

Ferdinand Kren (1926),
pinter, do{ao je iz Rume u
^a~ak 1848. i posle izve-
snog vremena bavqewa pin-
terskim i drugim poslovi-
ma uspeo je da podigne i pi-
varu. Postao je jedan od naj-
imu}nih qudi, o`enio se i
dobio sina i k}erku. Ste-
van, sin mu, {kolovan po
celoj Evropi za pivarsku
struku, nastavio je o~ev po-
sao, o`enio se i dobio
osam k}erki. Umro je bez
mu{kog naslednika. Wego-
va `ena Paulina nad`ive-
la ga je punih 38 godina
uspe{no nastavqaju}i po-
slove svoga mu`a. In`ewer
Svetolik Stankovi} zvani
Lika, o`enio se Qubicom,
jednom od k}erki tako da se

^A^AK: 85 GODINA OD KADA JE DOBIO STRUJU

[trajk zbog 
skupog svetla
�Potro{a~i struje 1933. godine {trajkovali vi{e od 70 dana, odbijaju}i da se slu-
æe elektri~nim osvetqewem po{to je Elektri~no dru{tvo u ovoj varo{i odbilo da
spusti cene, o ~emu je kao o originalnom doga|aju pisala i francuska {tampa

Govori se da je manastir Vavedewe gradio sveti Sava
i wegov otac Simeun. Jo{ se pripoveda da je nekakav
wihov sluga, od svakih kola, koja su vukla kamen kroz
poqe uz Moravu, ostavqao po jedan kamen na mestu gde
je sada ^a~ak, pa od ovog kamewa onde zidao crkvu. Kad
su ga zapitali {ta radi, on odgovara{e: “Eto, ~a~kam
ne{to”... I tako osta ime - ^a~ak. Ta crkva koja je
vi{e puta tur~ena i kr{tavana, stoji i danas i mno-
go je ve}a i lep{a od manastira ov~arskih...

(Zapis Vuka Stefanovi}a Karaxi}a 
o poreklu imena ^a~ak, koji je oko 1820. 
posetio manastire u Ov~aru i Kablaru)

Stojan Vasovi}. Diplomirani elektro in`ewer direktor je
Elektrodistribucije ^a~ak koja je u okviru Privrednog dru{tva
za distrubuciju elektri~ne energije Elektrosrbija - Kraqevo.
Prvi direktor ove distribucije bio je Ratko Tripkovi} (do
1973), pa Dragan Vasovi} (1973-2000), od kada je Stojan direktor,
prezimewak sa svojim prethodnikom, ali ni u kakvom rodu. 

Nije u rodu sa wim, ali mu je otac tako|e bio radnik ove di-
stribucije, kao i Branimira Avramovi}a, zadu`enog za odnose s
javno{}u. Mnogi su ovde deca, pa i unuci radnika distribucije.
Ovo im je druga ku}a, a bogme, po~esto - i prva. Direktor Stojan
pri~a da ne pamti da mu je otac ikada do~ekao Novu godinu kod
ku}e. Uvek na terenu. I prvi televizor bio je u firmi, pa su svi
de`urali pored wega, a kad zatreba, zna se gde se mogu na}i i po-
slati na neku intervenciju. Danas penzioneri u zgradi Distri-
bucije imaju svoju kancelariju, svoja organizaciona tela i svaki
dan dolaze, kao na posao. Kao kod ku}e. 

To je, mo`da, va`nije ista}i nego one druge uspehe koji se
ozna~avaju brojkama. Jedan od wih je ~iwenica da je ~a~anska Di-
stribucija, zajedno sa kru{eva~kom jedna od dve najve}e u okvi-
ru “Elektrosrbije”. Uostalom, o wihovim postignu}ima na{ list
je pisao onomad, u broju 383, 9. decembra pro{le godine.

Da l’ je ku}a kod ku}e ili na poslu?

Prof. dr 
Jeroslav 
@ivani}: 
Tehni~ki 
fakultet 
zna~ajan 
oslonac 
privrede

Stojan 
Vasovi}: 
EPS kao 

porodi~na 
tradicija

Tehni~ki fakultet u{ao u
~etvrtu deceniju postojawa
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danas i bogat porodi~ni
fond dokumenata koji se ~u-
va u ~a~anskom muzeju nazi-
va Ferdinand Kren - Stan-
kovi}, 1826-1978, ^a~ak.

^a~ak je prepoznatqiv i
po hotelu Beograd koji se
nekada, kad je otvoren
(1900) zvao Krenov hotel.

Tu sam i preno}io. I da-
nas mnogo {ta u ovom hote-
lu podse}a na doba starog
Ferdinanda. Prelepi vi-
tra`i u sali za ru~avawe,
na primer, liveni gelende-
ri, ogledala, kao i posteri
pozori{nih i bioskopskih
predstava koje su tu prika-
zivane. Na jednom pi{e:
Bioskop “Kren” u ^a~ku, ve-
liki Bo`i}ni program sa-
mo dva dana. Prvi dan petak
osmi, drugi dan subota 9. ja-
nuara 1939, legendarno be-
smrtno delo Viqema [ek-
spira Romeo i Julija.

U velikoj sali za ru~a-
vawe postavqen je i ogro-
man luster, ali je on svaka-
ko kasnijeg datuma jer je
^a~ak struju dobio 1921. go-
dine.

Krajem te godine, zabele-
`eno je, varo{ je imala pet
hiqada stanovnika. Po ku-
}ama i krivudavim kaldr-
misanim sokacima no}u su
~kiqili petrolejski
feweri, dok su hoteli bili
osvetqeni karbitskim lam-
pama.

Prva sijalica sinula je u
krugu elektri~ne centrale
u ^a~ku polovinom septem-
bra 1921, a od 23. septembra
zvani~no je odobreno kori-
{}ewe struje i u gradu. O
tome svedo~e dokumenta Ak-
cionarskog dru{tva za

elektri~na i industrijska
preduze}a “Jelica”.

Svetlo je potom uveo prvi
kom{ija elektri~ne cen-
trale, rakixijski trgovac
Nikola Peri{i}, a potom
i ostali susedi.

Blagodeti elektri~nog
svetla ubrzo su uvodili
mnogi. I pored toga {to je
struja bila skupa, sa uvo-
|ewem se i{lo dosta brzo.

Ali, “Jelica” je nastavi-
la da poskupquje toliko da
je ^a~anima puklo trpilo,
pa su - stupili u {trajk!

To je mo`da jedinstven
slu~aj u svetu da su potro-
{a~i struje negde {trajko-
vali?! 

O tome je pisala i fran-
cuska {tampa. Pariski
list @urnal de Deba, obja-
vio je 4. septembra 1933,
~lanak pod naslovom: “Ori-
ginalni {trajk u Jugosla-
vii”.

“Jedan originalni
{trajk je izbio u jugoslo-
venskom mestu ^a~ku, gde su
84 % (!) potro{a~a struje
odbili da se slu`e elek-
tri~nim osvetqewem po-
{to je elektri~no dru{tvo
u ovoj varo{i odbilo da
spusti cene. Od preksino},
kafane, javni lokali i pri-
vatni stanovi u ^a~ku osve-
tqeni su petroleumskim
lampama i sve}ama. Po~etak
ovog {trajka, koji se odi-
grava bez incidenata, bio
je objavqen sirenama svih
fabrika.” (^a~anski glas
br. 37 od 10. septembra 1933.
godine)

[trajk je trajao vi{e od
70 dana, okon~an je tek kra-
jem novembra 1933. Cena

struje je smawena samo sim-
boli~no.

^a~ak je 1. septembra
1933. osvanuo ispisan broj-
nim parolama. Na zidovima
i ogradama naj~e{}e paro-
la je bila: “Elektrici ~as’ -
Mi gorimo gas!”

Grad je utonuo u mrak, a
po ku}ama su ponovo zasve-
tlele petrolejke i sve}e.
Samo u nekoliko ku}a,
uglavnom akcionara “Jeli-
ce” A. D., bilo je upaqeno
elektri~no svetlo. No}u su
se ~esto kretale {trajka~ke
patrole koje su kontrolisa-
le dr`awe gra|ana. U ^a-
~ak je zbog {trajka do{ao i
ban Drinske banovine
Veqo Popovi}, ali ni{ta
nije postigao.

Na podru~ju ^a~ka nalaze
se dve hidrocentrale: “Ov-
~ar bawa” i “Me|uvr{je”.
Ta~no 50 godina posle 5.
oktobra 1904. kada je bila
raspisana prva licitacija
za izgradwu ove centrale
koja je nai{la na niz pre-
preka, i posle nepunih se-

dam godina od 1947, kada je
su{tinski po~ela izgrad-
wa, septembra 1954. pu{te-
na je u rad Elektri~na cen-
trala u Ov~ar bawi. U tom
mesecu proizvela je ve}
501.000 kilovat-~asova, a
ukupno od pu{tawa u rad do
kraja te godine 1.974. 442
kilovat-~asa. Dve godine
kasnije po~ela je da radi i
centrala “Me|uvr{je”.

Ov~ar bawa je u Ov~ar-
sko-kablarskoj klisuri,
udaqenoj osam kilometara
od ^a~ka. Use~ena je izme|u
planinskih masiva Ov~ara
i Kablara. Klisura, duga~-
ka oko 20 kilometara, use-
~ena je izme|u planinskih
masiva Ov~ara i Kablara, a
sa~iwena od strmih strana
i ukqe{tenih meandara Za-
padne Morave. Najve}a du-
bina klisure, koja je pod za-
{titom dr`ave, je 710 meta-
ra. Tu se nalazi niz mana-
stira nazvanih Mala Sveta
gora. �

Slobodan Stoji}evi}

Profesor doktor Jeroslav @ivani}, predsednik Upravnog od-
bora EPS-a, dekan je na Tehni~kom fakultetu u ^a~ku koji je
upravo u{ao u ~etvrtu deceniju postojawa (1975-2005). ^a~anska
akademska ~etvrt nalazi se pored Morave, na prostoru izme|u
bedema, gradskog parka i dela Ulice svetog Save. Tu su i Agro-
nomski fakultet, Vi{a tehni~ka {kola i Institut za vo}arstvo,
studentski dom i restoran, a preko bedema je sportsko-rekrea-
tivni centar. Iz centra, do Tehni~kog fakulteta put vodi od Do-
ma kulture, pored Gimnazije, Crkve svetog Vaznesewa stare vi-
{e od ~etiri veka, Narodnog muzeja i Galerije Nade`da Petro-
vi}. Moderna zgrada ovog fakulteta rasprostire se na gotovo se-
dam hiqada kvadrata. U~ionice su dobro opremqene, imaju am-
fiteatre, kabinete, laboratorije, savremenu ISDN centralu...

- Tehni~ki fakultet je za 30 godina rada stekao ugled renomi-
rane obrazovno-nau~ne institucije u ovom delu Srbije - ka`e
na{ doma}in, profesor @ivani}. - Osim toga, Fakultet je zna~a-
jan oslonac privrede ovog kraja. Do sada diplomu ove visoko-
{kolske ustanove dobilo je gotovo dve hiqade studenata. Od-
braweno je 17 specijalisti~kih radova, 33 magistarske teze i 23
doktorske disertacije iz oblasti tehni~kih i pedago{ko-teh-
ni~kih nauka. Na{ nastavni kadar sa~iwavaju pedeset doktora
nauka i magistara, koji se istovremeno aktivno bave i nau~noi-
stra`iva~kim radom. 

Pratili smo i primewivali sve dosada{we promene u skladu
sa savremenim zahtevima {kolovawa, pa }emo tako postupiti i
uskla|ivawem na{eg sistema obrazovawa sa Bolowskom deklara-
cijom, odnosno evropskim sistemom obrazovawa - veli @ivani}.

^a~anski Tehni~ki fakultet ima biblioteku sa 10 hiqada
kwiga, koju ~ine univerzitetski uxbenici, doma}i i strani ~aso-
pisi, svi diplomski radovi studenata, kao i magistarski i dok-
torski radovi odbraweni na ovom fakultetu... Wihov informa-
cioni sistem pokriva informati~ko obrazovawe studenata,
primenu ra~unara u nastavi, automatsku obradu podataka u po-
slovawu Fakulteta, kao i kori{}ewe usluga akademskih mre`a
i drugih informacionih servisa u nau~nim ista`ivawima i
usavr{avawu nastavnika i saradnika.

Zrele godine Tehni~kog fakulteta

Nekada Krenov, 
a sada hotel “Beograd”



Znamenita
zdawa

Na bre`uqku koji Morava nije plavila, negde
oko 1190. godine, knez Stracimir, stariji brat
srpskog vladara Stefana Nemawe, podigao je
hram u slavu Bogorodice. Naziv manastira
Bogorodica Grada~ka upu}uje da je pored hrama
bilo i naseqe Gradac. Prvi pomen o slovenskom
nasequ na mestu gde je dana{wi ^a~ak nalazimo
u Studeni~kom tipiku, koji je pisao sveti Sava
izme|u 1207. i 1215. godine. Poveqa Stefana
Prvoven~anog izjedna~ava po zna~aju Bogo-
rodicu Grada~ku sa tri kraqevska manastira:
Studenicom, \ur|evim Stupovima i Hilan-
darom. Od Gradca na Moravi do dana{weg ^a~-
ka - osam vekova.

Za to vreme mnogo je vode Moravom proteklo i
mnogo zdawa materijalne kulture odneli su
vetrovi rata ili pokrio prah vremena. Ipak, u
dana{wem ̂ a~ku ostalo je gra|evina i spomeni-
ka, manastira koji svedo~e o vreme{nosti ove
nekada varo{i a danas centra Moravi~kog.

Po ~emu }e se dana{we vreme pamtiti u
budu}nosti, vide}e na{i potomci, a ono po ~emu
se pamti pro{lo - vidi se na ovim snimcima.






